
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

بــا تدوین و تصویب دســتورالعمل تکلیفی که نمایندگان 
مجلس درقانون بودجه سال جاری برای دولت تعیین کرده اند، 
فعالان فضای مجازی که بیش از 500 هزاردنبال کننده دارند 
هم به لیست مؤدیان مالیاتی کشور افزوده شدند. براین اساس، 
این افراد ملزم شده اند به صورت خوداظهاری، اظهارنامه مالیاتی 
ارائه کنند و ســازمان امورمالیاتی نیز طبق این دستورالعمل 
برای بررســی تراکنش های بانکــی و تحقیقات میدانی مجوز 
دریافت کرده اســت.وزیر اقتصاد دستورالعمل نحوه پرداخت 
مالیات شــاخ های مجازی بالای 500 هــزار دنبال کننده را 
به ســازمان مالیاتی برای اجرا ابلاغ کرد. بعد از گذشت 5 ماه 
دریافــت مالیات از کاربران بیش از 500 هزار دنبال کننده در 
رسانه های کاربر محل از محل تبلیغات نهایی شد. نمایندگان 
مجلس سال گذشته در جریان بررسی قانون بودجه سال 1400 
مصوب کردند که اینفلوئنسرها یا همان چهره های مشهوری که 
از محل شبکه های مجازی کسب درآمد می کنند باید مالیات 
بپردازند. بنابراین در بند ذ تبصره 6 قانون بودجه سال 1400 

این موضوع مصوب شد.
دســتورالعمل چگونگی دریافت مالیات از شاخ های فضای 
مجازی به وزارت اقتصاد ابلاغ شد و فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد 
نیزیا توجه بــه تکلیف نمایندگان مجلس درقانون بودجه 26 

تیرماه آن را به نظام مالیاتی ابلاغ کرد.
به گزارش فارس، امید علی پارسا رئیس کل سازمان مالیاتی 
در این ابلاغیه آورده است: بیش از 500 هزار دنبال کننده در 
رسانه های کاربر محور در اجرای بند )5( تبصره )6( قانون بودجه 
ســال 1400 کل کشور که مقرر می دارد: درآمدهای کاربران 
دارای بیش از پانصد هزار دنبال کننده رسانه های کاربر محور 

ازمحل تبلیغات، مشمول مالیات بر درآمد خواهد بود.
دراین دستورالعمل رسانه برخط، نوعی رسانه دیجیتال که 
امکان قرار دادن محتوای دیجیتال در دسترس عموم از طریق 
بستر شبکه مانند شبکه اینترنت اعم از سایت های نرم افزارهای 
برخــط، نرم افزارهای تلفن همراه برخــط و امثالهم را فراهم 
می آورد، تعریف شده است. همچنین رسانه کاربر محور، رسانه 
برخطی اســت که بستر استقرار محتوای دیجیتال در معرض 
دسترس عموم بوده و همچنین امکان تعامل و تشکیل گروه ها 
و شبکه های اجتماعی مجازی را برای کاربران فراهم می آورد.

 محتوای تبلیغاتی در فضای مجازی نیزشامل هرگونه اعلان 
و اطلاع رســانی برای معرفی محصولات، اشخاص، پدیده های 
اجتماعــی و با ترغیب به خریــد کالا با خدمت که در فضای 
مجازی اعم از رسانه های برخط، کانال ها و صفحات به صورت 
مستقیم یا غیرمستقیم در قالب محتوای سمعی یا بصری ارائه 
می شود. ازسوی دیگر، پیام گستر تبلیغاتی، اشخاص حقیقی 
یا حقوقی هستند که بین صاحب آگهی و انتشار دهنده ارتباط 
را برقرار نموده و ضمن مدیریت فضای تبلیغاتی مجازی اقدام 

به پذیرش، ساخت و انتشار آگهی می کنند
براساس ماده 2این دستورالعمل، درآمد کاربران حقیقی و 
حقوقی دارای بیش از پانصد هزار دنبال کننده رسانه های کاربر 
محور ناشی از تولید انتشار و اشتراک گذاری محتوای تبلیغاتی 
در فضای مجازی، حسب مورد مشمول مالیات موضوع فصول 
چهارم و پنجم باب سوم قانونی می باشد، اشخاص مزبور ملزم 
بــه ثبت نام و خود اظهاری در نظام مالیاتی کشــور از طریق 
مراجعه به درگاه عملیات الکترونیکی مؤدیان مالیاتی به نشانی 
www.tax.gov.ir و انجام کلیه تکالیف مطابق قوانین و مقررات 

مالیاتی هستند.
همچنین حکم این ماده مانع از تشخیص، مطالبه و وصول 
مالیات از اشخاص حقیقی و حقوقی نسبت به درآمدهای ناشی 
از تبلیغات کالاها و خدمات در رسانه های کاربر محور نیست.

طبق ماده ۳دستورالعمل نیز، اشخاص حقیقی و حقوقی که 
به عنوان پیام گســتر تبلیغاتی، نسبت به مدیریت صفحه های 
رسانه های کاربر محور در راستای تبلیغات و بازاریابی کسب و 
کار اشخاص دیگر اقدام می کنند،  فعالیت شغلی مزبور مکلف 
به ثبت نام و انجام تکالیف وفق قوانین و مقررات مالیاتی بوده و 
در اجرای تبصره )۳( ماده ۸ آیین نامه اجرایی تبصره )5( ماده 
16۹ مکرر قانون مکلف به ارسال اطلاعات مربوط به صاحبان 
آگهی و کاربران رسانه های کاربر محور حسب مورد، هستند.

سازمان امور مالیاتی کشور براساس ماده 4 دستورالعمل، موظف 
است با اســتفاده از پایگاه های اطلاعاتی سازمان و اطلاعات 
واصله از ســایر دستگاه ها از جمله وزارت اطلاعات و ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، نســبت به شناسایی اشخاص موضوع این 
دســتورالعمل اقدام و فهرست کلیه مشمولین اعم از ثبت نام 
و شناســایی شده را در تارنمای ســایت سازمان امور مالیاتی 
کشــور در منظر عمومی قرار دهد. درماده 5 دســتورالعمل 
نیز اجازه بررســی های میدانی و بررســی تراکنش های بانکی 
مشمولان را صادرکرده است. بنابراین، مؤدیان مالیاتی موضوع 
این دســتورالعمل می بایست در راستای مقررات مواد 100 و 
110 قانون مالیات های مستقیم از طریق خود اظهاری نسبت 
به تنظیم و تسلیم اظهارنامه مالیاتی مربوط به فعالیت خود در 

مواعد مقرر و پرداخت مالیات متعلق اقدام کنند. 
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رایزنی درباره واکسن، برجام و روابط دو جانبه
رئیس جمهور کشورمان با همتایان روسی و چینی گفت و گو کرد

 آیت الله سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهوری کشورمان سه شنبه و چهارشنبه گذشته 
طی سه تماس تلفنی جداگانه با نخست وزیر عراق و رؤسای جمهور روسیه و چین، درباره 
مسائل دوجانبه، منطقه ای از جمله افغانستان و نیز مسائل بین المللی با آنان گفت و گو 
کرد. آیت الله رئیسی در گفت و گو با مصطفی الکاظمی،  درباره مسائل منطقه ای، بویژه 
یمن گفت و گو کرد و برجام و تأمین واکسن نیز محور گفت و گوها با ولادیمیر پوتین و 
شی جین پینگ، رؤسای جمهور روسیه و چین بود. رئیس جمهوری چهارشنبه گذشته 
در گفت و گوی تلفنی با »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه، توسعه و تحکیم روابط 
با روسیه را اولویت مهم سیاست خارجی جمهوری اسلامی برشمرد و گفت: به دنبال 
رفع موانع در روابط و گشــودن دریچه های جدید همکاری و مصمم به افزایش حجم 

تجارت دوجانبه با روسیه هستیم.
آیت الله رئیسی با تأکید بر اینکه مصمم هستیم روابط دوستانه و جامع دو کشور به 
شکلی ارتقا یابد که به الگویی موفق برای مناسبات همسایگی تبدیل شود، افزود: اراده 
جدی برای نهایی کردن هر چه سریع تر سند جامع همکاری های ایران و روسیه داریم.

رئیس جمهوری از ابتکار مســکو برای به جریان انداختن فرایند عضویت ایران در 
سازمان همکاری های شانگهای تشکر و آن را اقدامی در راستای تحکیم مناسبات بسیار 
نزدیک فی مابین ارزیابی کرد. آیت الله رئیسی در ادامه با تشکر از همکاری های روسیه 
برای پیشگیری از شیوع کرونا و نیز تلاش برای تولید مشترک واکسن کرونا تصریح 
کرد: ایران به دلیل شــرایط خاص کنونی درخواست دریافت محموله های بیشتری از 
واکسن کرونا  دارد. رئیسی در بخش دیگری از سخنانش اظهارکرد: جمهوری اسلامی 
ایران همانگونه که به معاهدات بین المللی از جمله NPT پایبند اســت، در اســتیفای 
حقوق ملت خود در زمینه فعالیت های صلح آمیز هسته ای و برخورداری آنها از منافع و 

دستاوردهای این فناوری در همه عرصه های صلح آمیز، جدیت دارد.
رئیس جمهوری گفت: امریکا قصد دارد با بازی های سیاســی و رسانه ای به جای 
نشستن در جایگاه مجرم، در مقام مدعی بایستد و در عوض پاسخگویی به خاطر نقض 

عهدها و اقدام های ظالمانه و غیرقانونی، ایران را در موضع پاسخگویی قرار دهد.
وی در ادامه این گفت و گوی تلفنی با اشاره به تحولات افغانستان اظهارکرد: برقراری 
امنیت، صلح و آرامش در افغانستان همواره مورد تأکید جمهوری اسلامی بوده و معتقدیم 
تمام گروه های فعال افغانی باید برای استقرار هر چه سریع تر ثبات در این کشور با یکدیگر 
همکاری کرده و خروج امریکا را به نقطه عطفی برای صلح و ثبات پایدار در افغانستان 
تبدیل کنند.رئیس جمهوری با اظهار آمادگی برای هرگونه همکاری در راستای برقراری 
صلح و آرامش در افغانســتان گفت: تجربه موفق همکاری ایران و روسیه در مبارزه با 
تروریسم تکفیری در سوریه، دریچه های جدیدی برای افزایش تعامل تهران و مسکو 
پیش روی دو طرف گشوده است. رئیس جمهور روسیه نیز در این گفت و گوی تلفنی 
با تأکید بر اینکه توسعه روابط با ایران از اهمیت زیادی برای کشورش برخوردار است، 

اظهارکرد: سخنان رهبر عالی ایران که فرمودند سطح بالای اعتماد متقابل و ظرفیت 
بالای اقتصادی در دو کشور می تواند منجر به رسیدن به نتایج ملموس در عرصه های 
دوجانبه شود، به خوبی در یاد بنده نقش بسته است. پوتین افزود: از طریق رئیس دومای 
روسیه که در حاشیه مراسم تحلیف با جنابعالی دیدار کرده بود از پیشنهاد انعقاد قرارداد 
جامع همکاری دوجانبه مطلع شدم و از این ابتکار مثبت استقبال و حمایت می کنم. او 
در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به در جریان بودن فرایند تحویل واکسن کرونا 
به ایران تصریح کرد: آهنگ تحویل واکسن کرونا به ایران از سپتامبر سرعت بیشتری 
خواهد گرفت. رئیس جمهور روســیه همچنین با اشاره به گفت و گوهای وین تصریح 

کرد: برجام نمی تواند گروگان مشکلاتی شود که مربوط به توافق هسته ای نیست.
در پایان این گفت و گو، دو رئیس جمهور ابراز امیدواری کردند تا در حاشیه اجلاس 
شــانگهای در شهر دوشنبه تاجیکســتان ملاقات و گفت و گوهای مفصل تری درباره 

موضوعات مورد علاقه داشته باشند. 
آیت الله رئیسی در گفت و گوی تلفنی »شی جین پینگ« رئیس جمهور چین نیز 
با بیان اینکه تصمیم جمهوری اســلامی ایران بر توسعه و تحکیم روابط راهبردی با 
چین اســت، گفت: ارتقای سطح همکاری ها و گسترش روابط با چین، اولویت دولت 
ایران در عرصه سیاست خارجی است. او، طرح های راهبردی چین مانند طرح بزرگ 
»یک کمربند-یک راه« را منطبق بر منافع ایران دانست و افزود: اجرای کامل برنامه 
همکاری های جامع ایران و چین باید در دستور کار همه دستگاه های دو کشور باشد.

رئیس جمهوری تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران با حمایت کامل از اصل چین 
واحد، دخالت گستاخانه امریکا در امور داخلی این کشور را محکوم می کند. رئیسی با 
قدردانی از مواضع راهبردی چین در قبال یکجانبه گرایی، از همراهی چین در عرصه های 
مختلف بین المللی با کشورمان از جمله حمایت از حقوق هسته ای، عضویت ایران در 
پیمان شانگهای و مخالفت با تحریم های علیه ایران تشکر کرد. رئیس جمهوری، نقش 
ســازنده چین در مقابله با کرونا و بویژه کمک به تأمین واکســن برای شمار زیادی از 
کشورها را اقدامی ارزنده توصیف کرده و گفت: از همکاری دولت چین برای پیشگیری 
از شــیوع ویروس کرونا و فروش واکسن به ایران قدردانی کرده و امیدواریم در تأمین 
میلیون ها دوز واکسن های خریداری شده تسریع شود. وی با تأکید بر لزوم همکاری 
مشترک در زمینه مبارزه با ویروس کرونا، اظهار کرد: سیاسی کردن مسأله منشأ بیماری 
همه گیر کووید 1۹، تهدید جدی سلامت و بهداشت جهانی بوده و نمونه ای از تلاش 
برخی کشورها به منظور منزوی کردن چین است. او در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به پایبندی کشورمان به معاهدات بین المللی و انتقاد از نگاه ابزاری امریکا به 
این معاهدات، اضافه کرد: امریکا باید در عمل نشان دهد که به تعهدات پایبند است 
و لازمه آن، کنار گذاشتن عملی نقض عهدها، برداشتن همه تحریم ها و اجرای فوری، 

بدون قید و شرط و صددرصدی تعهداتش است.

شاخ های مجازی مشمول 
مالیات شدند

فهرست کابینه پیشنهادی ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری منتخب برای 
آغاز به کار دولت ســیزدهم به مجلس شورای اسلامی ارسال شد. حال 
با رونمایی از برنامه وزرای پیشــنهادی، بخش خصوصی بیش از گذشته 
امیدوار است که دولت و مجلس نسبت به بخش خصوصی اهتمام داشته 
باشــند و شرایطی را فراهم کنند که در دولت جدید فعالیت ها با سرعت 

بیشتری دنبال شود. 
یکی از حوزه های بســیار مهم اقتصادی کشــور، وزارت صمت است؛ 
وزارتخانه ای که از ادغام صنایع و معادن و بازرگانی متولد شده است. بخش 
خصوصی طی ســالیان گذشته بارها در مورد خواسته های خود صحبت 
کرده اســت و موضوعاتی را مطالبه کرده که می توانست تحقق آن منافع 
کشور را در پی داشته باشد. حال در دولت سیزدهم، بخش خصوصی در 
دو حوزه صنعت و تجارت خواسته هایی دارد که امیدوارم طی 4 سال پیش 
رو مورد توجه قرار گیرد. به طور قطع یک بخش از موضوعاتی که فعالان 
اقتصادی دنبال می کنند خارج از مســئولیت وزارت صمت است و سایر 
دســتگاه ها مسئول هستند از جمله آن برق واحدهای صنعتی. طی چند 
وقت اخیر به علت قطعی برق، واحدهای صنعتی متضرر و با چالش های 
جدی روبه رو شــدند. حال یکی از خواسته های فعالان اقتصادی و بخش 
خصوصی این است که وزارت صمت در گفت و گو با وزارت نیرو اجازه ندهد 
بخش صنعت با قطعی برق روبه رو شود. موضوعات دیگری هم وجود دارد 
که در حدود اختیارات وزارت صمت نیست ولی بخش صنعت گرفتار آن 
شــده است و لذا این انتظار وجود دارد که وزارت صمت دولت سیزدهم 
نسبت به حل این موارد و مباحثی نظیر تأمین مواد اولیه تولید و نقدینگی، 

پیگیری های لازم را انجام دهد.
 وزارت صمت به عنوان متولی تولید می تواند موضوعات مطرح شده را در 
دستور کار قرار دهد. آنچه بر اساس وظایف ستادی وزارت صمت است مثل 
صدور مجوزها و پروانه ها قاعدتاً انتظار می رود که زمان کوتاه و پاسخگویی 
به متقاضیان سرمایه گذاری تولید تسریع شود. تجدیدنظر در فرایندها و 
واگذاری برخــی از فعالیت ها به بخش خصوصی با هدف کاهش تصدی 
دولت هم، بسیار اهمیت دارد که امیدواریم در دوره جدید عملیاتی شود. 
انتظار دیگر بخش خصوصی از وزارت صمت دولت سیزدهم این است که 
این وزارتخانه طی 4 سال پیش رو به مرور از امور تصدیگری فاصله بگیرد 
و به سمت سیاستگذاری، برنامه ریزی و نظارت حرکت کند. مبحث بعدی 
که بخش خصوصی مجدانه پیگیر است، نهایی کردن استراتژی صنعتی و 

ابلاغ آن به زیرمجموعه ها است. 
وزارت صمت می تواند این اســتراتژی را که تعیین کننده اولویت های 
صنعت، مکان یابی های صنعت و حمایت های تولید است مبنا قرار دهد و 
از بخش های مختلف بخواهد که حوزه صنعت، معدن و تجارت با استناد 
به این برنامه و اســتراتژی دنبال شود. در چنین شرایطی می توان ضمن 
پوشــش خلأهای تولید، فعالیت های توسعه ای را ادامه داد و چالش های 

حوزه صنعت و تجارت را برطرف کرد.
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 امــروز اولین صحنه به هم رســیدن 
دولــت ســیزدهم و مجلــس یازدهم در 
بهارســتان شکل می گیرد، جایی که قرار 
اســت صلاحیت نوزده وزیر پیشــنهادی 
ســید ابراهیم رئیسی برای دولت بررسی 
شــود. آنچه این هفته در بهارســتان رخ 
خواهــد داد، می توانــد نشــانگر خیلی 
چیزها برای آینده چند ســال پیش روی 
کشــور باشــد؛ از نوع همکاری مجلس و 
دولت گرفته تا ترکیب کابینه ســیزدهم. 
بخشــی از ســؤالات مربوط به این موارد 
تا آخر هفته  مشــخص می شــوند، یعنی 
زمانی که مجلس رأی نهایی خود به تک 
تک وزرای پیشــنهادی را اعلام می کند. 
بخش دیگــر یعنی آینده همکاری دولت 
و مجلس را هم شاید بتوان تا حدودی از 
میان نطق های موافق و مخالف نمایندگان 
در 4 روز پیش رو حدس زد. با این حال 
به نظر می رســد ابراهیم رئیسی با خیالی 
آسوده تر صبح امروز راهی بهارستان شود؛ 
او 1۹ وزیر پیشنهادی خود را به مجلسی 
معرفی می کند که به طور مشهود همسو 
و در بســیاری از موارد هم نظر با اوست. 
چیزی که برای دولت تازه نفس سیزدهم 

قطعاً یک امتیاز خواهد بود.

بررسی   جزئیات جلسات علنی 
اعتماد رأی 

ترتیب جزئیات برگزاری جلسات رأی 
اعتماد وزرای پیشــنهادی را روز جمعه، 
ســید نظام الدین موســوی، ســخنگوی 
هیأت رئیســه مجلس اعلام کرده است. 
آن طــور کــه او در گفت وگو بــا »خانه 
ملت« توضیح داده، »از ســاعت ۸ صبح 
روز شــنبه )۳0 مردادماه( جلســه علنی 
مجلس برگزارمی شــود و نمایندگان وارد 
بررســی خط مشــی دولت و صلاحیت و 
برنامه وزرای پیشــنهادی خواهند بود.« 
رأی  »جلسات  اســت:  افزوده  موســوی 
اعتماد به صورت دو شــیفت خواهد بود 
و نطق میان دســتور نیز نخواهیم داشت 
ضمن اینکه پیش بینی ما این اســت که 
بررســی صلاحیت وزرای پیشــنهادی تا 
روز سه شــنبه ادامه یابــد.« این نماینده 
مجلس یازدهم در ادامه با اشاره به ماده 
204 آیین نامــه داخلی مجلــس درباره 
روند بررســی صلاحیت وزرا، یادآور شده 
است: »شروع جلســه با تشریح برنامه و 

خط مشی دولت و دفاع رئیس جمهوری 
از ترکیب کلی هیأت وزیران پیشــنهادی 
خواهد بــود که از وی بــرای حضور در 
این جلســه دعوت به عمل آمده اســت. 
نمایندگانی که  همچنین وی به همــراه 
تعیین کرده اســت، می تواند به مدت دو 

ســاعت و نیم از دولت خود دفاع کند.«
وی ادامــه داده: »بعــد از نطق اولیه 
رئیــس مجلس، رئیــس جمهوری برنامه 
کلی دولت و خط مشــی آن را تشــریح 
کرده و از کابینه پیشــنهادی خود دفاع 
می کنــد. ســپس 5 نفر نماینــده موافق 
و 5 نفــر نماینــده مخالف، هــر کدام به 
مــدت 15 دقیقه راجع بــه این ترکیب 
صحبت خواهند کــرد و در ادامه رئیس 
جمهــوری و یا نماینده تعیین شــده از 
سوی وی می تواند به سؤالات نمایندگان 
پاســخ دهد.« بــه گفته موســوی، بعد 
از آن نیز مجلس وارد دســتور بررســی 
برنامه های وزرای پیشــنهادی به ترتیب 
حروف الفبا خواهد شد که البته در وهله 
اول سخنگوی کمیســیون ها گزارشی از 
برنامه های مطرح شــده از ســوی وزرای 
پیشــنهادی مربوط به کمیســیون خود 
ارائه می کنند و بعد از آن نیز دو نماینده 
مخالــف و دو نماینده موافــق برای هر 
وزیر صحبت خواهنــد کرد که هر کدام 
15 دقیقــه فرصــت دارنــد و در نهایت 
نیز وزیر پیشــنهادی مربوطــه یا رئیس 
جمهوری فرصت دارند تــا از برنامه ها و 
صلاحیت وزیر دفــاع کنند. این نماینده 
اعتماد  مجلس درباره نحوه دریافت رأی 

نماینــدگان هــم گفــت: »در پایان روز 
سه شــنبه رأی گیری وزرا به صورت کلی 
انجام خواهد شــد و تا هم اکنون تصمیم 
بر برگــزاری این رأی گیــری به صورت 
الکترونیکی بوده اســت مگــر اینکه نظر 

کند.« تغییر  رئیسه  هیأت 

 لابی فشرده، قبل از جلسات علنی
امــا این همه ماجرا نیســت؛ از روزی 
که اســامی 1۹ وزیر پیشنهادی ابراهیم 
رئیسی در مجلس اعلام وصول شد یعنی 
روز 1۹ مردادماه تا امروز، جلسات فشرده 
ایــن افراد در بهارســتان بــا نمایندگان 
و کمیســیون های مجلس برقــرار بوده. 
بر اســاس آمــاری که ســیدنظام الدین 
موســوی اعلام کرده در این مدت »همه 
بــه تمامی  1۹ وزیر پیشــنهادی دولت 
کمیســیون های مجلس دعوت شــدند و 
مجموعاً 270 جلســه در کمیسیون های 

داشتند.« مجلس 
 به گفتــه او، »همزمان بــا برگزاری 
جلســات در کمیســیون ها، بســیاری از 
اسلامی  فراکســیون های مجلس شورای 
بــا موضوعــات خاص  نیــز در رابطــه 
با وزرای پیشنهادی  فراکسیون های خود 
مربوطه جلســه داشــتند.« یعنی به طور 
متوســط هر وزیر پیشــنهادی در بیش 
از 14 جلســه طی روزهای رایزنی خود 
در مجلس شــرکت کرده و به ســؤالات 
نمایندگان پاســخ گفته است. نمایندگان 
هــم در طــول روزهای گذشــته اظهار 
نظرهای متفاوتی درباره وضعیت هر کدام 

از وزرای پیشنهادی و کیفیت برنامه های 
ارائه شــده توسط آنها در این جلسات پر 
شمار داشته اند. اما اینکه چقدر ارزیابی ها 
و پیش بینی هــا از نظر نمایندگان درباره 
هر کدام از وزرا قرین به صحت بوده نیاز 
بــه صبر زیادی نــدارد و از همین امروز 
هم می شــود کم و بیش فهمید اوضاع از 

چه قرار است.

حمایت هــــای صنفـــــی   
از وزرای پیشنهادی

در فضــای بیــرون از بهارســتان اما 
خیلی ها بوده اند که از مجلسی ها خواستند 
تا به وزرای پیشنهادی رأی مثبت بدهند 
و کاری کننــد تا دولت ابراهیم رئیســی 
زودتــر بتواند با ترکیــب کامل کارش را 
آغاز کند. از احزاب و گروه های سیاســی 
که بگذریم، حمایت برخی مجامع صنفی 
در این خصوص از وزرای پیشنهادی قابل 
توجه بوده. در این میان می توان به طور 
نمونه به این موارد اشــاره کرد؛ حمایت 
اتاق تعاون، 27 تشکل کشاورزی و صنایع 
غذایی وابســته به اتاق بازرگانی ایران و 
12 اتحادیه سراســری بخش روستایی از 
وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی، حمایت 
اتاق اصنــاف تهران، برخی تشــکل های 
صنعتی و خانــه صنعت، معدن و تجارت 
از وزیر پیشنهادی صمت، حمایت انجمن 
چشم پزشکی ایران و بسیج جامعه پزشکی 
بهداشــت، حمایت  از وزیر پیشــنهادی 
از  ایــران در حمایت  شــرکت مخابرات 
ارتباطــات، حمایت  وزیــر پیشــنهادی 

کانون انجمن های صنفی کارگران، کانون 
انجمن های صنفی رانندگان حمل و نقل  
و مجمــع عالی نمایندگان کارگران ایران 
از وزیر پیشــنهادی کار، حمایت اساتید 
دانشــگاه صنعت نفت و جامعه کارگران 
صنعت نفــت از وزیر پیشــنهادی نفت، 
حمایت شــورای هماهنگــی متخصصین 
انقلابی صنعت آب و برق کشــور از وزیر 
پیشنهادی نیرو، حمایت جمعی از فعالان 
بازار ســرمایه از وزیر پیشنهادی اقتصاد 
و حمایــت کانــون مجتمع های خدماتی 
رفاهی بین راهی کشور، انجمن مهندسی 
حمل ونقل ریلی ایران و تشکل های فعال 
در حوزه ســاخت و ساز شهری از گزینه 

پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی.

 چهره جوان شده کابینه
هر چه باشد چهار روز دیگر سرنوشت 
گزینــه   1۹ ایــن  بررســی صلاحیــت 
در  بــرای حضور  رئیســی  پیشــنهادی 
دولت مشــخص خواهد شــد. دولتی که 
رئیــس جمهوری جدید قصد کرده تا آن 
را جوان تــر کند. در حالی کــه میانگین 
ســنی دولت های یازدهــم و دوازدهم به 
ترتیــب 57 و 5۸ بود کــه این عدد در 
کابینه پیشــنهادی حجت الاسلام رئیسی 
به مجلس به 52 ســال رســیده اســت، 
یعنــی کاهش 6 ســاله میانگین ســنی 
وزرا. مجلســی ها هم قبــلًا بارها بر لزوم 
جوانگرایــی در کابینه تأکید کرده بودند. 
بعید نیست که جوان تر کردن چهره دولت 
توســط ابراهیم رئیســی هم بتواند نظر 
موافق بخشــی از مجلسی ها را برای رأی 

اعتماد به وزرای پیشنهادی جلب کند.
 به هر روی حالا نوبت بهارستان است 
تا بر اســاس شاخص های مورد نظر خود 
بــرای عبور از مشــکلات فعلی صلاحیت 
وزرای پیشنهادی کابینه را بررسی کند. 
اگر چه نمایندگان اختیار قانونی دارند که 
به گزینه های معرفی شده رأی اعتماد یا 
عدم اعتماد بدهند، اما از منظر مسئولیت 
اجتماعــی هم حتماً به ایــن مهم توجه 
دارند که در این بررســی ها خوب اســت 
انســجام و هماهنگی کابینه بر هم نخورد 
و هر چه سریع تر دولت سیزدهم کار خود 
را شــروع کند. موضوعی که پیش از این 
رهبر معظم انقلاب هم نســبت به تسریع 

در تشکیل دولت توصیه داشتند.

بررسی صلاحیت کابینه سیزدهم 

وزرای پیشنهادی در پیشگاه نمایندگان ملت

 مراسم عزاداری شام غریبان در حسینیه امام خمینی)ره(
مراسم عزاداری شــام غریبان با حضور رهبر انقلاب اسلامی در حسینیه 
امام خمینی)ره( برگزار شــد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر رهبر معظم 
انقلاب، در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین عالی در سخنانی، وجود بلاها 
و سختی ها را لازمه رشد و کمال انسان دانست و افزود: بلایا از عالم دنیا قابل 
حذف شدن نیستند اما انسان مؤمن در مقابل آنها آشفته و پریشان نمی شود 

بلکه از بلا و تهدید، نعمت و فرصت می سازد.
آقای عالی با بیان اینکه حضرت سیدالشــهداء علیه السلام با بندگی کامل 
خود در دل مشــکلات، بزرگ ترین بلای عالم را به بزرگ ترین فرصت تبدیل 
کرد، گفت: حفظ دین و اجتماع و اقتدار مؤمنین حول محور ولایت تا قیامت 
ذیل پرچم و نهضت حســینی اســت. همچنین در این مراسم، آقای مهدی 
سماواتی به روضه خوانی و قرائت دعای شریف توسل پرداخت و آقای محمود 
کریمی نیز در رثای سید و سالار شهیدان مرثیه سرایی کرد.  گفتنی است در 
شب های قبل هم مراسم عزاداری در حسینیه امام خمینی و در حضور رهبر 

معظم انقلاب بدون حضور جمعیت برگزار شده بود.

 انتصاب امیر دریادار شهرام ایرانی به فرماندهی نیروی دریایی 
ارتش

حضــرت آیت الله خامنه ای، فرمانده معظم کل قوا در حکمی امیر دریادار 
شــهرام ایرانی را به فرماندهی نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
منصوب کردند. به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر رهبر معظم انقلاب، متن 

حکم فرمانده معظم کل قوا به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

امیر دریادار دوم شهرام ایرانی
نظربه تعهد و حسن سوابق و پیشنهاد فرمانده کل ارتش، شما را با اعطای 
درجه دریاداری به سمت فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، 
منصوب می کنم. اهتمام جدی و شایسته در بهره برداری از ظرفیت های نیرو 
و ارتش و نیروهای مســلح و کشور برای پیشبرد جهادی و انقلابی آن نیرو، 
ارتقای توان و آمادگی همه جانبه بر پایه رشــد و تعالی سرمایه انسانی مورد 
انتظار است.از تلاش های مؤثر امیر دریادار حسین خانزادی در این مسئولیت، 

تشکر می کنم. توفیق همگان را از پروردگار بزرگ خواستارم.
استقبال گسترده از انتصاب شهرام ایرانی به فرماندهی نیروی دریایی

انتصاب دریادار دوم شــهرام ایرانی، به عنوان یک ایرانی اهل ســنت و از 
کردهای سنندج به فرماندهی نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، 
با اســتقبال گسترده ای از سوی شــخصیت ها، گروه ها و مقام های کشوری و 

لشکری مواجه شد.
از جمله آیت الله ســیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری کشورمان که در 
پیامی به امیر شــهرام ایرانی با اشــاره به اینکه حســن اعتماد مقام معظم 
رهبری)مدظله العالی( در انتصاب جنابعالی به سمت فرماندهی نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، موجب مسرت خاطر شد، تصریح کرد: بی شک 
این انتخاب که برخاســته از تعهد، نگاه راهبردی و سوابق انقلابی و جهادی 
شماســت، با خردمندی و هم افزایی بیشتر با سایر نیروهای پرتوان دفاعی و 
مرزبانی جمهوری اســلامی، بیش از پیش بر ســطح امنیت و اقتدار ملی در 

پهنه آب های ایران همیشه سرفراز، خواهد افزود.
رئیس جمهوری افزود: در این برهه خاص از تاریخ پرافتخار انقلاب اسلامی، 
تداوم توفیقات شما و مجموعه دریادلان نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 
را در دفاع از آرمان های بلند نظام اسلامی در سایه فرامین فرماندهی معظم 
کل قوا از درگاه خداوند متعال مسألت دارم. سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در توئیتر درباره انتصاب فرمانده جدید نیروی دریایی از سوی 
رهبر معظم انقلاب نوشــت: »انتصاب امیر شــهرام ایرانی به سمت فرمانده 
نیروی دریایی از ســوی رهبر انقلاب افق مطمئن تری را در حکمرانی کشور 
خواهد گشود. در دهه پنجم شاهد تقویت حضور اقوام ایرانی در مدارج عالی 

مسئولیت اجرایی خواهیم بود.«
فراکســیون اهل سنت مجلس شورای اســلامی هم طی نامه ای به رهبر 
معظم انقلاب از انتصاب شــهرام ایرانی به عنــوان فرماندهی نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران تشکر کرد. به گزارش ایرنا، اعضای فراکسیون 
نمایندگان اهل سنت در نامه قدردانی خود به رهبر معظم انقلاب تأکید کردند: 
برخود واجب دانستیم تا نسبت به فرمان بی نظیر حضرتعالی در انتصاب امیر 
شهرام ایرانی، امیری دلاور و فرزند مرز و بوم ایران زمین به سمت فرماندهی 
نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی ایران مراتب سپاســگزاری خود و 
مردم را اعلام داریم. در این پیام آمده اســت: تصمیم حضرتعالی در گام دوم 
انقلاب گرهی کور در معادلات مدیریتی کشــور را گشود و بر همه دلسوزانی 
که نیت داشتند از وجود شایستگان اهل سنت در همه عرصه های مدیریتی 
کلان کشــور بهره ببرند، حجت را تمام کرد. اعضای فراکســیون نمایندگان 
اهل ســنت تصریح کردند: ضمن سپاسگزاری مجدد از حضرتعالی و آرزوی 
توفیق و عمر با عزت برای شما و همه خدمتگزاران به نظام اسلامی، امیدواریم 
دولت انقلابی نیز با تأســی از ســیره رهبری معظم انقلاب اسلامی و راهبرد 
داهیانه حضرتعالی، شایســته گزینی و بهره مندی کشور از توانایی و تخصص 
شایستگان اهل سنت ایران و همه اقوام و مذاهب و ادیان ایرانی را در سطوح 

عالی دولت، مدنظر قرار دهد.
در همین حال، محســن فتحی رئیس مجمع نمایندگان کردســتان در 
مجلس شورای اسلامی نیز انتصاب دریادار شهرام ایرانی به فرماندهی نیروی 
دریایی را نشان از عنایت خاص و اعتماد تام رهبری به نخبگان و ظرفیت های 
انسانی کردستان دانست و گفت: اینکه یکی از فرزندان شایسته  کردستان، از 
جانب رهبر معظم انقلاب به فرماندهی نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 
منصوب شده، جای بسی خرسندی است. او به ایرنا گفت: انتصاب در چنین 
ســطحی، حجت را بر دیگر نهادهای حکومتی و اجرایی بویژه دولت منتخب 
سیزدهم، تمام کرده است و از آنجا که رئیس جمهوری محترم، آیت الله رئیسی 
نیز بارها بر فراجناحی و مردمی بودن دولت خویش تأکید کرده است، انتظار 
می رود بــا الگوبرداری از مقتدای خویش)رهبر معظم انقلاب( و نیز برخلاف 
دولت های پیشــین، نهایت توجه و باور را نسبت به نخبگان اهل سنت بویژه 

فرزندان کردستان و استعدادهای نهفته در این  مناطق داشته باشد.
ماموستا فایق رســتمی، امام جمعه سنندج در خطبه های جمعه گذشته 
خود، انتصاب دریادار شــهرام ایرانی به سمت فرماندهی نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی از سوی رهبر معظم انقلاب را دریچه ای روشن و الگویی 
بسیار شایسته برای بکارگیری اهل سنت بویژه کردستانی ها در مسئولیت های 
مهم دانست. او انتصاب دریادار ایرانی را مایه خوشحالی اهل سنت بویژه مردم 

کردستان و سنندج عنوان کرد و افزود: 
رئیس جمهوری و دیگر مسئولان در دستگاه ها، باید از رهبر معظم انقلاب 
تبعیت کرده و از نخبگان و افراد توانمند در میان کردها و اهل ســنت، برای 
مدیریت های کلان کشــور بهره گیرند. در همین حال، سردار دریادار پاسدار 
علیرضا تنگسیری، فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز 
در پیامی انتصاب امیر دریادار شــهرام ایرانی به  سمت فرمانده جدید نیروی 

دریایی ارتش جمهوری اسلامی را تبریک گفت.

 
  

 پیش از ظهر پنجشنبه، »سیدحسن نصرالله« دبیرکل 
حزب الله لبنان در ســخنرانی خود به مناسبت یوم الله 
عاشورای حسینی با اعلام خبر حرکت کشتی های حامل 
سوخت از ایران به سمت لبنان، نسبت به هرگونه تعرض 
به آنها شدیداً هشدار داد. بلافاصله پس از طرح این خبر 
از سوی دبیرکل حزب الله برخی افراد، برخی رسانه های 
داخلی و خارجی با هدف تشویش اذهان عمومی داخل 
کشور نسبت به این موضوع، اقدام به شبهه افکنی پیرامون 

چگونگی پرداخت هزینه محموله های مذکور کردند.
 سیدحســن نصرالله در سخنرانی پنجشنبه خود با 
هشدار به امریکا و رژیم صهیونیستی درخصوص تعرض 
به کشتی های نفتی ایران، تأکید کرد که مقاومت لبنان 
این کشتی ها را به مثابه خاک کشور خود تلقی خواهد 
کرد. سعد الحریری رئیس جریان المستقبل بلافاصله در 
واکنش به ســخنان نصرالله مدعی شد که  کشتی های 
حمایتی ایران با خود بــه لبنان خطرات و تحریم های 
بیشتر به همراه خواهند داشت و تلقی کردن کشتی های 
ایران به مثابه خاک لبنان »اوج تضییع حاکمیت ملی« 
این کشور است. از سوی دیگر »وئام وهاب« رئیس حزب 
التوحید العربی لبنان هم طی اظهاراتی در شــبکه های 
اجتماعی به مخالفت ســعد الحریری با ورود سوخت از 
ایران واکنش نشان داد. وئام وهاب گفت: سخن الحریری 
راه را به روی تشکیل دولت بست. آیا الحریری می خواهد 
از صفــوف تحقیر و ذلت برای راضی شــدن دل اربابان 

امریکایی بهره ببرد؟
در همین حال »ولید سکریه« عضو پارلمان لبنان هم 
در گفت وگو با اسپوتنیک روسیه تأکید کرد: دشمنان ملت 
لبنان باید فکر کنند که هرگونه تعرض به کشتی ایرانی که 
عازم لبنان است، با زور روبه رو خواهد شد. وی افزود: همان 
گونه که حزب الله به حمله توپخانه ای اسرائیل به خاک 
لبنان پاسخ راکتی داد، هرگونه حمله ای به کشتی های 
ایرانی حمله به منافع ملت لبنان است، زیرا می خواهند 
ملت لبنان را بدون نان، بدون بیمارستان و کارخانه های 
داروســازی نگاه دارند. این حملات در واقع جنگ علیه 

ملت لبنان محسوب می شود.

در عین حال ســاعاتی پس از ســخنان سیدحسن 
نصــرالله، ســایت خبــری »نورنیوز« گــزارش داد که 
محموله های ایرانی سوخت که سیدحسن نصرالله امروز 
بدان اشــاره کرد، تماماً از ســوی گروهی از تجار شیعه 
لبنانی خریداری شــده و از لحظــه بارگیری به عنوان 
مایملک آنها محسوب می شود. این سایت نوشت: علاوه بر 
شبهه افکنی های صورت گرفته در این خصوص، سخنرانی 
نصرالله از همان دقایق ابتدایی ابعاد گسترده تری نیز پیدا 
کرد و مجموعه جبهه سیاسی- رسانه ای ضد مقاومت در 
داخل و خارج لبنان به اشــکال مختلف به این موضوع 
واکنش نشان دادند؛ البته واکنش منفی علیه اقدام ایران 

و حزب الله در تأمین ســوخت مورد نیاز مردم لبنان از 
سوی شخصیت های سیاسی لبنانی مخالف حزب الله مانند 
»سعد حریری« و »سمیر جعجع« که با رفتار و مواضع 
خود طی هفته ها و ماه های اخیر عامل اصلی بحران های 
شدید اقتصادی و اجتماعی در لبنان هستند با واکنش 

گسترده کاربران لبنانی مواجه شده است.
به نوشته نورنیوز، از آن سو اما؛ خبرنگاران و رسانه های 
صهیونیستی نیز عصبانی از این عبارت نصرالله که گفت: 
»کشــتی های حامل سوخت ایران از زمان ارسال خاک 
لبنان قلمداد می شوند«، واکنش های زیادی در شبکه های 
اجتماعی از خود نشــان داده و این اقــدام حزب الله را 
شکستی دیگر برای اســرائیل و گسترش ابعاد معادله 
پاســخگویی و بازدارندگی از سوی سیدحسن نصرالله 

عنوان کرده اند.
 به هر تقدیر؛ آنچه واضح و مشخص است اینکه؛ اقدام 
مقتدرانه ایران و حزب الله در شکستن محاصره اقتصادی 
مردم لبنان از ســوی محــور غربی-عبری-عربی که با 
همدســتی عناصر خائن داخل لبنان فشار بر مردم این 
کشــور را از حد گذرانده بود، موجی از عصبانیت را بین 
دشمنان داخلی و خارجی محور مقاومت ایجاد کرده که 
تلاش می کنند با شبهه افکنی و تحریف واقعیت، موضوع 
را وارونه نشــان دهند. لبنانی ها هم در فضای مجازی با 
هشتگ »شکراً ایران« از ارسال این محموله های سوخت 

به کشورشان تشکر کردند.

سوخت ایرانی در راه رسیدن به لبنان

رئیــس کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس گفت: محل تامین اعتبار همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان لشکری، کشــوری و تامین اجتماعی 
براساس جزء )1(، بند)و( تبصره )2(، در قانون بودجه 

1400 پیش بینی شده است. 
حمیدرضــا حاجــی بابایی رئیــس کمیســیون 
برنامه، بودجه و محاســبات مجلــس در گفت وگو با 
خبرنگار  خبرگــزاری خانه ملت، با بیان اینکه محل 
تامین اعتبار همســان ســازی حقوق بازنشســتگان 
لشــکری، کشــوری و تامین اجتماعی براساس جزء 
)1(، بنــد)و( تبصــره )2(، در قانــون بودجه 1400 
پیش بینی شــده است، گفت: براســاس این مصوبه 
قانون بودجه اعتبار لازم برای همســان سازی حقوق 
این دسته از بازنشســتگان پیش بینی شده است.وی 
افــزود: به موجب این مصوبه مواردی که محل تأمین 
آن از محــل فروش ســهام تعیین شــده، به ردیف 
درآمدی شــماره ۳10517 واریز می شود و از محل 
ردیف هزینــه ای ۹۳-5۳0000 مبلغ یک میلیون و 
سیصد هزار میلیارد ) 1,۳00,000,000,000,000 
( ریــال، جهت تقویت تأمیــن اجتماعی افراد تحت 

پوشــش صندوق بازنشســتگی کشــوری، لشکری و 
فولاد در نظر گرفته شــده اســت.حاجی بابایی تاکید 
کرد: برای تأدیه بخشــی از دیــون و ایفای تعهدات 
قانونی ســازمان تأمین اجتماعی نیز هشــتصد و نود 
هزار میلیــارد )۸۹0000000000000 ریال( پیش 

بینی شده است.
رئیــس کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس ضمن اشــاره به بیمه تکمیلــی ایثارگران و 
خانواده شهدا نیز اظهار کرد: مطالبات قانون حمایت 
از حقوق معلولان مصوب 20 اســفند ماه ســال ۹6، 

نظام تأمیــن اجتماعــی فراگیر و متمرکــز، تأمین 
حداقل مسکن و معیشــت و بیمه زنان معسر، زنانی 
که همزمان از سه مؤلفه حمایت خانواده، ارث مکفی 
و شــغل قانونی محروم هســتند، نیز در این مصوبه 
مدنظر قرار گرفته اســت. وی بیان کرد: مشــمولان 
قانون معافیت پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایان تا 
میزان پنج نفر کارگر مصوب 1۹ اسفند ماه سال 61، 
براســاس فهرست کارگاه های مشمول مصوب دولت، 
قانون بیمه های اجتماعی قالیبافان، بافندگان فرش و 
شاغلان صنایع دستی شناسه دار مصوب 1۳۸۸/5/1۸ 
و ماده )7( قانون هدفمندســازی یارانه ها )شــامل 
زنان سرپرست خانوار، رانندگان حمل ونقل عمومی، 
صیادان شمال و جنوب، مددجویان کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و سازمان بهزیستی کشور، هنرمندان و 
نویســندگان، مربیان مهد کودک و مراکز توانبخشی 
بهزیستی  نیز مشمول این بند تبصره 2 قانون بودجه 
1400 می شــوند.حاجی بابایی تصریح کرد:به موجب 
قانــون بودجه مصوب 1۳۸۹ کل کشــور، تبصره 14 
 قانون بودجه مشــمول خادمان مســاجد، باربران و 

رانندگان نیز می شود

پیش بینی اعتبار همسان سازی حقوق بازنشستگان لشکری کشوری و تامین اجتماعی در قانون بودجه ۱۴۰۰
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/05/30

شماره : 1167

 ایــران همــه اقدامــات و برنامه های 
بــا تعهداتــش ذیل  خــود را منطبــق 
پادمان هســته ای و تحت نظارت آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی پیگیری می کند. 
این پاسخ کشــورمان به آژانس است که 
پیرامون  خــود  گزارش  جدیدتریــن  در 
فعالیت های هســته ای ایــران مواردی را 
منتشــر کرده که با واکنش کشــورهای 

غربی روبه رو شده است.
آژانــس در گزارش خود به پیشــرفت 
فعالیت هــای ایــران در زمینــه اورانیوم 
فلزی غنی شــده و اقدام بــه تولید 200 
گــرم اورانیوم فلزی بــا غنای 20 درصد 
تأیید  اشاره کرده است. آژانس همچنین 
کرده که ایــران از 257 گرم از اورانیوم 
غنی شــده به U-2۳5  بیســت درصدی 
بــرای تولیــد 200 گرم اورانیــوم فلزی 
بیســت درصدی   2۳5-U به  غنی شــده 
اقدامی که آژانس  استفاده کرده اســت. 
آن را ســومین گام ایران از برنامه چهار 
مرحله ای ایران دانســته اســت. علاوه بر 
این در گــزارش آژانس گفته شــده که 
ایران غنی سازی اورانیوم خود را افزایش 
داده و دو مجموعــه از ســانتریفیوژهای 
پیشــرفته خود را برای غنی ســازی 60 
درصد قرار داده است. این در حالی است 
که پیش تر ایران از یک آبشار 164 عددی 
برای غنی سازی   6-IR از سانتریفیوژهای 
اورانیــوم تا 60 درصد در نطنز اســتفاده 
می کــرده اما در حال حاضر علاوه بر این 
آبشــار 164 عددی، یک مجموعه 15۳ 
IR-4 نیز برای  عددی از سانتریفیوژهای 
غنی سازی تا 60 درصد استفاده می شود. 
قابل انتظار بود که انتشــار این گزارش با 
واکنش کشورهای غربی روبه رو شود. »ند 
پرایس«، سخنگوی وزارت خارجه امریکا 
از نخســتین مقام هایی بود که به گزارش 
آژانــس واکنــش نشــان داد. »پرایس« 
مدعی شــد که »ایران بایســتی اقدامات 
تحریک آمیز هســته ای خــود را متوقف 
کرده و برای حرکت به سمت اجرای کامل 

توافق هسته ای به مذاکرات برگردد.«
امریــکا  خارجــه  وزارت  ســخنگوی 
همچنین مدعی شــد ایــران هیچ نیازی 
بــه تولید اورانیوم فلزی ندارد. او با تکرار 

اتهامــات اثبات نشــده گفت کــه تولید 
اورانیوم فلزی با تلاش برای ساخت سلاح 

ارتباط دارد. هسته ای 
وزارت خارجــه ســه کشــور اروپایی 
طرف برجام هم در بیانیه ای مشــترک از 
ایران  آژانس درباره غنی ســازی  گزارش 
آلمان  انگلیس،  نگرانــی کرده انــد.  ابراز 
و فرانســه در این بیانیه مدعی شــده اند 
اقدام ایــران برای تولیــد اورانیوم فلزی 
غنی شــده تا 20 درصد باعث نگرانی های 
جدی است. از منظر این کشورها این دو 
اقدام ایران گام های کلیدی برای ساخت 
سلاح هسته ای به شمار می آید و این در 
حالی است که ایران با عقب نشینی از ساز 
و کارهای نظارتی موافقت  شده در برجام، 
دسترســی های آژانس اتمی را محدود و 
اجرای پروتــکل الحاقی را متوقف نموده 
اســت. تروئیکای اروپایی در ادامه نسبت 
به متوقف شــدن مذاکرات احیای برجام 
در وین معترض شده و اعلام کرده اند که 
مذاکرات وین بنا به درخواست ایران برای 
2 ماه متوقف شــده و ایران هنوز تاریخی 
برای از ســرگیری ایــن مذاکرات اعلام 
نکرده اســت. بنا به ادعای این کشــورها 
ایران همزمان با امتناع از مذاکره، در حال 
چیدن واقعیت هایی روی زمین است که 
بازگشت به برجام را پیچیده تر می سازند. 

علاوه بر این بیانیــه وزارت امور خارجه 
آلمان هم در واکنشی جداگانه به گزارش 
غنی ســازی  ســطح  درباره  آژانس  اخیر 
اورانیوم در ایران مدعی شــد ایران برای 
افزایش فعالیت های هســته ای اش توجیه 

غیر نظامی و پذیرفتنی ندارد.

 اقدامات ایران جبرانی است
مقام دیپلماتیک کشورمان در پاسخ به 
اعتراض کشورهای غربی به گزارش آژانس 
همه برنامه ها و اقدامات هسته ای خود را 
در انطباق کامل بــا معاهده ان.پی.تی و 
تعهدات ایران ذیل پادمان دانست و اعلام 
کرد که این اقدامات تحت نظارت آژانس و 
با اعلام قبلی انجام شده است. به گزارش 
ایرنــا، ســعید خطیب زاده، ســخنگوی 
وزارت امور خارجه ضمن بیان اشــارات 
فوق در ادامه افزود: اقدامات کاهشــی و 
جبرانــی ایران در ارتباط با برجام نیز در 
چهارچوب خود برجام صورت پذیرفته و 
همان گونه که بارها اعلام شده در پاسخ 
به نقض گسترده برجام و قطعنامه 22۳1 
از ســوی ایالات متحده و عدم پایبندی 
کامل طرف های دیگــر برجامی، به ویژه 
ســه کشــور اروپایی، به تعهداتشان ذیل 

برجام است.
اســت  بدیهی  به گفتــه خطیب زاده، 

مادامــی که اجــرای کامل و بــی قید و 
شــرط برجام از ســوی امریــکا و دیگر 
طرف های برجامی از ســر گرفته نشــود، 
جمهوری اسلامی ایران برنامه صلح آمیز 
هســته ای خود را صرفاً بر اســاس نیازها 
و تصمیمــات حاکمیتی و در چهارچوب 

می کند. پیگیری  پادمانی اش  تعهدات 
خارجی  سیاست  دســتگاه  سخنگوی 
همچنین ضمن  تأکید مجدد بر غیرنظامی 
و صلح آمیز بودن برنامه هسته ای جمهوری 
اســلامی ایران، اعلام  کرد که در صورتی 
که ســایر طرف ها بــه تعهدات خود ذیل 
برجام بازگشته و واشنگتن نیز به صورت 
کامــل و مؤثــر و قابــل راســتی آزمایی 
بر  و غیرقانونی   اش  یکجانبــه  تحریم های 
ضــد مردم ایــران را مرتفع کنــد، کلیه 
اقدامات  کاهشــی و جبرانــی ایران ذیل 

بود. برگشت پذیر خواهند  برجام 

برای  درخواســت ها  افزایش   
برجام ازسرگیری مذاکرات 

در پی انتشــار گزارش جدید آژانس، 
بلندپایــه کشــورهای طرف  مقام هــای 
ازســرگیری  لزوم  بــر  توافق هســته ای 
مذاکرات برجــام تأکید کردند. در همین 
رئیس  پوتیــن«  »ولادیمیر  چهارچــوب 
 جمهــوری روســیه و »امانوئل ماکرون« 

رئیــس  جمهوری فرانســه در یک تماس 
تلفنی خواستار ادامه مذاکرات درخصوص 
برجام شــدند. پوتیــن و ماکرون در این 
گفت وگو از تداوم گفت وگوها درخصوص 
بازگشــت به پایبندی به توافق هسته ای 

کردند. حمایت 
از سوی دیگر »رابرت مالی«، نماینده 
دولت امریکا در امور ایران مدعی شــده 
برجام  هسته ای  توافق  سرنوشــت  مقابل 
یک »علامت ســؤال بزرگ« قرار گرفته 
اســت. مالی در گفت وگو بــا »پولیتیکو« 
تهــران را به عدم همــکاری متهم کرده 
و مدعی شده بازگشــت امریکا به برجام 
چیزی نیســت که کاملًا تحت کنترل ما 
باشد. تاکنون 6 دور مذاکره در شهر وین 
میان امریکا و سایر طرف های برجام غیر 
از ایران برای تســهیل بازگشت امریکا به 
برجام انجام شده است. طرف ها می گویند 
پیشــرفت های ملموسی در این مذاکرات 
حاصل شده اما پاره ای اختلافات کماکان 
باقی اســت. تا الان زمــان برگزاری دور 
هفتم مذاکرات مشــخص نشــده است و 
مقام های کشــورهای غربی بر فشارهای 
خــود جهــت ترغیب ایران به مشــخص 
کردن زمان دور جدید مذاکرات افزوده اند.

مهم ترین محورهای  از  اســت  گفتنی 
اختلاف در مذاکــرات وین، تأکید امریکا  
بــرای حفظ برخی از تحریم هایی اســت 
که دولــت »دونالد ترامپ« بعد از خروج 
از برجام علیه ایران اعمال کرده اســت. 
همچنین امریکا در پاسخ به خواسته ایران 
به ارائه یک ضمانت معتبر جهت پایبندی 
به توافق هســته ای اعلام کرده است که 
نمی تواند هیچ گونه ضمانتی درباره عدم 
خروج دوبــاره دولت های بعدی امریکا از 
برجام بدهد. افزون بر این، مقام های دولت 
امریکا پیش از ایــن تصریح کرده اند که 
می خواهند از ورود به برجام استفاده کرده 
و راهی برای بررسی سایر مسائل اختلافی 
از جمله بررســی نقش جمهوری اسلامی 
ایران در منطقه و فعالیت های موشکی آن 
پیدا کنند. درخواســتی که ایران تاکنون 
بــا آن مخالفت کرده و گفت وگو پیرامون 
فعالیت های هســته ای خــود را در زمره 

موارد ممنوعه اعلام کرده است.

درخواست غرب از ایران برای ازسرگیری مذاکرات وین

 
افغانستان در پریشانی و انتظار 

ســقوط دولت تحت حمایت امریکا در افغانستان، 
فرار »اشرف غنی« از کشور و هراس افغان ها از آینده 
کشورشــان، نزدیک به یک هفته اســت، در خط اول 
خبری جهان جای گرفته اما طالبان فارغ از همه این 

غائله ها در تدارک استقرار حکومت خود است.
به نوشــته »ســی ان ان«، در نخســتین روزهای 
حاکمیت طالبان بر افغانستان هراس از طالبان دو دهه 
قبــل هزاران نفر از مردم را راهی فرودگاه کابل کرد و 
صحنه هایی بس دردناک از بالارفتن زن و مرد و کودک 
از دیوار فرودگاه تا سوار شدن بر بال هواپیما و سقوط 
دردناک دو شــهروند افغان از هواپیمای در حال پرواز 
تا ســاعت ها جهان را دگرگــون کرد. اما طالبان که با 
حرکتی آرام و حساب شده قدرت را به دست گرفته و 
همه ولایات و شهرهای مهم را به تصرف خود درآورده، 
از همان ابتدا با رویکردی متفاوت سعی کرد به جهان 
ثابت کند که این طالبان با آنچه 20 سال قبل توسط 
امریکایی ها شکســت داده شده بود، تغییراتی اساسی 

یافته است.
در میــان آن همه هیاهــو و در حالی که با اعلام 
کریدور امن طالبان برای کسانی که قصد فرار داشتند، 
هر لحظه بر شمار افغان های هراسان در فرودگاه کابل 
افزوده می شــد، نخستین نشســت خبری طالبان با 
حضور »ذبیح الله مجاهد«، ســخنگوی شبه نظامیان و 
خبرنگاران داخلی و خارجی برگزار شــد. نشستی که 
به نوشــته »الجزیره«، طالبان در آن تعهد به رعایت 
حقــوق زنان و فراخوان آنها به دولت، آزادی رســانه 
و عفو کامل مقامات ســابق حکومت افغانســتان داد. 
»مجاهد« به نمایندگی از طالبان همچنین برای آغاز 
روابط با کشورهای دیگر ابراز امیدواری کرد و قول داد 
که قلمروی افغانستان محلی برای حمله به کشورهای 
دیگر نشود: »بزودی کابل را از وضعیت نظامی خارجی 
می کنیم و به جامعه بین المللی و سازمان ملل متعهد 
می شــویم که هیچ کس آسیب نخواهد دید.« طالبان 
برای اثبات این تغییر رویکرد در نخســتین گام هایش 
برخلاف 20 سال قبل اجازه برگزاری مراسم سوگواری 

عاشورا را صادر کرد.

 غافلگیری غرب از موج پناهندگان
اما بــا وجود این شــرایط بــا نزدیک شــدن به 
مهلــت خارجی ها برای خروج از افغانســتان، اتفاقات 
غافلگیرکننــده چند روز اخیر کابل، برنامه غربی ها را 
به کلی به هم ریخته اســت. به طوری که به نوشــته 
»گاردیــن«، در حالی که براســاس اعلام ناتو تاکنون 
1۸ هزار نفر از افغانســتان خارج شده اند اما همچنان 
هزاران نفر از واجدان شرایط خروج از کشور در انتظار 
پروازهایی هســتند که معلوم نیست چه زمانی به آنها 
برسد. این در حالی است که حضور نیروهای امریکایی 
و طالبان برای کنترل اوراق شناســایی و مجوز خروج 
خارجی هــا و افغان های واجد شــرایط، ســبب بروز 

درگیری های مسلحانه ای شد.
 به باور کارشناســان در این میان خبرهایی تأیید 
نشده از جست و جوی خانه به خانه برای یافتن مخالفان، 
نگرانی هــا و اضطرار برای خروج نیروهای امریکا، ناتو، 
خبرنــگاران خارجی و مترجمان افغــان را چند برابر 
کرده اســت. اما این تنها یک روی سکه مصایب مردم 
افغان است، در سوی مقابل آنهایی که با هزاران امید 
با بدترین امکانات ســوار بر هواپیماهــای نظامی به 
کشورهای دیگر منتقل شــده اند همچنان بلاتکلیف 
مانده و با وجــود وعده های اروپایی ها برای پناهندگی 

در فرودگاه ها سرگردانند.

 توجیه جنجالی »غنی« و واکنش مردم
»اشــرف غنی« بعد از چند روز سکوت در حالی 
که شــماری از فعالان افغانستانی خواستار بازداشت 
او توســط اینترپل شده بودند، در پیامی فیس بوکی، 
بار دیگر مردم کشــورش را مورد خطاب قرار داد و 

فرارش را توجیه کرد و خشــم مردم را برانگیخت. 
 به نوشــته »طلوع نیوز« افغانستان، »غنی« که 
گفته می شــود با اندوخته مالــی هنگفتی به امارات 
پناهنده شــده اســت در این پیــام گفت: »من روز 
یکشــنبه برای بررسی اوضاع امنیتی کابل به وزارت 
دفــاع رفته بودم که نگهبانانم توطئه قتل مرا خنثی 
کردند و زمانی مجبور به ترک افغانســتان شدم که 
طالبان به پشــت ســاختمان ارگ رسیده بود و من 
حتی نتوانستم کفش هایم را عوض کنم و همه وسایل 

شــخصی، رایانه ام و... نیز به دست دیگران افتاد.«
در پــی این اظهارات که نتوانســت آبی بر آتش 
خشم مردم بریزد، انتشار فهرست 52 همراه »اشرف 
غنــی« و میزان ثروتی که او با خود برده بود، چهره 
رئیس جمهوری سابق افغانستان را خدشه دارتر کرد. 
در این شرایط »امرالله صالح« معاون اول »غنی« 
در بیانیه ای با اســتناد به حکم قانون اساســی خود 
 را سرپرســت مشــروع کرســی ریاســت جمهوری

 اعلام کرد.

 از بحران »بایدن« تا احتمال تشکیل دولت 
شورایی در افغانستان

به باور بســیاری از کارشناسان بحران افغانستان به 
پرچالش تریــن موضوع سیاســت خارجی دولت »جو 
بایدن« بدل شده است اما در این میان رئیس جمهوری 
امریکا نه تنها از تصمیمش ابراز پشیمانی نمی کند بلکه 
چندین ساعت پس از سقوط کابل، در سخنانی اعلام کرد 
که اجازه نمی دهد امریکا وارد نبردی شود که نیروهایش 
برای کشورشان نمی جنگند. اطمینان او به تصمیمش 
به حدی بود که به نوشته تحلیلگران »آسوشیتدپرس«، 
شــاید تا پیش از این هرگز تا این اندازه قاطعانه پاسخ 
منتقدانش را نداده بــود: »من می دانم که تصمیمم با 
انتقاداتی همراه است اما ترجیح می دهم به جای واگذار 
کردن این بحران به رئیس جمهوری بعدی، این انتقادات 
را بپذیرم و کار را تمام کنم.« روزنامه »صبح کابل« پس 
از اظهارات »بایدن« و عزم امریکا برای برداشــتن چتر 
حمایتی خود از افغانستان، از بازگشت شرایط در مرکز 
شــهر کابل به وضعیت عادی خبر داد و تنها تفاوت را 
برداشتن دوربین های امنیتی پلیس و حضور نیروهای 
طالبان در سراســر خیابان هــای پایتخت ذکر کرد. در 
همین حال»هشت صبح« نوشت »عبدالله عبدالله«، رئیس 
شورای عالی مصالحه ملی و حامد کرزای، رئیس جمهوری 
پیشین افغانستان در پیامی مشترک از آغاز گفت و گوها 
با مقامات طالبان و ســایر بزرگان کشورشان خبر دادند. 
بنا بر اعلام منابع آگاه قرار است ادامه مذاکرات دوحه نیز 
در داخل افغانســتان انجام شود. »وحید الله هاشمی«، از 
اعضای بلند پایه طالبان به رویترز گفت: »ممکن اســت 
افغانســتان با شورایی به ریاســت »ملاهبت الله« رهبر 
طالبان هدایت شود و عنوان رئیس جمهوری به رئیس 
الوزرا تغییر یابــد. طالبان در حالی در تدارک حاکمیت 
جدید است که از چند روز گذشته دسترسی این کشور 
به صندوق بین المللی پول و حساب های میلیاردی بانک 
مرکزی در امریکا مسدود شده است و وعده کمک های 
بشردوستانه امریکا، فرانسه، آلمان و... در حد حرف باقی 
مانده و سازمان های جهانی مانند عفو بین الملل، طالبان 

را مسبب قتل عام های افغانستان می دانند.

  تراژدی خصوصی سازی در ایران
دولت در ایران نمی خواهد هیچ یک از انواع قدرت از نفوذش خارج شده و 
در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد؛ برای همین مشــکلات بخش خصوصی 

و خصوصی سازی ادامه دارد.
نوآوری هــای دوران مدرن در میدان اندیشــه و عمل اقتصادی ما معمولاً 
راه به جایی نبرده اند و به نظر می رســد، بایــد روزی واکاوی دقیق و علمی 
دراین باره رخ دهد و آواربرداری شــود که کدام اندیشــه های نو سرانجامی 
خوش یافته اند. شــش برنامه توسعه با هزینه و وقت بسیار در برابر دیدگان 
شهروندان و امیدواران به ایران که با این برنامه ها شاید گامی فراتر از دیروز 

خود بردارند، یکی پس از دیگری با درصد کم، اجرا شــدند.
طرح و قانون جذب ســرمایه گذاری خارجی که چندین ماه در مجلس و 
دولت وقت و شــورای نگهبان رفت و آمد داشــت، به جایی نرسید و قانون 
خصوصی سازی و اندیشه واگذاری قدرت اقتصادی از نهاد دولت به نهادهای 
مدنی و بخش خصوصی را هم می توان یکی از قانون ها و خواسته های مدرن 

دانســت که به سختی قانون شدند و به سادگی به بیراهه کشیده شدند.
چرا چنین وضعیتی را شاهد بوده و هستیم؟ با توجه به موضوع اصلی این 
نوشــته که گیرکردن کاروان خصوصی ســازی در نیمه راه و به بیراهه رفتن 
آن اســت، حرف آخر را اینجا می آورم و پس از آن نکاتی را یادآور می شوم. 
خصوصی ســازی در ایران شکست خورد؛ چون مدیران و ذینفعان در شرایط 
فعلی ســر سوزنی باور ندارند که هیچ نوع قدرتی به اندازه یک گرم از دولت 
جدا شده و به نهادهای مدنی داده شود. جریان غالب بر نظام اقتصادی ایران، 
هدف های بلندپروازانه ای برای خود طراحی کرده اســت که برای رسیدن به 
آن بــه ذره ذره قــدرت اقتصادی موجود نیاز دارد و امکان ندارد بخشــی از 
ایــن قدرت ها را بــه نهادهای غیرحکومتی بدهد. نیــک می دانیم که قدرت 
اقتصادی توانایی دارد به سرعت به دیگر قدرت ها، مثل قدرت سیاسی، قدرت 
اجتماعی و قدرت فرهنگی تبدیل شــود، به همین دلیل قدرت اقتصادی از 
راه خصوصی ســازی مالکیت و مدیریت بر دارایی های ایران تقسیم نمی شود.

دقت در کارنامه خصوصی سازی از سال 1۳70 که شادروان حسن حبیبی، 
زنگ آن را به صدا درآورد تا امروز نشــان می دهد که جریان سیاســی غالب 
بر ســپهر سیاست ایران در هر دوره، در برابر هر اقدام برای خصوصی سازی، 
عمل ضد آن را اجرا کرده اســت. در دهه 1۳70 و تا پیش از شــروع به کار 
دولت اصلاحات، مجلس چهارم با تصویب طرحی، هر چند با نیت های خیر، 
خصوصی ســازی وقت را به کانالی انداخت که  عمدتاً برخی از ذینفعان آن 
جریان سیاسی، از طرح بهره بردند. قانون فروش یا واگذاری سهام کارخانه ها 
به ایثارگران در مجلس وقت، پاتکی بود که زده شد و جریان خصوصی سازی 
را به بیراهه کشــاند. پس از این رخداد شگفت انگیز بود که دولت اصلاحات، 
خصوصی سازی را تقریباً به محاق برد و از هراس اینکه کار بدتر نشود، فروش 

سهام شرکت ها را به حداقل رساند.
دولــت احمدی نژاد هم دربرابر موج نیرومندی که برای خصوصی ســازی 
هدایت می شــد، نتوانســت ایســتادگی کند. اجرای سیاست های کلی اصل 
44 هم در عمل با دو انحراف بزرگ روبه رو شــد و بار دیگر خصوصی ســازی 
واقعی به بیراهه کشــیده شــد. چاه اول را احمدی نژاد حفرکرد و خواســت 
40درصد ســهام شرکت های بزرگ دولتی تحت عنوان »سهام عدالت« را به 
محرومان و ســپس به عموم مردم واگذار کند. چاه دوم نیز در قانون اجرای 
این اصل حفر شــد و فروش سهام شرکت های دولتی به نهادهای شبه دولتی 
و وابســته به نهادهای حکومتی آزاد اعلام شــد. به این ترتیب بوده و هست 
که بازیگران پنهان بزرگی در مســیر خصوصی ســازی قرار گرفته وکار را به 
انحراف کشاندند.  دولت حسن روحانی در شروع کار و سپس در ادامه کارش 
در دولت دوازدهم، به منابع مالی نیاز داشــت و فروش ســهام شرکت های 
دولتی یکی از منابع درآمدی برای دولت بود.  از ســوی دیگر، شــرکت های 
بزرگی بودند که زیان ده بودند و دولت می خواست از شر آن ها راحت شود و 
به این ترتیب، شــرکت هایی خارج از روال عمومی سازی به متقاضیان بخش 
خصوصی داده شد. هپکو، آذرآب و کشت وصنعت مغان و نیشکر هفت تپه از 
جمله این شــرکت ها بودند. اما در عمل دیدیم که به شکل های گوناگون در 
دو سال سپری شده، این شرکت ها را از مالکان خصوصی ستانده و دوباره به 

زیر چتر دولت کشانده اند. چرا چنین می کنند؟
به همان دلیلی که در شــروع این نوشــته تاکید کــردم؛ دولت در ایران 
نمی خواهد هیچ یک از انواع قدرت از نفوذش خارج شده و در اختیار بخش 
خصوصی قرار گیرد. با توجه به تحولات اخیر دولت  به نظر می رسد جریان 
خصوصی ســازی در وضعیت ویژه ای قرار گیرد، به این معنی که شرکت های 
دولتی نان و آب دار فروخته خواهد شد و شرکت های دولتی زیان ده در دست 
دولت باقی می مانند. چرا چنین می شود؟ فلسفه خصوصی سازی آن گونه که 
در انگلستان زاده شد و رشد کرد و سپس به آمریکا رفت و از این دو کشور 
به دیگر نقاط جهان رسید، این بود که قدرت از نهاد دولت به نهادهای مدنی 
تفویض شــود و توازن قدرت فراهم شود.مارگارت تاچر به چشم می دید که 
نهاد دولت با انحصارهایی که در هر بخش ایجاد کرده اســت،  منابع کشــور 
را با ناکارآمدی هدر می دهد و آزادی انتخاب شهروندان را سلب کرده است. 
بنابراین تصمیم گرفت، ریل گذاری تازه با راهبرد توزیع قدرت بین نهادهای 
مدنی و نهاد دولت را در دستور کار قرار دهد.در ایران، این اندیشه وجود ندارد 
و متاســفانه گروه های روشنفکر و نیز گروهی از اقتصاددانان در بیراهه سازی 
برای خصوصی ســازی فعال بوده و هستند و به این ترتیب نباید امیدوار بود. 
خصوصی ســازی در ایران تبدیل به کمدی- تراژدی شده است و ادامه دارد.

 در دیدار مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی با مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد انزلی مطرح شد

 ایجاد اشتغال یکی از اهداف صنایع کوچک
مرجان عباس زاده/رشــت-مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
گیلان به مناســبت هفته حمایت از صنایع کوچک با حضور در منطقه آزاد 
تجاری انزلی با علی اوســط اکبری مقدم مدیرعامل منطقه آزاد انزلی دیدار 
و گفتگو کرد .علی اوســط اکبری مقــدم مدیرعامل منطقه آزاد انزلی ضمن 
گرامیداشت هفته حمایت از صنایع کوچک بیان داشت : باید توجه بیشتری 
به صنایع کوچک داشته باشیم ، توسعه صنایع کوچک و متوسط رمز توسعه 

اقتصادی دهه آینده است .
وی در ادامه بیان داشت :کارآفرینی ، نوآوری و پویایی صنعت و در نهایت 
ایجاد اشــتغال ، سرمایه گذاری اندک و زودبازده بودن از مزیت های صنایع 
کوچک و متوســط اســت .فریبرز ســعیدی کیا رئیس هیئت مدیره شرکت 
شــهرک های صنعتی اســتان گیلان ضمن تشــکر از زحمات جناب آقای 
علی اوســط اکبری مقدم مدیرعامل محترم منطقه آزاد انزلی بیان داشــت : 
21 مــرداد متعلق به صنعتگران این صاحبان واقعی و بی ادعای صنعت می 
باشــد و به لطف خدا و زحمات بی دریغ مســئولین ارشد استان شاهد رشد 
و توســعه روز افزون صنایع کوچک در گیلان خواهیم بود .وی با بیان اینکه 
یکی از اهداف اصلی صنایع کوچک ایجاد اشــتغال است بیان داشت : امروز 
یکی از بزرگترین دغدغه های جوانان اشتغال است و صنایع کوچک با توجه 
به ابزار و قابلیتهایی که دارد می تواند ســهم بسزایی در ایجاد کارآفرینی و 

اشتغال در جامعه داشته باشد .

رئیس فراکسیون کارآفرینان مجلس یازدهم گفت: 
وزرای پیشــنهادی حوزه های مرتبط با اقتصاد، کار و 
اشــتغال و صنعت برای اخــذ رای اعتماد باید برنامه 
دقیــق، عملیاتی، شــفاف و راهبردی برای توســعه 
کارآفرینی و اشــتغال در وزاراتخانــه های متبوع به 
مجلس ارائه دهند. سید ناصر موسوی لارگانی با اشاره به 
ضرورت ارائه برنامه کارآمد از سوی گزینه های پیشنهادی 
دولت ســیزدهم برای تصدی وزارتخانه ها، گفت: وزرای 
پیشنهادی حوزه های مرتبط با اقتصاد، کار و اشتغال و 
صنعت برای اخذ رای اعتماد باید برنامه دقیق، عملیاتی، 
شــفاف و راهبردی برای توسعه کارآفرینی و اشتغال در 

وزاراتخانه های متبوع به مجلس ارائه دهند.
رئیس فراکســیون کارآفرینان مجلس یازدهم گفت 
با تاکید بر اهمیت منویات رهبر معظم انقلاب )مد ظله 
العالی( و نیز برنامه های دولت مردمی آیت الله رئیســی 
که همگی متاثر از دغدغه های مردم شریف ایران عزیز 
و جوانان برومند کشور برای رونق اشتغال، کارآفرینی و 
بهبود وضعیت معیشــت است، تصریح کرد: باید وزرای 

پیشنهادی یک برنامه راهبردی و عملیاتی را برای رای 
اعتماد در حوزه اشتغال و کارآفرینی ارائه کنند.

وی فراکسیون متبوعش را دیده بان و پایشگر مسائل 
اشتغال و کارآفرینی کشور در مجلس دانست و از وزرای 
پیشنهادی خواست تا با جدیت و اهمیت فزاینده بحث 
اشــتغال و کارآفرینــی در وزارتخانه ها متبوع پیگیری 

کنند، چراکه امنیت ملی کشــور امروز با امنیت شغلی 
گره خــورده و باید با روحیــه ای جهادگرانه و برنامه 
ریزی استراتژیک به اهداف توسعه اشتغال و کارآفرینی 

در کشور بپردازند.
موســوی لارگانی در این راســتا افزود فراکســیون 
کارآفرینان مجلس یازدهم انتظار دارد اغلب وزراء مانند 

وزارتخانه های، نفت، کشــور، امــور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی، جهاد کشــاورزی، میراث 
فرهنگی،گردشــگری و صنایع دستی، ورزش و جوانان، 
صنعت، معدن و تجارت، نیــرو، امور خارجه، آموزش و 
پرورش، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشــکی، راه و شهرسازی، علوم، تحقیقات و 
فناوری، ارتباطات و فناوری اطلاعات، برنامه و پیوســت 
راهبردی خود را برای توســعه اشتغال و کارآفرینی به 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی ارائه کنند. 
این نماینــده مردم در مجلس یازدهــم اظهار کرد: 
فراکسیون کارآفرینان قوه مقننه به منظور جمع بندی 
اعضای فراکسیون برای رای اعتماد، به دقت این بخش 
از برنامه های وزاری پیشــنهادی را رصد و بررسی می 
کند زیرا در این برهه حساس کشور این بخش از برنامه 
اشتغال و کارآفرینی وزرای پیشنهادی به دلیل اهمیت 
نیازمندی های اشــتغال و کار جوانان و مردم که دغدغه 
رهبر فرزانه انقلاب نیز بشــمار میرود، خط قرمز و نقطه 

دقت مجلس انقلابی است.

وزراء پیشنهادی مرتبط با اقتصاد برنامه عملیاتی، کارآمد و شفاف به مجلس ارائه دهند
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سراسری صبح ایران

ایده روز 
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شماره : 1167

مطبوعات و رسانه ها به عنوان یاوران اصلی تولید درحوزه ترویج کشاورزی 
محسوب می شوند

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
آذربایجان شرقی گفت: مطبوعات و رسانه 
هــا به عنوان یاوران اصلــی تولید درحوزه 

ترویج کشاورزی محسوب می شوند .
تبریز - ســهراب فرحــان ،  به گزارش 
روابط عمومی ســازمان جهادکشــاورزی 
اســتان، مهندس اکبر فتحی، در دیدار با 
اعضای هیئــت مدیره انجمن صنفی دفاتر 
نمایندگی روزنامه های سراســری اســتان 
آذربایجان شــرقی کــه همزمــان با هفته 
خبرنگار انجام شد، این مناسبت را تبریک 
گفت و از همکاری هــا و تلاش های بدون 
چشم داشــت اهالی رســانه با این سازمان 

تشکر و قدردانی کرد. 
وی با بیان اینکه رویکرد این ســازمان 
متفاوت از سایر دستگاه ها و بخش  هاست 
ادامه داد: اگر چه در بحث اطلاع رسانی، سایر 
دستگاه  ها صرفاً تلاش می کنند تا مردم را 
در جریان امور اخبار، مطالب و موفقیت های 
خود قرار دهند. اما در این سازمان، ما سعی 
می کنیم در کنار توجه به این وظیفه ذاتی، 
رسالت اصلی جهاد کشاورزی را هم در حوزه 

ترویج انجام دهیم. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان با 
بیان اینکه رســالت اصلی جهاد کشاورزی، 
ترویج و آموزش کشاورزی است ادامه داد: 
ما در سازمان به اصحاب محترم مطبوعات 
و رسانه ها به دیده یکی از همکاران نانوشته 
جهاد کشاورزی می نگریم و در نگاه ما رسانه 
 ها و به خصوص شــما که پیش از این هم، 
بدون هیچ گونه چشم داشتی در این حوزه 
بــا جهاد کشــاورزی همکاری داشــتید و 
رسالت خود را به نحو احسن انجام داده اید 

و می دهید، همکاران ترویجی ما هستید. 
وی ادامه داد: اگر قرار باشد آن مطالبی 
کــه با رویکرد ترویجی توســط هر یک از 
رسانه ها به گوش یک کشاورز و سرمایه گذار 
می رسد، از طرف خود ما انعکاس داده شود، 
هزینه بــردار خواهد بود و مــا برای انتقال 
همان موضوع به کشاورزان، سرمایه گذاران و 
بهره برداران حوزه کشاورزی، باید میلیون ها 
رقــم هزینه کنیم، چه از بعُد مالی و چه از 
بعُد تأمین نیروی انسانی، در حالی که همین 
موارد بدون هیچ چشم داشــتی، ارتباط و 
شــناخت قبلی از یکدیگر سال  هاست که 
در حال انجام می باشد و بنده به لحاظ این 
تلاش های رســانه ای، این جلسه را مغتنم 
می شمارم و مراتب سپاس و قدردانی خود 

را اعلام می دارم. 
مهندس فتحی با بیان اینکه همان طور 
که شما نیز به گستردگی فعالیت های بخش 
کشاورزی اشاره  کردید، حوزه فعالیت های ما 
گســترده و متنوع است و در ایام کرونایی، 
فعالیت های ما در بخش کشاورزی، علناً غیر 
قابل تعطیل است ادامه داد: وظیفه بخش 
کشــاورزی، تولید و تأمین غذای مورد نیاز 
جمعیت است و به  واسطه خود تولیداتی که 
انجام می دهد، موجود زنده است و به هیچ 

عنوان تعطیل بردار نیست. 
وی بــا بیان اینکــه میــزان مبتلایان 
کارشناسان بخش کشــاورزی می تواند به 
مراتب خیلی بیش تر از ســایر دســتگاه ها 
ارزیابی شود. ادامه داد: این ابتلای بیش تر، 

ناشی از سهل انگاری و نشان از عدم رعایت 
نیست و ناشی از آن است که کارشناسان ما 
به لحاظ گستردگی حوزه فعالیتی و شرایط 
کارشــان، مجبورند در کنار کشــاورزان، 
تولید کننــدگان و تأمین کنندگان بخش 
کشاورزی در سطح دهستان ها، روستاها و 
بخش ها باشند و به جرئت می توانم بگویم 
که مرحوم مهندس شــریفیان معاون فقید 
بهبود تولیدات دامی ســازمان، در اثر این 
ارتباطات، رفت و آمدها مبتلا به کرونا شد 
و حق بود که شهید سلامت نام می گرفت.

 رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
با بیان اینکــه کم ترین دور کاری در جهاد 
کشاورزی است ادامه داد: گاهی از من سؤال 
می شود که آیا هنوز هم روحیه جهادی در 
جهاد کشــاورزی وجود دارد؟ با باور قلبی 
اعلام می کنم که روحیه جهادی هنوز هم در 
جهاد کشاورزی وجود دارد چون اگر وجود 
نداشت، کم ترین دور کاری به مفهومی که 

امروزه استفاده می کنند را نداشت. 
وی بــا بیان اینکه گســتردگی و تنوع 
فعالیت های کشاورزی فقط محدود به موارد 
یاد شده نیست و نقش تعاملی و هماهنگ 
کنندگــی دارد ادامه داد: برای مثال جهاد 
کشاورزی باید برطرف کننده تعارض  های 
منافع بیــن اداره های منابع طبیعی با امور 
اراضی نیز باشد زیرا وظیفه منابع طبیعی، 
صیانت شــدید از مراتع و جنگل هاست و 
رویکرد متفاوت با امور اراضی که وظیفه اش 
واگذاری مراتع در جهت امر تولید اســت، 
دارد. بــه عبارتی یکی مقاومت می کند که 
من نمی توانــم زمینی از مراتع برای ایجاد 
توسعه پایدار واگذار کنم، دیگر اصرار دارد 
که فعالیت های کشاورزی باید توسعه یابد. 
عین همیــن تعارض ها در بخش های دیگر 
اعم از دامپزشکی و معاونت تولیدات دامی 
و غیره نیز وجود دارد. دامپزشکی به لحاظ 
رعایت موارد بهداشتی و قانون نظام جامع 
دامپروری یک ســری قوانیــن و فواصلی 
را مطــرح می کند که با اهداف توســعه ای 
چنین فعالیت هایی در روســتاها و بخش 
کشــاورزی تفاوت دارد. مهندس فتحی با 
بیان اینکه رئیس ســازمان جهادکشاورزی 
نماینــده وزیر در اســتان ها می باشــد و 
مأمور اســت تا بین این تعارضات انسجام 
ایجاد کند ادامــه داد: برقراری تعادل بین 

این تفاوت هــا و تعارض ها، انســجام بین 
این اداره ها، بســیار مشکل است. زیرا نظام 
جامع دامپروری یک سری حرایم و فواصل 
تعیین شده برای خود دارد، ضوابط زیست 
محیطی نیز یک ســری قوانین و شرایطی. 
بنابراین برای یک دست کردن این قوانین و 
ضوابط و رهایی بهره برداران، سرمایه گذاران 
و کشاورزان از این بلاتکلیفی اولویت اساسی 
بخش کشاورزی، حل کردن این مشکلات و 

موارد نانوشته اجباری است. 
وی بــا بیان اینکه یکــی از چالش های 
اساســی که بخش کشــاورزی از آن رنج 
می بــرد و در جهــت اصلاح ســاختار این 
مباحث نیاز است که در آینده مورد توجه 
قرار گیرد، مخصوصاً در داخل اســتان ها، 
این اســت که اختیارات لازم در خصوص 
رفــع این تعارضات بین ســازمانی و برون 
ســازمانی و حصول موفقیت در امر توسعه 
بخش کشاورزی به رئیس جهاد کشاورزی 
اســتان داده شــود افزود: از جمله وظایف 
جهاد کشاورزی ایجاد امنیت غذایی براساس 
رسالت و وظیفه سازمانی خود، تولید غذای 
کافی هم به لحاظ کمّی و هم به لحاظ کیفی 
برای جمعیت اســت و برای تحقق آن باید 
متناســب با زیر مجموعه های متعدد دامی 
و طیور، باغــی و زراعی، ظرفیت های آبی، 
دیمــی و ... برنامه ریزی کنیم و مشــخص 
ســازیم که از هر بخش، بــه چه میزانی و 

شکلی باید استفاده کنیم. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان با 
بیان اینکه برای تأمین امنیت غذایی، عمده 
وظیفه تعیین شــده برای جهاد کشاورزی، 
وظیفه ترویجی اســت افزود: بر اساس این 
وظیفه ما باید به کشــاورزان آموزش دهیم 
تا آنان موفق شوند از اراضی در اختیار خود 
به نفع بخش کشاورزی و افزایش عملکرد 
در واحد ســطح استفاده کنند. وی با بیان 
اینکه عمده تولیدات ما متکی بر کشت دیم 
اســت گفت: از یک میلیون و 220 هزار و 
۹۸ هکتار مســاحت قابل کشت در استان، 
۹00 هزار هکتار به صورت دیم )۸00 هزار 
هکتار دیم مطلق، 100 هزار هکتار آبیاری 
تقطیری(، ۳00 هزار هکتار به صورت آبی 
)100 هزار هکتار باغ و 200 هزار هکتار آبی 
اعم از آب های زیر زمینی و سطحی( است. 
مهندس فتحی با بیان اینکه نقش ترویج 

بســیار مهم است و همکاران ترویجی باید 
بــا ایفای نقش بیش از پیش در این حوزه، 
در کنار کشاورزان باشند و روش های بهینه 
زراعــی، مبارزه و مقابلــه با آفات و امراض 
متعدد، توســعه و ارتقــا و تحقق رویکرد 
افزایش عملکرد سطح و رسیدن به درآمد 
کافــی و ... را به آنــان آموزش دهند ادامه 
داد: یکی از وظایف دیگر جهاد کشــاورزی 
ترویــج چند قلو زایی طیور در جهت بهبود 
جمعیت دام ســبک مولد با این ســازمان 
است و آموزش های لازم در این زمینه نیز 
باید توسط بخش خصوصی فعال در حوزه 

کشاورزی انجام شود.
 وی با بیان اینکه در کنار این مأموریت ها، 
در حوزه زیر ساختی هم فعالیت داریم ادامه 
داد: انجــام کارهای نرم افــزاری در حوزه 
ترویجی بســیار سخت اســت. چون ما با 
قشــری ســر و کار داریم که عمدتاً سواد 
کافی برای بهره مندی از علم روز و تکنولوژی 
جدیــد را ندارند و در مقابل بســیاری از 

اقدامات جدید و به روز مقاومت می کنند. 
مهندس فتحی بــا بیان اینکه در حوزه 
ترویجی و معرفی خدمات جهاد کشاورزی، 
وظیفه رســانه ها سنگین تر است و به حق، 
شما با همراهی و انعکاس بدون چشم داشت 
اخبار و مطالب این سازمان، یک قدم جلوتر 
از ما افتاده اید و بر اساس رسالت رسانه ای 
خود پیش برده اید افــزود: ما برای این که 
بتوانیم حوزه ترویجی خود را غنی تر سازیم 
و علوم جدید را به گوش کشاورزان برسانیم، 
نیازمند روزنامه ها و رســانه ها هســتیم و 
یک مطلب به چاپ رســیده در روزنامه ها 
یــک یادآوری بــرای کشــاورزان، اعضای 
خانواده ها، روســتائیان و عموم مخاطبان 
محســوب می شود. وی با بیان اینکه مردم 
و به خصوص کشــاورزان و اهالی روستا ها 
نگاه رسمی نسبت به روزنامه ها و رسانه های 
مکتوب دارند و به عنوان یک نهاد و نوشته 
رســمی به آن ها می نگرند گفت: یک اقدام 
رســانه ای برای نوشتن یک مطلب مستند 
برابر بــا کل فعالیت هــای مدیریتی حوزه 
ترویج است. رییس سازمان جهادکشاورزی 
اســتان با بیان اینکه ما با این همکاری ها 
به دنبال آن نیستیم که فقط موفقیت های 
خــود را انعــکاس دهیم، بلکــه از انجمن 
صنفی رسانه ای شما می خواهیم تا به عنوان 

همکاران ترویجی، این سازمان را همراهی 
کنید و مســایل روز را به جامعه کشاورزی 
انعــکاس دهید افزود: در قبال پیشــنهاد 
شــما برای عقد تفاهم نامه همکاری، باید 
اعلام کنم که من خــودم، متقاضی انعقاد 
تفاهم نامه همکاری دوجانبه با انجمن صنفی 
شــما و انعکاس مطالب بخش کشــاورزی 
در روزنامه های سراســری هستم و با باور 
قلبی خود برای عقــد تفاهم نامه همکاری 
و انجام پیشــنهادات ترویجــی تولیدات، 
محصولات، دستاوردها و موفقیت های بخش 
کشــاورزی اعلام آمادگی می کنم و یقین 
دارم کــه مطالب درج شــده در روزنامه ها 
چندین مرتبه قابل قبول تر از صحبت های 
کارشناسان کشــاورزی است و در مسائل 
ترویجی و آموزشی سازمان جهادکشاورزی 
در خدمــت انجمن صنفی دفاتر نمایندگی 

روزنامه های سراسری هستیم. 
رئیس انجمن صنفــی دفاتر نمایندگی 
روزنامه های سراســری اســتان آذربایجان 
شرقی نیز در این دیدار با بیان اینکه پیش 
از ایــن نیز به عنوان نیروهای غیر متمرکز 
با پوشــش اخبار سازمان جهاد کشاورزی، 
همراه این ســازمان بوده ایــم گفت: حوزه 
فعالیتی ما در حوزه سرپرستی روزنامه های 
سراسری است و 16روزنامه محلی در استان 
داریم که شش عنوان روزنامه از این تعداد 

سراسری محسوب می شود.
 اســد فلاح با بیان اینکــه ۳۳1 عنوان 
روزنامه دارای مجوز چــاپ روزانه در کل 
کشور و سطح کلیه استان های ایران داریم 
افزود: حدود 110 عنوان روزنامه سراسری 
از این ۳۳1 عنوان روزنامه سراسری، دارای 
دفتــر مجزا و پروانــه فعالیت از فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان هستند که به صورت 
کارفرمایی اداره می شوند. وی با بیان اینکه 
دفاتر سرپرســتی روزنامه های سراسری با 
هزینه هــای خود فعالان ایــن حوزه اداره 
می شوند ادامه داد: اخبار استانی و تفکیک 
سهم این موضوع بستگی به اهمیت اخبار، 
تعامل و همکاری مجموعه ها و دســتگاه ها 
دارد و به ســبب فعالیت سرپرســتان در 
صفحات اصلی اغلــب روزنامه های ملی و 
سراســری کشــور انعکاس داده می شود. 
فلاح با بیان اینکه در راســتای ایفای نقش 
رسانه ای خود آماده همکاری با دستگاه ها 
و بخش هــای متعدد هســتیم و آماده ایم 
بدون هیچ چشم داشــتی، پیمان همکاری 
خــود را به صورت قانونمنــد و منطبق با 
ساختار سازمانی شما ادامه دهیم گفت: ما 
به دنبال این هســتیم تا این باور را در بین 
مسؤولان ترویج و توسعه دهیم که رسانه ها 
موظف اند در چهارچوب حرفه ای، رسالت و 
تکلیف رسانه ای خود قدم بردارند. وی تاکید 
نمود: متناسب با مأموریت های اساسنامه ای 
و رســانه ای خود و مأموریت های سازمان 
جهاد کشاورزی، آماده همکاری برای عقد 
تفاهم نامه همکاری فی مابین انجمن صنفی 
دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری استان 
با این ســازمان و برگزاری اولین جشنواره 
رســانه ای در حوزه روزنامه های سراسری 
و بخش هــای متعــدد حوزه کشــاورزی 

هستیم.    

 
 

کاهش ۳۰ درصدی محصولات باغی و زراعی به دلیل بروز خشکسالی

عرضه ۶.۶ میلیون تن انواع نهاده های دامی در سامانه بازارگاه از ابتدای سال جاری

رئیس سازمان جهاد کشاورزی چهارمحال و بختیاری 
گفت: کمبود شدید بارش ها و بروز خشکسالی موجب 
کاهش ۳0 درصدی تولید محصولات باغی و زراعی در 

استان شده است.
شهرکرد -علیمراد مصیبی، به گزارش روابط عمومی 
سازمان جهاد کشاورزی استان ، دومین نشست شورای 
مدیران سازمان جهاد کشاورزی استان به ریاست دکتر 
عطاالله ابراهیمی و با حضور  معاونین ،مدیران ستادی و 
شهرستانی به صورت ویدئو کنفرانس در سالن جلسات 

شهدای سازمان جهاد کشاورزی استان برگزار شد
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی استان درنشست 
شــورای مدیران ســازمان به کاهش تولید محصولات 
کشــاورزی بر اثر تداوم خشکســالی در چهارمحال و 
بختیاری گفت :کاهش شدید بارش ها و بروز خشکسالی 
موجــب کاهش۳0 درصدی تولیــد محصولات باغی و 

زراعی در استان شده است
عطالله ابراهیمی افزود :با توجه به بحران خشکسالی 
مدیریت آب و افزایش بهره وری در بخش کشــاورزی 
یک ضرورت است و باید  تلاش شود با رفتن به سمت 

کشت های متراکم مانند تولیدات گلخانه ای، کمبود آب 
در بخش کشاورزی جبران شود

ابراهیمی به خرید تضمینی گندم در اســتان اشاره 
کرد و گفت :خودکفایی در تولید محصولات استراتژیک 
در کشور از ارزش ویژه ای برخوردار است و افزایش خرید 

گندم  باید در دستور کار مدیران قرار گیرد
رییس ســازمان جهاد کشاورزی استان تصریح کرد 
:علارغــم محدویت هــای خشکســالی و هجوم آفات 
در شهرســتان خانمیــرزا ،عملکــرد تولید محصولات 
اســتراتژیک نظیر کلزا در این شهرستان مطلوب بوده 

است
ابراهیمــی گفت:یکــی از دغدغه هــای مهم جهاد 
کشاورزی، حراســت از اراضی کشاورزی بعنوان بستر 
تأمین امنیت غذایی و محور استقلال و خودکفایی است 
وتامین امنیت غذایی نسل حاضر و آینده مستلزم حفظ 
و صیانت از اراضی کشاورزی و استفاده بهینه، مستمر 
و موثر از آن می باشــد لذا با اســتقرار گشت حفاظت 
اراضی کشاورزی و با همکاری سایر دستگاههای اجرایی 
و قضایــی باید از تغییر کاربری غیــر مجاز در اراضی 
کشاورزی جلو گیری کردوی بر سرعت بخشی به طرح 
کاداستر اراضی کشاورزی در راستای ایجاد پایگاه جامع 
و یک پارچه ی داده اطلاعات مکانی و توصیفی ، فراهم 
شــدن بستر پایش و جلوگیری از تغییر کاربری اراضی 
کشــاورزی و برنامه ریزی جهت مدیریت یک پارچه ی 
اراضی در اســتان تاکید کرد ابراهیمــی از راه اندازی 
سامانه توزیع نهاده های دامی در استان خبر داد و افزود 
:در راســتای جلوگیری از انحرافات ،رصد و نظارت بر 
توزیع نهاده های دامی  در آینده نزدیک سامانه توزیع 

نهاده های دامی در استان راه اندازی می شود.

سرپرســت دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی از عرضه 6.6 
 میلیون تن انواع نهاده های دامی در ســامانه بازارگاه از ابتدای ســال جاری

 تاکنون خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد  کشاورزی به نقل از ایلنا، حسن 
عباسی معروفان درباره آخرین وضعیت تامین نهاده های دامی مورد نیاز کشور، 
گفت: از ابتدای سال تاکنون بیش از 6 میلیون و 600 هزار تن انواع نهاده های 
دامی در سامانه بازرگاه عرضه شده که 5.5 میلیون تن آن ذرت و مابقی سایر 

نهاده های دامی بوده است.
وی ادامه داد: به عبارت دیگر در هر روز  47 هزار تن نهاده دامی در اختیار 

دامداران و مرغداران قرار گرفته که بیش از عدد مصوب است.
عباســی معروفان میزان نیاز روزانه کشور به نهاده های دامی را 44 هزار 

تن عنوان کرد.
وی تصریح کرد: البته در مقاطعی تاخیر در عرضه نهاده های دامی اتفاق 
افتاد، اما در مجموع مشکلی برای تامین و توزیع نهاده های دامی نداشته ایم و 

تاخیرها موقت بوده است.
عباسی معروفان درباره تامین نهاده های دامی کشور برای ماه آینده، اظهار 
کرد: بیش از 16 میلیون و 500 هزار تن انواع نهاده های دامی ثبت سفارش 

شده که بیشتر آن ذرت است.
وی میزان ذرت ثبت سفارش شده را ۹ میلیون و 500 هزار تن، جو را 4 

میلیون و 400 هزار تن و ســایر نهاده های دامی شامل کنجاله سویا و دیگر 
دانه های روغنی را حدود 2 میلیون تن اعلام کرد.

عباسی معروفان گفت: اگر ارز مورد نیاز نهاده های ثبت سفارش شده سریع 
تامین شــود، نهاده ها نیز به سرعت ترخیص و توزیع و  به دامداران   مرغداران 

تحویل می شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۳ میلیون و 700 هزار تن نهاده های دامی 
نیز در بنادر یا در کشتی هستند، افزود: تعداد این کشتی ها 26 فروند است 
که ۸0 درصد آن ها مربوط به بندر امام )ره( و بقیه در 11 بندر دیگر کشور 

تقسیم می شوند.
به گفته سرپرســت دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی؛ برای 
تامین نهاده های مورد نیاز  کشور در ماه های آینده به 1.5 میلیارد دلار نیاز 

است که منتظر تخصیص آن از سوی بانک مرکزی هستیم.
عباسی معرفان افزود: علاوه بر آن، برای تامین سایر کالای اساسی مانند 

گندم به 600 میلیون دلار و روغن نیز 600 میلیون دلار دیگر نیاز است.

 بیماری های دامی در قم 2۵ درصد کاهش یافت
اداره کل دامپزشــکی قم در گزارشــی اعلام کرد: براساس نتایج ثبتی 
در ســامانه ثبت بیماری های دامی دامپزشکی استان میزان گزارش وقوع 
بیماری های دامی در فصل بهار سالجاری نسبت به مدت مشابه سال قبل 

به میزان 25درصد کاهش داشته است.
به گزارش روز شــنبه اداره کل دامپزشــکی قم، براساس گزارش دفتر 
بهداشــت بیماری های دامی در 4 ماهه اول ســالجاری نســبت به چهار 
ماهه اول ســال قبل میزان بروز بیماری های واگیر دامی مانند تب برفکی 
گاوی به میزان 2۸درصد، تب برفکی گوســفند و بز به میزان ۸2 درصد، 
لمپی اســکین به میــزان 50درصد ،طاعون نشــخوارکنندگان کوچک به 
میزان 67درصد کاهش داشــته است و برخی از بیماری ها مانند بیماری 
شــاربن ، تب سه روزه و مشمشمه در اســتان هیچ کانون بیماری ثبت و 

گزارش نشده است.
بر این اســاس، افزایش پوشش مایه کوبی برخی از واکسن ها ، کاهش 
تردد و جابجایی دام ، کاهش تردد و جابجایی دام ، افزایش رعایت مقررات 
بهداشتی قرنطینه ای  و اخذ گواهی حمل در دام های جابجاشده در دام 
های ورودی به استان از مهمترین دلایل کاهش وقوع  بیماری ها می باشد.

لازم به ذکر اســت در چهار ماهه اول ســال جاری جمعا یک میلیون 
۹5 هزار نوبت ســر عملیات واکسیناسیون انواع دام بر علیه بیماری های 

اســتراتزیک و غیر استراتزیک در استان قم انجام گرفته است.
دامپزشــکی قم در ادامه با توجه به ضرورت مایه کوبی به موقع دام ها 
جهت پیشــگیری از بروز بیماری ها نســبت به مایه کوبی منظم دام های 
خــود طبق برنامه اقدام نموده و از هر گونــه نقل و انتقال دام بدون اخذ 

گواهی حمل بهداشــتی از دامپزشکی خودداری نمایند.

 خروج مرغ زنده ازگیلان ممنوع شد
یــک منبــع آگاه با اشــاره به ارســال روزانه حــدود ۳00 تن مرغ از 
گیــلان به تهران درشــرایط عادی،گفــت: با توجه به کمبود شــدید در 
 تهــران، چگونگــی نظارت بر صحت رونــد توزیع مرغ توســط زنجیره ها 
جای ســوال دارد.یک منبع آگاه اظهار داشت: در حالی که مرغ در استان 
گیــلان از قیمت مصوب هم پایین تر خریداری می شــود و مرغداران این 
اســتان به جهت تراکم بالا در مرغداری ها و نبود مشتری با تلفات سنگین 

مواجه هســتند، خروج مرغ زنده از این استان ممنوع شده است.
به گفته وی بر اســاس تصمیمات اســتانی، تنهــا زنجیره ها می توانند 
مرغ را کشــتار و از استان خارج کنند.این منبع آگاه افزود: البته به دنبال 
اعتراضاتی که صورت گرفت، این چالش به صورت نسبی رفع شده اما نظر 
کارشناســان این است که هر چه زودتر باید این ممنوعیت برطرف شود.

وی اضافه کرد: اجرای طرح مذکور در حالیست که بازار مرغ در تهران 
به شدت ملتهب بوده و گیلان در این روزها به تنهایی قادر است یک سوم 
نیــاز مرغ تهران را تأمین کند.این فعــال صنعت مرغداری ادامه داد: اگر 
چه آمار رســمی از ارســال روزانه حدود ۳00 تن مرغ از گیلان به تهران 
در شــرایط عادی حکایت دارد امــا چگونگی نظارت بر صحت روند توزیع 
مرغ در تهران توسط زنجیره ها یکی از سوالات اساسی مرغدارانی است که 
این کالا را به قیمت 17 هزار و 100 تومان عرضه می کنند.وی ادامه داد: 
با توجه به ارســال مرغ از استان هایی مثل مازندران و گلستان، سمنان و 
حتــی قزوین به مانند گیلان برای تأمین مرغ تهران و عدم مشــاهده این 
مرغ ها در بازار تهران و رســیدن آن به مرز 40 هزار تومان، سوال اساسی 
این اســت که این مرغ ها به کجا می رود و چرا مرغی که مرغداران شمالی 
تحویل کشــتارگاه ها و زنجیره ها می دهند تا به دست مردم تهران به نرخ 
مصوب برســد، در اختیار آنان قرار نمی گیرد و با کمبود این کالا این بازار 

مواجه هستیم؟ تهران 

 نیمی از محصول برنج گیلان برداشت شد
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی گیلان گفــت: 50 درصد از محصول 

شــالیزارهای این استان معادل 11۹ هزار هکتار برداشت شده است.
مســعود الماسی اظهار داشــت: از این میزان ۸۹ هزار هکتار به صورت 

مکانیزه و ۳0 هزار هکتار به روش دســتی برداشت شده است.
وی با اشــاره به مساعد بودن شــرایط جوی هوا در استان گیلان طی 
روزهای آینده از شــالیکاران خواســت تا نســبت به برداشت محصولات 

اقدام کنند. شالیزارهای خود 
رئیس ســازمان جهادکشــاورزی گیلان یادآور شــد : ســال گذشته 
روش  بــه  را  شــالیزاری  اراضــی  از  هکتــار  هــزار   1۸0 شــالیکاران 
مکانیزه برداشــت کردند که امســال نیز برداشــت این میــزان به روش 
مکانیــزه بــا کمبایــن پیش بینــی می شــود.وی در ادامه با اشــاره به 
 فعالیــت یکهــزار و 425 کارخانــه برنجکونی در گیــلان اضافه کرد: از 
ایــن میزان کارخانــه برنجکوبی 550 واحد آن نوســازی تجهیز و اصلاح 

ساختار شده است.
الماسی افزود: پیش بینی می شود که امسال یک میلیون و 150 هزار 
تن شلتوک برنج تولید شود که افزایش پنج درصدی تولید نسبت به سال 

زراعی گذشته را شامل می شود.
سالانه زراعت برنج در 2۳۸ هزار هکتار از اراضی شالیزاری گیلان انجام 
می شود که ارزش اقتصادی تولید این محصول در استان طی سال گذشته 
بیش از 150 هزار میلیارد ریال بوده اســت. امســال 170 هزار هکتار از 
اراضی شالیزاری گیلان به روش مکانیزه و بقیه به شیوه سنتی کشت شد.

اقتصاد خانوارهای  باغچه های خانگی در شــکوفایی  تاثیر   
غربی آذربایجان 

 اجــرای طرح راه انــدازی باغچه های خانگی روســتایی در آذربایجان 
غربی که با هدف تولید محصولات ســبزی و صیفی عملیاتی شــده، علاوه 
بر بهبود وضعیت معیشــتی خانوارهای روســتایی به تغذیه سالم آنها نیز 

کمک کرده است.
آذربایجــان  روســتاهای  در  خانگــی  باغچــه   550 انــدازی  راه   
 غربــی مصــداق بــارز اقتصــاد مقاومتــی اســت و می تــوان بــا اتخاذ 
تدابیری هوشــمندانه و مدبرانه، شــکوفایی اقتصادی خانوارهای این دیار 

را رقم زد.
با بررســی های اندک می توان فهمید که چند ســالی اســت که رهبر 
معظــم انقــلاب تاکید بر نهادینــه کردن اقتصاد مقاومتــی دارند که این 
مســاله نشــان از اهمیت این موضوع در پیشبرد سیاست های خودکفایی 
نظام اســت،  در همین راستا، ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی 
بــا اجرای طــرح باغچه های خانگــی اعلام کرد، این طــرح ظرفیتی در 
اختیــار بانــوان خانه دار یا دیگر اعضای خانواده اســت کــه می تواند با 
کمی خلاقیت ســبب تولید محصــولات متنوعی برای بهره وری اقتصادی 
خانــواده و تامین نیازهای خانوار شود.براســاس اظهارات کارشناســان، 
راه انــدازی باغچــه های خانگی روســتایی طرحی اســت کــه با ترویج 
تغذیه ســالم توســط زنان می توانــد نقش مهمی در ســلامت جامعه، به 
 ویــژه جامعه روســتایی و عشــایری ایفا کنــد از این رو توانمندســازی

 زنان در این راســتا که مدیریت تغذیــه اعضای خانواده را بر عهده دارند 
بســیار حائز اهمیت اســت و از این رو از ســال 1۳۹7در دستور کار این 

نهاد قرار گرفته است.



۵

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/05/30

شماره : 1167

وزیر پیشنهادی نفت:

تعیین تکلیف میدان های مشترک نفت و گاز اولویت وزارت نفت است
وزیر پیشنهادی نفت گفت: در دوره جدید، 
مسائل میدان های مشــترک نفت و گاز که 
در دهه های گذشته تعیین تکلیف نشده اند، 

مشخص و تعیین تکلیف می شود. 
به گزارش شانا، جواد اوجی، عصر جمعه 
)22 مردادماه( با حضور در نشست فراکسیون 
راهبردی مجلس شــورای اسلامی گفت: با 
استفاده از مدیران توانمندی که این وزارتخانه 
دارد و با اســتفاده از روش هایی که امروز در 
بحث فروش نفــت وجود دارد، در این حوزه 

اراده باید بر فروش نفت باشد.
وی افزود: بایــد از توان بخش خصوصی 
اســتفاده کنیم، اگر این میــدان به بخش 
خصوصی داده شود و حمایت نظام، مجلس 
شورای اسلامی، شورای امنیت ملی و سران 
قوه ایجاد شــود، اعداد و ارقام در این صنعت 

بسیار بالاتر از وضع کنونی خواهد بود.
وزیر پیشــنهادی نفت تصریح کرد: بحث 
دیگر تکلیف میدان های مشترک نفت و گاز 
است که در دهه های گذشته تعیین تکلیف 
نشدند و ما معتقدیم که در این دوره مسئله 
تعیین تکلیف این میدان هاســت. همچنین 

موضوع دیگر خام فروشی است، ما نباید همواره 
دنبال این باشیم که نفت خام بفروشیم. بحث 
توســعه زنجیره تکمیلی پتروشیمی را باید 

دنبال کنیم که هم اشتغال زایی و درآمدزایی 
به دنبال خواهد داشت و هم سرمایه گذاری 

بسیار پایینی نیاز دارد.

اوجی بیــان کرد: با کمــک نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی می توانیم بسیاری 
از مشــکلات و مسائل نیروی انسانی صنعت 

نفــت را برطــرف و برای آنها ایجــاد انگیره 
کنیم. اگر بهترین تجهیزات را داشته باشیم 
 بــدون نیروی انســانی با انگیــزه به نتیجه

 نخواهیم رسید.
وی با اشــاره به مسئله ساخت تجهیزات 
و کالاهای مــورد نیاز صنعــت نفت، اعلام 
کــرد: در بحث ســاخت کالا اعتقاد من این 
اســت که ظرفیت خوبی در کشور در بحث 
سازندگان کالا و تجهیزات صنعت نفت وجود 
دارد. بنده زمانی که در شرکت ملی گاز بودم 
شرکت های تولیدکننده کالا در این حوزه را 
دعوت می کردم، نیازهای پرمصرف را در قالب 
قراردادهای پنج ساله از آنها خریداری می کردم 
که این قرارداد ســبب می شــد تولیدکننده 
خیالش راحت باشد و سرمایه گذاری کند. ما 
باید از شــرکت های توانمند و صاحب دانش 

داخلی استفاده کنیم.
شایان یادآوری است که در پایان سخنان 
وزیر پیشــنهادی نفت، اعضای فراکســیون 
راهبردی مجلس شورای اسلامی، پرسش ها، 
دغدغه ها و اولویت های مدنظر خود را مطرح 

کردند.

 آرامکو ظرفیــت تولید روزانه نفت را به ۱3 میلیون بشــکه 
می رساند

شــرکت سعودی آرامکو ضمن اشــاره به برنامه اش برای افزایش ظرفیت 
تولید روزانه 550 هزار بشکه ای تا سال 2025 میلادی، اعلام کرد که ظرفیت 

تولید روزانه پایدار نفت خود را به 1۳ میلیون بشــکه می رساند.
به گزارش خبرگزاری پلتس، شرکت دولتی نفت سعودی آرامکو عربستان 
در نظر دارد به منظور جبران کمبود عرضه از ســوی شرکت های نفتی جهان 
در نتیجــه کاهش برنامه های بالادســتی، ظرفیت تولیــد نفت خام خود را 

افزایش دهد.
این شــرکت بزرگ نفت دولتی عربســتان روز دوشنبه نهم ماه اوت )1۸ 
مردادماه( اعلام کرد در نظر دارد تولید روزانه نفت خام خود را تا سال 2025 
میلادی از ســطح کنونی روزانه 12 میلیون بشــکه به حدود 12 میلیون و 
550 هزار بشکه برساند و در دهه آینده به حداکثر ظرفیت پایدار تولید 1۳ 

میلیون بشکه در روز برسد.
آرامکو در گزارش عملکرد و درآمد سه ماه دوم خود اعلام کرد که طرح های 
افزایش تولید در میدان های »مرجان« و »بری« مراحل پایانی را می گذراند 
و پیش بینی می شــود ظرفیت تولید روزانه این میدان ها تا ســال 2025 به  

ترتیب ۳00 هزار بشــکه و 250 هزار بشکه افزایش یابد.
آرامکو همچنین در سه ماه دوم افزایش نفت خام میدان های »عین دار« 
و »فــرزان« را با نصب مخازن ثانویــه تکمیل کرد که این اقدام روزانه 175 

هزار بشکه به مجموع ظرفیت تولید می افزاید.
امین ناصر، مدیرعامل ســعودی آرامکو روز دوشــنبه )1۸ خردادماه( در 
تماسی اینترنتی با تحلیلگران اعلام کرد: پیش بینی می کنیم سرمایه گذاری ها 
در زمینه عرضه نفت خام طی میان مدت و بلندمدت کاهش عمیقی داشــته 
باشد، ما از این فرصت استفاده می کنیم و ابتدا حداکثر ظرفیت پایدار تولید 
خــود را از 12 میلیون بشــکه در روز به 1۳ میلیون بشــکه در روز افزایش 

می دهیم.
وی افزود: البته ما در تلاش هســتیم با ســرمایه گذاری در این بخش، از 

نبود سرمایه گذاری فعالان اصلی بازار سود ببریم.
آرامکو ظرفیت تولید نفت خود را در شــرایطی افزایش می دهد که بیشتر 
شــرکت های بــزرگ نفتی به عنوان بخشــی از سیاســت های انتقال انرژی، 

ســرمایه گذاری ها و برنامه های جدید توسعه خود را محدود می کنند.
پیش بینی می شــود هزینه های سرمایه ای آرامکو در سال 2021 میلادی 
به ۳5 میلیارد دلار برســد، این رقم در ســال 2020 میلادی 26 میلیارد و 

۹00 میلیون دلار بود.

  تولید روزانه نفت اوپک از 2۶ میلیون بشکه گذشت
تولید نفت خام ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( بر اساس 
تازه ترین گزارش این سازمان در ماه اوت )مردادماه - شهریورماه( با افزایش 

بیش از 600 هزار بشــکه ای، از 26 میلیون بشکه در روز گذشت.
به گزارش شــانا به نقل از دبیرخانه ســازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک(، گزارش ماه اوت اوپک نشان می دهد 1۳ عضو این سازمان بر اساس 
گزارش منابع ثانویه در ماه ژوئیه، 26 میلیون و 657 هزار بشــکه نفت خام 
تولید کردند که 6۳7 هزار بشــکه بیشتر از 26 میلیون و 20 هزار بشکه ماه 

ژوئن است.
بر اساس گزارش ماه اوت اوپک، عربستان با تولید روزانه ۹ میلیون و 40۳ 
هزار بشــکه، عراق با تولید روزانه ۳ میلیون و ۹7۸ هزار بشــکه و امارات با 
تولید روزانه 2 میلیون و 72۳ هزار بشکه، تولیدکنندگان بزرگ اوپک هستند.  

ایــران در ماه ژوئیه 2 میلیون و 4۸5 هزار بشــکه نفــت تولید کرده که 
15 هزار بشــکه بیشتر از ماه ژوئن بوده است.تولید نفت خام ونزوئلا و لیبی 
کشــورهایی که از توافق کاهش تولید معاف هســتند در ماه ژوئیه به ترتیب 

روزانه 26 هزار بشــکه کاهش و 2 هزار بشکه نفت افزایش یافته است.
افزایش قیمت نفت خام ســنگین ایران قیمت نفت خام سنگین ایران بر 
اســاس تازه ترین گزارش اوپک، در ماه ژوئیه نسبت به ماه ژوئن یک دلار و 
۳0 ســنت برابر با 1.۸ درصد افزایش یافته اســت. قیمت نفت خام سنگین 
ایران در ماه ژوئیه 72 دلار و ۹۸ ســنت ثبت شد، در حالی که در ماه ژوئن 
هر بشــکه 71 و 6۸ سنت دلار بود. قیمت سبد نفتی اوپک هم در ماه ژوئیه 
با افزایش حدود 2 درصدی، به 7۳ دلار و 5۳ سنت برای هر بشکه رسید که 
یک دلار و 64 ســنت بیشتر از ماه ژوئن است.اوپک همچنین در جدیدترین 
گــزارش ماهانه بازار نفت، پیش بینی خود از تقاضای جهانی نفت در ســال 
2021 و 2022 را بدون تغییر نگه داشت و همچنان انتظار دارد تقاضا برای 
نفت در سال میلادی جاری 5 میلیون و ۹50 هزار بشکه در روز معادل 6.6 
درصد رشد کند. اوپک تقاضای جهانی نفت برای سه ماه نخست تا چهارم را 
به ترتیب ۹2 میلیون و 610 هزار بشــکه در روز، ۹5 میلیون  و 510 هزار 
بشــکه در روز، ۹۸ میلیون و 2۳0 هزار بشــکه در روز و ۹۹ میلیون و ۸20 

هزار بشکه در روز پیش بینی کرده است.

 جلســه تبیین اهمیت آب های زیرزمینــی و صیانت از آن با 
نمایندگان بهره برداران منابع آب در شهرستان های شبستر و مرند

جلســه تبیین اهمیــت آب های زیرزمینی و صیانــت از آن با نمایندگان 
بهره برداران منابع آب در شهرســتان های شبســتر و مرند با حضور مشاور 
مدیرعامل و نماینده مجری طرح احیا و تعادل بخشــی آب های زیرزمینی، 
مدیــر امور منابع آب شهرســتان مرند و رئیس اداره منابع آب شهرســتان 
شبســتر با نمایندگان بهره برداران منابع آب به صورت جداگانه تشکیل شد.

تبریز - سهراب فرحان ،به گزارش روابط عمومی آب منطقه ای آذربایجان 
شــرقی، این جلسه در راســتای اجرای برنامه عملیاتی پروژه اطلاع رسانی ، 

آموزشی و فرهنگ سازی سال 1400 تشکیل شد.
در این جلسه مهندس محمد محمدی، نماینده مجری طرح احیا و تعادل 
بخشــی آب هــای زیرزمینی، ضمن تاکید بر لــزوم صرفه جویی در مصرف 
آب و آبیاریِ صرفه جویی محور و کشــت گیاهانِ با نیاز آبی کمتر و ارزش 
اقتصادی بیشــتر، امنیت غذایی و مزیت اقتصادی و لوله گذاری انهار اراضی 
پایاب چاه های کشــاورزی و صیانت از منابع به ویژه منابع آب زیرزمینی را 
تبیین نمود.وی همچنین گزارشی از وضعیت منابع آب ارایه نمود و ضرورت 

ســازگاری با کم آبی و حفاظت کمی و کیفی از منابع آب را یادآور شد.
در این جلســه با اخذ دیدگاه های بهره برداران، به ســوالات مطرح شده 

پاسخ داده شد.
 قدردانی وزیر جهاد کشاورزی از بانک کشاورزی

وزیر جهاد کشاورزی از همراهی بانک کشاورزی به عنوان بانک تخصصی 
بخش کشــاورزی برای رفع مشــکلات و موانع تولید و توسعه و اعتلای این 
بخــش قدردانی کرد. به گزارش  روابــط عمومی و همکاری های بین الملل 
بانک کشــاورزی،کاظم خاوازی با اهدای لوح ســپاس از زحمات و خدمات 
روح الــه خدارحمی مدیرعامل این بانک برای ارتقای امنیت غذایی، افزایش 
خوداتکایی در محصولات کشاورزی و همراهی در تحقق سیاست ها و برنامه 

های وزارت جهادکشاورزی تشکر وقدردانی کرد.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به موفقیت ها و پیشرفت های به دست آمده 
برای رفع موانع مسیرخودکفایی و امنیت غذایی کشور در دوران تحریم های 
ظالمانه، این موفقیت ها را مرهون صداقت،صمیمیت و پشــتکار مدیرعامل و 

کارکنان بانک کشاورزی دانست.

 
 

 
 

اوجی می تواند ایران را به بازارهای گازی بازگرداندهای دولت الکترونیک
مدیرعامل پیشین شرکت انتقال گاز ایران معتقد است: اکنون فردی باید 
در رأس وزارت نفت بنشیند که به مسائل گاز و نفت کشور مسلط باشد که 
نگاه کلان و راهبردی آقای اوجی بی شــک چاره ساز و به نفع صنعت نفت 
کشــور است.رضا الماســی در گفت وگو با خبرنگار شانا با اشاره به انتخاب 
»جواد اوجی« به عنوان وزیر پیشــنهادی نفت دولت سیزدهم، او را فردی 
کلان نگر در مسائل توصیف و اظهار کرد: زمانیکه آقای اوجی به شرکت گاز 
آمدند من مدیر عامل شــرکت انتقال گاز بودم. استنباط من این است که 
ایشــان به لحاظ شخصیتی، فردی است که به مدیران و تیم مدیریتی اش 
بها می دهد یا حداقل من که با ایشــان کار کردم شاهد این موضوع بودم و 

من با ایشان راحت کار کردم. 
وی ادامه داد: ما همواره مسائل کلان کشور را می دیدیم و ایشان هم به 
مســائل کلان ملی توجه داشت و از ما حمایت می کرد؛ از سویی همکاری 
ایشان با نمایندگان مجلس خیلی خوب بود؛ می توان گفت که تعامل ایشان 
با بیرون از شرکت ملی گاز ایران مطلوب بود و وزارت نفت هم اکنون وزیری 
می خواهد که با توجه به مشــکلات جدی که کارکنــان دارند، بتواند این 

ارتباطات را کنترل کند و کسی باشد که ارتباطات بیرونی او خوب باشد.

 از کمک به مسائل نیروی انسانی فروگذاری نمی کرد
مدیرعامل پیشــین شرکت انتقال گاز ایران با بیان اینکه »استنباط من 
این است که ایشان قطعا وزارت نفت را به جلو می برد و به سرمایه انسانی 
هم توجه دارد«، تصریح کرد: در آن مدتی که من با ایشــان کار می کردم 
همواره درباره کمک به مســائل نیروی انسانی فروگذاری نمی کرد؛ ما یک 
شــرکت عملیاتی بودیم و هفت تا هشت هزار نیرو با قومیت های مختلف 
از جای جای کشــور در این شرکت کار می کردند اما هر زمان که من بحث 
نیروی انسانی را با آقای اوجی جلو می بردم، ایشان استقبال می کرد یعنی 

در برخورد با نیروی انسانی مناعت طبع داشت.
الماســی یادآور شــد: در صنعت نفت اصل و مدار، نیروی انسانی است، 
ایشان هم در زمان تصدی بر شرکت ملی گاز ایران از این مجموعه ها حمایت 

می کرد و ما هم همواره حمایت ایشان را برای حل مشکلات نیروی انسانی 
داشتیم زیرا به تصور من نیروی انسانی پاشنه آشیل امروز صنعت نفت است 

و باید به آن توجهی جدی شود.
وی همچنین گفت: ازسویی یکسری مسائل را در حوزه سرمایه گذاری 
داریم و اکنون یکی از مســائل جدی ما در صنعت نفت بخش توســعه و 
سرمایه گذاری اســت یعنی در بالادستی حفظ تولید یا بازگشت تولید به 
ظرفیت پیشــین که این یک بخش در تولید نفت اســت؛ در تولید گاز ما 
مشــکلات عدیده ای در بالادستی داریم که آن هم افت فشار است که در 
مخازن گازی کشور اتفاق افتاده است و ظرفیت پالایشگاه ها خالی است که 

باید برای این ظرفیت خالی چاره اندیشی شود.

 اوجی نگاه کلان و راهبردی دارد
مدیرعامل پیشــین شرکت انتقال گاز ایران ادامه داد: استنباط من این 
است که با توجه به تجربه ای که آقای اوجی در صنعت گاز و نفت دارد و با 
ترکیب این دو جایگاهی که در آنها کار کرده است، می تواند دستاورد خوبی 
برای نفت و گاز کشــور بیافریند؛ اکنون فردی باید بیاید و در رأس وزارت 
نفت بنشیند که به مسائل گاز و نفت کشور مسلط باشد که آن نگاه کلان 
و راهبردی آقای اوجی بی شک چاره ساز و به نفع صنعت نفت کشور است. 

الماســی در ادامه درباره چالش هایی که اکنون ایران در حوزه گاز دارد، 
اظهار کرد: ما بازارهایمان را به هر دلیلی از دست داده ایم در حالی که ایران 
یکی از بزرگترین تولیدکننده های گاز منطقه است اما این نقش را در صادرات 
نداریم و نتوانستیم همکاری خوبی را با ترکمنستان داشته باشیم؛ آن زمان 
آقای اوجی مقداری مســائلمان را با ترکمن ها حل کرد و هم اکنون واجب 
اســت که باز با ترکمن ها مسائل را حل کنیم زیرا آنها در حوزه سوآپ گاز 

ظرفیت خوبی دارند که در سال های اخیر توجه کافی به آن نشد.
وی افزود: ما می توانیم آن نقش را با توجه به گستردگی شبکه گاز کشور 
ایفا کنیم زیرا ایران در مرزهای کشــورهای همسایه ارتباط خوبی دارد و 
می توانیم خیلی راحت از ترکمنستان گاز بگیریم و به ترکیه و عراق گاز دهیم.

 نفوذ در بازارهای منطقه؛ از مسائل مهم پس از تولید نفت و گاز
مدیرعامل پیشین شرکت انتقال گاز ایران ضمن تاکید بر پرونده صادرات 
گاز به پاکستان، یادآور شد: اینها مسائل کلانی است که آقای اوجی آن مدتی 
که در گاز بود به آنها اشراف داشت و من فکر می کنم یکی از مسائل جدی 
ما بعد از تولید نفت و گاز، نفوذ در بازارهای گاز منطقه است. چرا صادرات 

گاز نباید کنار صادرات فرآورده های نفتی مورد توجه باشد؟
الماســی همچنین با بیان اینکه اهمیــت گاز در بعُد صادرات اهمیتی 
راهبردی اســت، گفت: این اهمیت راهبردی معادله ارتباطات کشورها را با 
هم تغییر می دهد. ما فقط عراق و ترکیه را میبینیم، نوع گفتمان آنها فرق 
می کند و برای این باید کســی باشــد که این تعاملات را پایدار کند، قوت 
بخشد و آن نقشی که ما در هاب گازی می توانیم انجام دهیم را بدست آورد. 

وی در پایان تاکید کرد: شــرکت گاز در این ســال ها فقط توزیع کننده 
گاز در کشــور شــده اســت و این نقش بســیار کوچکی اســت آن هم 
برای شــرکتی که چهار یا پنجمین شــرکت گاز جهان اســت؛ این خیلی 
 مضحک اســت که مــا انقدر از دنیا عقــب مانده ایم و مــن فکر می کنم 
آقای اوجی با تدبیر و شــناختی که از صنعــت نفت و گاز دارد بتواند این 

مسائل را خوب پیش ببرد.

اداره اطلاعات انرژی آمریکا روز سه شنبه )1۹ مرداد 
ماه( از کاهش 160 هزار بشــکه ای تولید نفت خام این 

کشور در سال 2021 میلادی خبر داد.
بــه گزارش رویتــرز، اداره اطلاعات انــرژی آمریکا 
در گــزارش ماهانــه خــود پیش بینی کرد کــه تولید 
 نفــت خــام آمریــکا در ســال 2021 بــا 160 هــز

ار بشــکه کاهش به 11 میلیون و 120 هزار بشــکه در 
 روز برســد. این رقم کمتر از پیش بینی پیشین این نهاد 
مبنی بر افت 210 هزار بشکه ای تولید روزانه نفت خام 

آمریکاست.
بر اساس این گزارش، قیمت نفت از پایین ترین سطح 
خود در ســال گذشته افزایش یافته و این امر، بعضی از 
تولیدکننــدگان آمریکا را مجاب به افزایش فعالیت های 

حفاری کرده است.
مجموع دکل هــای آمریکا از زمــان کاهش آنها به 
پایین ترین سطح خود در ماه اوت سال گذشته، بیش از 

دو برابر افزایش یافته است.
اداره اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی می کند تولید 
نفت تا ماه اکتبر امسال تغییر زیادی نداشته باشد اما در 
ماه های نوامبر و دسامبر و سال 2022 میلادی با افزایش 

همراه باشد.
پیش بینی می شــود تولید نفت خام آمریکا در سال 

2022 میلادی با 650 هزار بشکه افزایش در روز به طور 
میانگین به حدود 11 میلیون و ۸00 هزار بشکه در روز 
برســد که این رقم اندکی کمتر از پیش بینی پیشــین 
مبنی بر رشد 750 هزار بشکه ای تولید روزانه نفت این 

کشور است.
پیش از شــیوع ویروس کرونا و تأثیر آن بر افت قابل 
ملاحظه تقاضا و قیمت نفت، تولید نفت آمریکا در سال 
201۹ به سطح بی سابقه خود یعنی 12 میلیون و ۳00 

هزار بشکه در روز رسیده بود.
آژانس اطلاعــات انرژی آمریکا همچنین پیش بینی 
می کند مصرف روزانه نفت و دیگر سوخت های مایع در 
این کشــور در سال 2021 میلادی یک میلیون و 5۸0 
هزار بشــکه افزایش یابد و بــه 1۹ میلیون و 700 هزار 
بشکه برســد، این در حالی است که پیشتر پیش بینی 
می شــد که مصرف روزانه با افزایش یک میلیون و 520 

هزار بشکه ای همراه باشد.

بر اساس این گزارش، مصرف بنزین آمریکا در نیمه 
اول سال 2021 میلادی به طورمیانگین به هشت میلیون 
و 600 هزار بشکه در روز رسید که نسبت به مصرف هشت 
میلیون و ۳00 هزار بشکه ای این کشور در نیمه دوم سال 
2020 میلادی افزایش داشته اما از رقم ثبت شده آن در 
نیمه دوم سال 201۹ یعنی ۹ میلیون و ۳00 هزار بشکه 

کمتر بوده است.
این نهاد انرژی همچنین اعلام کرد: آخرین برآوردهای 
ما نشــان می دهد که مصرف بنزیــن از ماه مه تا ژوئیه 
بیشتر از مقدار پیش بینی شده بود. رشد اشتغال و افزایش 
حمل ونقل ســبب افزایش مصرف بنزین از ابتدای سال 

2021 تاکنون شده است.
افزون بر این، مصرف ســوخت های نفتی و مایع در 
سطح جهان در سال 2021 میلادی نیز به طور میانگین 
به ۹7 میلیون و 600 هزار بشکه در روز رسیده که پنج 
میلیون و ۳00 هزار بشــکه بیشتر از مدت مشابه سال 

2020 بوده است.
اداره اطلاعــات انرژی آمریــکا همچنین پیش بینی 
می کند که مصرف ســوخت های نفتی و مایع جهان در 
ســال 2022 میلادی با سه میلیون و 600 هزار بشکه 
افزایش نسبت به سال جاری میلادی به طور میانگین به 

101 میلیون و 200 هزار بشکه در روز برسد.

 تولید برق بیش از سه هزار مگاوات کاهش یافت
 مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: با خارج شدن تعدادی از نیروگاه ها از مدار تولید سه هزار و 500 مگاوات کاهش تولید برق بوجود آمده است.

 روابط عمومی شرکت مدیریت شبکه برق ایران، مصطفی رجبی مشهدی افزود: از مدار خارج شدن تعدادی از نیروگاه های برق آبی و هزار و ۳00 مگاوات از نیروگاه های حرارتی به علت مشکلات فنی سبب شد، امروز به دلیل این محدودیت ها 
به طور قطع فاصله میان تولید و مصرف که حدود 66 هزار مگاوات تخمین زده می شود، بسیار زیاد شود.وی ادامه داد: این محدودیت ها باعث شده حدود ۳هزار و500 مگاوات نسبت به روزهای گذشته کمبود تولید برق داشته باشیم که در این 

شرایط از صنایع درخواست کردیم تا مصرف خود را کاهش دهند؛ البته این محدودیت اختلالی در تولید دستگاه های اکسیژن از طرف صنایع فولادی ایجاد نمی کند.

واردات ال ان جی جهان در ژوئیه از ۳۰ میلیون تن گذشت

تولید نفت خام آمریکا در سال ۲۰۲۱ کاهش می یابد

واردات ال ان جی جهان در ماه ژوئیه تحت تاثیر رشد قابل ملاحظه واردات 
آسیا و آمریکای جنوبی برای پنجمین ماه پیاپی از ۳0 میلیون تن گذشت.

به گزارش مدیریت امور اوپک و روابط با مجامع انرژی وزارت نفت، واردات 
گاز طبیعی مایع شده )ال ان جی( جهان درماه ژوئیه با یک میلیون و 500 هزار 
تن افزایش نسبت به مدت مشابه پارسال به ۳0 میلیون و 400 هزار تن رسید، 
افزایش واردات خریداران ال ان جی در مناطق آســیا و آمریکای جنوبی سبب 

تغییر مقصد بسیاری از محموله ها از اروپا به این مناطق شد.
از کل محموله های فروخته شده ال ان جی در ماه ژوئیه 70 درصد آن )22 
میلیون و 600 هزار تن( به منطقه آسیا صادر شده که نسبت به دوره مشابه 
پارســال 2 میلیون و 100 هزار تن افزایش یافته اســت که 7۹ درصد آن را 
کشورهای منطقه شمال شرق آسیا وارد کرده اند، در مقابل کل واردات ال ان جی 
منطقه اروپا طی همین مدت 4 میلیون و 4۳0 هزار تن بوده که نسبت به مدت 

مشابه پارسال یک میلیون و 70 هزار تن کاهش یافته است.
گرمای بیش از حد معمول در بخش هایی از چین و کره جنوبی و افزایش 
فعالیت های خرید پیش از آغاز فصل زمستان از مهمترین عوامل افزایش واردات 
ال ان جی منطقه شــمال شرق آســیا در ماه ژوئیه است. در عین حال واردات 

ال ان جی جنوب آسیا در این ماه کاهش یافته است که کاهش واردات ال ان جی 
هند به دلیل افزایش تولید داخلی گاز و قیمت های بالای تک محموله ها در بازار 

عامل عمده تنزل واردات ال ان جی این منطقه بوده است.
در ماه های اخیر افزایش تولید داخلی گاز از مناطق دریایی هند از حوضه 
کریشنا گوداواری و تشدید شیوع ویروس همه گیر کووید-1۹ )کرونا( نیز سبب 
کاهش واردات ال ان جی هند شده است.واردات ال ان جی منطقه آمریکای جنوبی 

در ماه ژوئیه به بالاترین رقم مشــاهده شــده از سال 2016 تاکنون رسید که 
افزایش واردات برزیل مهمترین عامل آن است.

واردات ال ان جی برزیل در ماه ژوئیه به یک میلیون و ۳00 هزار تن رسید 
این در حالی که اســت که واردات ال ان جی این کشــور در ماه مشابه پارسال 

تقریبا صفر بوده است.
کاهــش قابل ملاحظه تولید برق از منابع آبی عامل عمده افزایش واردات 
ال ان جــی برای تولید گاز از نیروگاهای گازســوز جبــران کاهش تولید برق 
هیدروالکتریک بوده است.در روندی مشابه واردات کشورهای آرژانتین و دیگر 
کشورهای وارد کننده در این ماه نسبت به دوره مشابه پارسال افزایش یافته است.

دلیــل عمده کاهش واردات ال ان جی منطقه اروپــا، افزایش واردات گاز با 
خطوط لوله به ویژه واردات اسپانیا و ایتالیا از الجزایر بوده و این موضوع سبب 
شده است واردات ال ان جی به پایانه های مدیترانه در ژوئیه با یک میلیون تن 

کاهش نسبت به دوره مشابه پارسال به 2 میلیون تن برسد.
در منطقه شمال غرب اروپا نیز فاصله قیمتی مناسب بین دو حوزه آتلانیتک 
و آسیا-اقیانوسیه سبب تغییر مقصد محموله های ال ان جی به بازار منطقه شمال 

شرق آسیا شد.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/05/30

شماره : 1167

 اعضای تیم اقتصادی باید از یک نحله فکری باشند 
در تیم اقتصادی باید کسانی انتخاب شوند که هم صنف باشند و مهم ترین 

مسأله ای که وجود دارد باید اقتصاد ایران را بشناسند.
اقتصــاد مانند هر سیســتم دیگری یک علم اســت و مهم تر آنکه علمی 
سیســتماتیک است که درآن بخش های مختلف با هم ارتباط و تعامل دارند. 
بازارهای مالی، پولی و کالا و اشــتغال باید با هم هماهنگ باشــند و اینها در 
ارتباط با هم باشند. اما هنگامی که در آن تیم اقتصادی و سیستم اقتصادی 
تقســیم بندی وظایف صورت می گیرد سیستم پولی به قسمت بانک مرکزی 
می رود و سیســتم مالی وارد بخش وزارت دارایی و ســازمان برنامه و بودجه 
می شود. درست است که وزارتخانه ها تقسیم شده است اما از بعد نظری و در 
دایره کلان تر اینها با هم در ارتباط هســتند و هر تصمیم یا اتفاقی بیفتد بر 
همدیگر تأثیر می گذارند یعنی سیاست های پولی بر سیاست های مالی تأثیر 
می گذارد و سیاست های مالی هم به تبع بر درآمدهای دولت تأثیر می گذارد 
و همچنین بر اشــتغال و در نهایت بر زندگی مردم اثر دارد، بنابراین یکی از 
اهداف اقتصادی در همه کشــورها این است که تصمیم گیران اقتصادی باید 

از یک نحله فکری اقتصادی باشند.
اگر اینها بخواهند که از نحله و مکتب های فکری مختلف باشــند در عمل 
تیم اقتصادی دولت به بیراهه کشیده می شود و در راستای اهداف اقتصادی 
تعیین شده در کشور پیش نمی رود. به عنوان مثال اگر کسی طرفدار این باشد 
که اقتصاد باید باز باشــد و فرد دیگری طرفدار اقتصاد بسته باشد اینها عملًا 
نمی توانند در راســتای یک هدف ملی و دولتی و در راســتای اقتصادی بهتر 
عمل کنند؛ یا اینکه کسی فکر می کند تمام ابعاد اقتصاد از طریق متغیرهای 
پولی قابل حل اســت. مثلًا کمبود یا تقاضای زیاد را می توان با سیگنال های 
قیمتی تعییــن کرد و عرضه کننده ها هم با توجه به تقاضا تولید کنند. پس 
اگر این تفکر حاکم باشد عملًا در اقتصاد و تیم اقتصاد جواب نمی دهد، چون 
اقتصاد ایران بخشــی از آن مربوط بــه مباحث پولی و بخش های هم مربوط 
به مباحث مالی و ســاختارهای اقتصادی اســت همین موضوع را می توان از 
مشکلات خاص اقتصاد ایران دانست. بنابراین به نظر می رسد در تیم اقتصادی 
باید کسانی انتخاب شوند که هم صنف باشند و مهم ترین مسأله ای که وجود 

دارد باید اقتصاد ایران را بشناسند.
اگر اقتصاد ایران را نشناســند نمی توانند تصمیم درســتی بگیرند. یعنی 
در زمینه علم اقتصاد و همچنین اقتصاد ایران حداقل مقاله و کتابی داشــته 
باشــند یعنی در این زمینه علاوه بر تجربه ســواد هم لازم است. در اقتصاد 
ایران داشــتن تجربه برای تیم اقتصادی بســیار مهم است. اقتصاد ایران این 
گونه نیست که همه بگویند ما از آن شناخت داریم، مثلًا برای اشتغال بگویند 
ســرمایه گذاری کرد. شما که سرمایه دارید چرا سرمایه گذاری به سمت تولید 

و به سمت سرمایه گذاری واقعی نمی رود.
اینها نکات مهم و اصلی اســت که بیان شد. در نهایت باید گفت سازمان 
برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد و بانک مرکزی سه نهادی است که سیاست های 
پولی، مالی، بانکی و سیاست های مربوط به مالیات را تعیین می کنند. بنابراین 
باید قبل از انتخاب نهایی تیم اقتصادی میان اعضا یک نشســت برگزار شود 
تا مشــخص شود که چقدر صحبت ها و نظراتشــان هماهنگ است و امکان 

همکاری دارند.

 چگونه چک های جدید صیادی را در لحظه استعلام کنیم؟
امکان اســتعلام ســریع چک های بنفش صیادی جدیــد از طریق اقلام 

اطلاعاتی فراهم شد.
ســخنگوی اجرای قانون چک گفــت: دارندگان چک هــای جدید ملزم 
هســتند اطلاعات مربوط به چک را در ســامانه صیــاد ثبت کنند و چک را 

تحویل گیرنده بدهند.
آمنه نادعلیزاده افزود: گیرنده چک نیز باید چک دریافتی را استعلام کند و 
با امکانی که فراهم شده افراد می توانند با مراجعه به وب سایت بانک مرکزی 

این استعلام را انجام دهند.
وی گفــت: دریافت کننده چــک می تواند در زمان مبادله چک و دریافت 
آن با اســتفاده از این خدمت و وارد کــردن مبلغ و تاریخ چک و کد ملی و 
شناســه صیادی برای استعلام چک اقدام و اطمینان حاصل کند که که این 

چک به نفع گیرنده ثبت شده است.
وی افزود: گیرنده چک بعد از اطمینان خاطر از ثبت چک می تواند تایید 

چک را بعدا در سامانه صیاد انجام دهد.
نادعلیزاده گفت: این خدمت بیشــتر مورد اســتفاده شرکت های پخش و 
بازاریاب ها و افرادی است که در طی روز تعداد زیادی چک را دریافت می کنند.

وی افزود: این سرویس در واقع استعلام فوری و سریع است که در لحظه 
مبادله چک انجام می شود و برای اطمینان از این است که صادرکننده ثبت 

چک را انجام داده است.
سخنگوی اجرای قانون چک گفت: برای استفاده از این خدمت افراد باید 
به وب ســایت بانک مرکزی مراجعه کننــد و در بخش قانون جدید چک و 
قسمت استعلام چک با وارد کردن اقلام اطلاعاتی استعلام را دریافت کنند.

وی افزود: این خدمت به زودی از طریق پیامک و نرم افزارهای تلفن همراه 
و درگاه هــای بانکی نیز در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.

 حسین زاده در حضور محسنی اژه ای:
بانک ها نگذاشتند چرخ تولید کشور متوقف شود

رئیس شورای هماهنگی بانک ها گفت: نظام بانکی با وجود منابع محدود، 
اجازه نداد چرخ تولید کشور در دوران تحریم متوقف شود و یا با ایجاد اختلال 

در روند صادرات و واردات، کشــور با کمبود کالاهای اساسی مواجه شود.
به گزارش  روابط عمومی بانک ملی ایران، محمد رضا حسین زاده در دیدار 
اعضای شورای هماهنگی بانک ها با حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای 
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد که اقتصاد ایران بانک محور اســت و نیازهای 
بخش های مختلف اقتصادی و تولیدی و تجاری کشور، به جای بازار سرمایه 

از طریق بانک ها تأمین می شود.
وی همچنین در خصــوص تملیک واحدهای تولیدی به دلیل ناتوانی در 
بازپرداخت اقساط تســهیلات، توضیح داد: بانک ها هیچ واحد تولیدی فعال 
را تملیک نمی کنند، به گونه ای که واحدهای تملیک شــده توسط بانک ها، 

ورشکسته و تعطیل بوده اند.
حسین زاده ادامه داد: واحدهای تملیک شده، شرایطی داشته اند که حتی 
با وجود ارائه تسهیلات، کسی حاضر به احیای آن ها نبوده است و بانک ها برای 

وصول مطالباتشــان به تملیک و فروش آن ها مجبور شده اند.
مدیرعامــل بانــک ملی ایران بیش از 200 هزار نیروی انســانی شــبکه 
بانکی کشــور را سربازان اقتصادی نظام معرفی کرد و با ابزار گلایه از برخی 
فضاسازی ها علیه نظام بانکی، گفت: مدیران و کارکنان شبکه بانکی حتی در 
ایام کرونا یک لحظه از خدمت رسانی غفلت نکرده اند و حتی در روزهایی که 
دنیا با کمبود ماسک مواجه بود، نظام بانکی با حمایت از واحدهای تولیدی، 

نیاز کشور در این زمینه را مرتفع کرد.

 
  

آیت الله رئیســی روابط ایــران و ترکیه را صمیمی، 
دوستانه و برادرانه خواند و گفت: ما برای همکاری دوجانبه 
و بین المللی با کشور دوست و برادر ترکیه اهمیت بسیار 

زیادی قائل هستیم.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، آیت الله دکتر 
سید ابراهیم رئیسی عصر چهارشنبه در تماسی تلفنی 
»رجب طیب اردوغان«  رئیس جمهور ترکیه، روابط دو 
کشور را فراتر از همسایگی خواند و گفت: همکاری های 
نزدیک میان ایران و ترکیه برای برقراری آرامش و امنیت 

و نیز صلح و ثبات در منطقه ضروری است.
رئیس جمهور  با تاکید بر ضرورت تسریع در تشکیل 
هفتمین نشست شورای عالی همکاری های دو کشور در 
تهران، اظهار داشت: اطمینان دارم همکاری های ایران و 
ترکیه پیشــرفت و آرامش را برای دو کشور و امنیت و 
آرامش را برای منطقه و خیر و برکت را برای امت اسلامی 

به همراه خواهد داشت.

 رئیــس جمهور همچنین با اشــاره به ظرفیت های 
متنوع ایران و ترکیه در گستره جهان اسلام، تاکید کرد: 
کمک به مردم مظلوم و بی پناه فلسطین و نجات آنها از 

ظلم صهیونیســت ها هیچگاه از دستور کار مشترک ما 
خارج نخواهد شد.

رجب طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه نیز در این 

تماس تلفنی با تبریک مجدد انتخاب آیت الله رئیســی 
بــه عنوان رئیس جمهور اســلامی ایــران و همچنین 
 تســلیت شــهادت حضرت امام حســین )ع(، گفت:

 تردیــد ندارم  که در دوره ریاســت جمهوری شــما 
همکاری های دو جانبه و منطقه ای ما در همه زمینه ها 

تقویت خواهد شد.
اردوغان با بیان اینکه شــورای عالی همکاری برای 
همکاری های دو کشور از نقش مهم و بسزایی برخوردار 
است، ابراز امیدواری کرد با برگزاری هرچه سریعتر این 
نشست در تهران، ضمن تلاش برای توسعه همکاری های 
دو کشــور از نزدیک با رئیس جمهوری اســلامی ایران 

ملاقات و گفت و گو کند.
رئیس جمهور ترکیه همچنین از کمک های انســان 
دوستانه جمهوری اسلامی ایران به ترکیه برای مقابله با 
حادثه آتش سوزی اخیر در این کشور تشکر و قدردانی 

کرد.

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: دستور ابلاغ 
اعتبار برای پرداخت معوقات مشــمولان ماده ۳۸ قانون جامع خدمات رسانی 
به ایثارگران توســط رئیس سازمان برنامه و بودجه صادر شده و هم اکنون در 

فرآیند تخصیص و پرداخت قرار گرفته است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بنیاد شهید و امور ایثارگران، محمود پاکدل 
با اعلام اینکه پرداخت معوقات مشــمولان ماده ۳۸ پیگیری می شود و جای 
هیچ گونه نگرانی وجود ندارد، تصریح کرد: از جناب آقای دکتر نوبخت رئیس 
سازمان برنامه و بودجه و معاونان ایشان که در فرآیند کارشناسی و ابلاغ پرداخت 

معوقات مشمولان ماده ۳۸ تلاش زیادی داشتند، تشکر و قدردانی می کنیم.
وی افزود: با پیگیری ها و تلاش بنیاد شهید و امور ایثارگران و دستور اقدام 
سریع رئیس ســازمان برنامه و بودجه در هامش نامه معاون رییس جمهور و 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، پرداخت معوقات مشمولان ماده ۳۸ قانون 
جامع خدمات رســانی به ایثارگران اعــلام و هم اکنون در فرآیند تخصیص و 

پرداخت قرار گرفته است.
معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران با تشکر از ستاد 

کل نیروهای مســلح اعلام کرد: فایل معوقات عزیزان مشمول ماده ۳۸ قانون 
جامع خدمات رسانی به ایثارگران بر اساس مقررات نیروهای مسلح توسط این 
ستاد ارســال شده و در سامانه بنیاد شهید و امور ایثارگران بارگذاری شده و 

معوقات مربوطه بر این اساس پرداخت خواهد شد.
وی با اشاره به مصوبات مجلس شورای اسلامی مبنی بر تعیین زمان پرداخت 
معوقات ایثارگران و نیز تأمین اعتبار آن از محل بند واو تبصره 2 قانون بودجه 
سال 1400 افزود: بنیاد شهید و امور ایثارگران در تلاش است با جلب همکاری 
دســتگاه های ذیربط شامل مجلس شورای اسلامی، سازمان برنامه و بودجه و 
خزانه داری کل کشور ترتیبات لازم برای پرداخت این مطالبات به حق جامعه 

ایثارگری توسط این دستگاه ها در بازه زمانی مناسب تری انجام شود.
پاکــدل در پایان اظهار امیدواری کرد که خزانه داری وزارت امور اقتصادی 
و دارایی هر چه سریع تر برای پرداخت معوقات و مطالبات مشمولان ماده ۳۸ 

قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران اقدامات لازم را انجام دهد.

همکاری تهران -آنکارا منافع زیادی برای امت اسلامی به همراه دارد

معوقات مشمولان ماده ۳۸ قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران پرداخت می شود

 
  

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی در مجمع عمومی 
ســالیانه صندوق اعتباری هنر )سال 1۳۹۹( با بیان 
اینکه این صندوق در توســعه خدمات خود از طریق 
مدیریت با انضباط مالی توسعه گرا و تعامل گرا پیش 
رفته و از این مســیر مرجعیــت خود در میان جامعه 
فرهنگ، هنر و رسانه و همچنین جامعه حکمرانی ارتقا 
داده اســت، گفت: کسب این مرجعیت در بازه زمانی 
کوتاه که مدت 4 ســال گذشته بوده بسیار قابل توجه 
است و نشان از همت این مجموعه به شمار می آید.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، سیدعباس صالحی با تقدیر از صزحمات 
و خدمات مدیرعامل و کارکنان صندوق اعتباری هنر 
ادامه داد: این صندوق بخش مهمی برای وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به شمار می آید و نقطه تماس با زندگی 

روزمره هنرمندان است.
وی افــزود: با توجه به شــرایط حاکم در 4 ســال 
گذشــته از جمله بلایای آسمانی، زلزله، کرونا، تحریم 
و ... صندوق توانســت نقطــه تماس وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی با اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه باشد 
و در این مــدت در 4 محور روند رو به تکامل و قابل 

قبول و قابل توجهی را طی کرده است.
وی تصریح کرد: اولین محور حوزه خدمات اســت. 
یکی از حلقه هــای قابل توجه صندوق در این بخش 
خدمات آن اســت. در همه حوزه هــا چه به صورت 
تاسیســی و چه به صــورت تکمیلی روند رو به جلو و 
قابل توجهی داشــت. از آن جملــه می توان به حوزه 
هــای بیمه، خدمات بلا عوض، تســهیلات بلا عوض، 
کارآفرینــی، اقتصاد فرهنگ و هنر و ... اشــاره کرد. 
خروجی این اقدامات هم در قالب هنرکارت نمایان شد.

صالحی افزود: خدمات صندوق اعتباری هنر در قالب 
هنرکارت در قالب و ســاختار روشنی دنبال می شود. 
در این دوره توســعه کمی و کیفی شکل گرفت و پایه 

ای شد برای خدمات بعدی.
وزیــر فرهنگ و ارشاداســلامی گفت: ســازمان و 
مدیریت کار، محور دوم مســیر صندوق اعتباری هنر 
در این بازه زمانی اســت. در این بخش در جنبه های 
مختلف قوام خود را پیدا کرده و از آن جمله می توان 
بــه انضباط مالی و جمع کردن بدهی ها و افزودن به 
اعتبار صندوق اشاره کرد.وی تعامل و ارتباط را محور 
بعدی برشمرد و ادامه داد: مجموعه هایی مانند صندوق 
اعتباری هنر هر چند دو محور اول را رعایت کنند ولی 
محور ســوم که تعامل و ارتباط است را رعایت نکنند 
ضعیف می شوند و به مرور به گل می نشینند. تعامل 
و ارتباط در صندوق اعتباری هنر به شیوه های مختلف 
از جمله ارتباط چهره به چهره با هنرمندان، سفرهای 
حمایتی و با سعه صدر و سنگ صبور بودن مدیران این 
مجموعه شکل گرفت.صالحی چهارمین محور را ارتقای 
منزلت صندوق برشمرد و افزود: یکی از شعارهایی که 

بر آن تاکید داشــتیم این بود که هر مجموعه ای باید 
مرجعیت خود را ارتقا بدهد. این مرجعیت در صندوق 
اعتباری هنر ارتقا یافته و در نزد هنرمندان شــناخته 
شده و محترم است. همچنین نزد دستگاه های اجرایی 
و مجموعه نظام حکمرانی هم مرجعیت پیدا کرده است.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی تاکید کرد: این 4 
محور از طریق کاردانی مجموعه مدیریتی این صندوق 
و همچنین کارکنان آن به دســت آمده و در کنار آن 

حضور خانه های صنفی هم به کمک آن آمد.
صالحی در پایان گفت: توصیه هایی وجود دارد که 
می توان به عنوان تجربه به مدیران آینده این صندوق 
منتقل کرد. به عنــوان مثال وقتی هنرکارت در حال 
شــکل گیری بود تاکید داشــتیم که به شکل و قالب 
یک کار نمایشــی نباشد. بنابراین هنرکارت را باید در 
فضای توسعه خدمات تقویت کرد زیرا توسعه خدمات 
آن امری مهم است به گونه ای که هنرمند حس کند 
از ســوی جامعه حکمران مورد توجه است. همچنین 
توجه به تعامل بــا صنوف از اهمیت زیادی برخوردار 
است و این امر یک تجربه ماندگاری است که مدیران 

آینــده می توانند از آن بهره ببرند. توجه به ایده های 
توســعه ای سرمایه گذارانه که قابلت اجرایی هم دارد 

مورد توجه مدیران آینده قرار بگیرد.
در بخش دیگری از این نشست سیدحسین سیدزاده 
مدیرعامل صندوق اعتباری هنر ضمن ارائه گزارشی از 
مجموعه فعالیت ها و اقدامات دوره 4 ساله این صندوق، 
گفت: صندوق اعتباری هنر در این بازه زمانی وظایف 
جدیدی را برای خود تعریف کرد و بازســازی همیتی 
و ماموریتــی پیدا کرد و از حالت اداری خارج شــد و 
بازخوردهایــی که از جامعه هنــری دریافت می کند 

نشان این مدعا است.
وی بــا تاکید بر اینکه کارها و اقدامات کوچک هم 
دیده می شود، ادامه داد: در این مدت هنرکارت به ثمر 
نشست. هنرکارت یک کار هویتی بود که برای اعضای 
صندوق ارسال شد. همچنین همرسانان در سفرهای 
استانی کمک بسیاری در خدمت رسانی به هنرمندان 
در اســتان ها داشــت. تقریبا ۳00 همرسان در قالب 

شبکه همرسانان در استان ها داریم.
ســیدزاده ادامه داد: وظایف کلانی هم در صندوق 
داشــتیم که آن را دنبال کردیم؛ از آن جمله می توان 
به عمومی سازی، دسترســی فرهنگی، رونق اقتصاد 
فرهنگ و هنر و ... اشاره کرد که تجربه های خوبی در 
این بخش به دست آوردیم. همچنین تامین اجتماعی، 
تکریم هنرمندان، کمک مســتمری از جمله وظایف 
اصلی این صندوق به شمار می آید.وی تاکید کرد: در 
حــال حاضر صندوق اعتباری هنر هیچ بدهی به هیچ 
مجموعه و نهاد مالی ندارد و همه را تسویه کرده است و 
پاسداری از اعتمادی که در جامعه هنری برای صندوق 

به وجود آمده بسیار مهم و ارزشمند است.

صندوق هنر با انضباط مالی توسعه گرا مرجعیت خود به میزان قابل توجهی ارتقا داده است

بر اســاس آمار منتشر شده در سالنامه 
آماری ســال 1۳۹۸ ، صنعــت بیمه 77 
درصد پرتفوی خود را در دل شــرکتهای 
بیمه مستقیم نگهداری می کند. این عدد 
در برخی از شرکتهای بیمه به بیش از ۸۳ 

درصد هم رسیده است.
 در حالی که به تدریج بیشتر شرکتهای 
بیمه مستقیم، مجوز قبولی اتکایی خواهند 
گرفت. این وضعیت آثــار مفید یا مضرّی 

برای صنعت بیمه کشور خواهد داشت. 
مجید تقی لو  ، کارشناس صنعت بیمه 
؛ بر اســاس آمار منتشــر شده در سالنامه 
آماری ســال 1۳۹۸ ، صنعــت بیمه 77 
درصد پرتفوی خود را در دل شــرکتهای 
بیمه مستقیم نگهداری می کند. این عدد 
در برخی از شرکتهای بیمه به بیش از ۸۳ 
درصد هم رسیده است. بر اساس صورتهای 
مالی، شرکت بیمه اتکایی امین در انتهای 
سال 1۳۹۸ حدود ۸0 میلیارد تومان حق 
بیمه قبولی داشته است و این مقدار برای 
شــرکت اتکایی ایرانیان معــادل با 1۳6 
میلیارد تومان بوده اســت که در مجموع 
216 میلیــارد تومــان حق بیمــه قبولی 
داشــته اند. این مبلغ معادل با 0,4 درصد 
حق بیمه تولیدی )چیزی نزدیک به صفر(، 
1,5 درصــد حق بیمه واگذاری و حدود 4 
درصد حق بیمه واگذاری اختیاری است. با 
درنظر گرفتن واگذاری به صندوق تحریم، 

این سهم حدودا به 2,6 درصد میرسد.
در ظاهر عدم ایفای نقش موثر شرکت 
های بیمه اتکایی مشهود است اما باید دید 
کجای کار ایراد دارد. در قالب پاسخ به چند 

پرسش موضوع بررسی می شود:

به  تمایل  بیمه  های  شــرکت   آیا 
واگذاری دارند؟

میانگین سهم نگهداری 77 درصد نشان 
دهنده این واقعیت است که شرکتهای بیمه 
بیشتر تمایل به نگهداری دارند تا واگذاری. 
بر اســاس آیین نامه شــماره 55,1 بیمه 
مرکزی حداکثر ظرفیــت مجاز نگهداری 
موسســات بیمه از هر ریســک معدل 20 
درصد مجموع ســرمایه پرداخت شــده، 
اندوخته ها و ذخایر فنی ســهم نگهداری 
است. بنظر می رسد متوسط سهم نگهداری 
شرکتها ناشی از رعایت و اجرای این آیین 
نامه باشد و شرکتهای بیمه به ندرت قابلیت 
واگذاری ریســک های کمتــر از ظرفیت 

نگهداری را بررسی می کنند.

بــا وجود اینکه در دنیا هیچ اصول قابل 
اطمینان و همه پســندی برای مشــخص 
نمودن ســهم نگهداری وجود نــدارد اما 
از فاکتورهای اساســی  بیمه  شــرکتهای 
مانند: استراتژی و فلسفه شرکت، سرمایه 
پرداختی، ارزش دارایی های نقدشــونده، 
سایز و مشخصه پرتفوی بیمه ای و سوابق 
خســارت برای تعیین ظرفیــت نگهداری 
اســتفاده میکنند. در آیین نامه یاد شــده 
بــه همه ایــن فاکتورهای اساســی توجه 

نشده است.
 از ایــن رو میتوان نتیجــه گرفت که 
ظرفیت بدســت امده حداکثر ممکن بوده 
و برای مدیریت صحیح ریسک لازم هست 
شرکتهای بیمه آن را تعدیل نمایند. برای 

شفاف شــدن موضوع و ارائه یک روش از 
چندین روش محاسبه ظرفیت نگهداری هر 
ریسک، میتوان این ظرفیت را 0,5 الی 2,5 
درصد حقوق صاحبان سهام انتخاب نمود.

پس لازم اســت شــرکتهای بیمه یک 
استاندارد داخلی منطبق بر راهبرد مدیریت 
ریســک طراحی نمایند تا سهم نگهداری 
قابل مدیریت در زمان رخداد بلایای فاجعه 
بار داشــته باشند و تنها به رعایت مقررات 
اکتفا نکنند. در چنین شــرایطی تمایل به 
واگذاری بالا خواهد رفت.متوســط ضریب 
خسارت شرکتهای بیمه حدود ۸4 درصد 
می باشــد. 15 تا از شرکتها دارای ضریب 
خســارت بالای ۸1 درصد دارند. فلذا بری 
کنترل ضریب ترکیبی و ســودآور سازی 

عملیات بیمه گری، شرکتهای بیمه ناچار 
به بهره گیــری از دانش فنی در مدیریت 

ریسک شرکتهای اتکایی هستند.

درصورت داشتن تمایل به واگذاری، 
آیا ترجیــح شــرکتها، واگذاری به 

شرکتهای اتکایی است؟
جهت ایفای نقش فعال شــرکت های 
بیمــه اتکایــی باید خدمــات تخصصی و 
متمایزی را برای کنترل و مدیریت ریسک 
بیمــه گری ارائه دهنــد. نیاید از خدمات 
مشــاوره ای مبتنی بر تجربــه بازار که به 
عنوان وجــه تمایز خود با شــرکت های 
بیمه مســتقیم اســت غافل شوند. بدیهی 
ست اگر از روشهای قیمت گذاری علمی و 
شفافی استفاده نمایند، حتی در صورت بالا 
بودن نرخ حق بیمه، برای مدیریت صحیح 
ریسک، شــرکتهای بیمه ترجیح خواهند 
داد تا بــه آنها واگذار نمایند.شــرکتهای 
بیمه اتکایی باید هنر طراحی برنامه اتکایی 
خود را در مدیریت واگذاری کارآمد به رخ 
صنعت بیمه بکشانند تا از این طریق جذب 
پرتفوی حداکثر به همراه نتایج مالی سود 

آور داشته باشند.
 موضــوع طراحــی برنامــه اتکایی در 
شــرکتهای مستقیم و شــرکتهای اتکایی 
کاملا بکر مانده و جای کار دارد.اگر چنین 
نباشد شرکتهای بیمه مستقیم هوشیار، از 
اتکایی هوشمندانه میتوانند  طریق قبولی 
ضمن بالابردن سهم بازار خود حتی گاها 
محدودیــت هــای صدور مســتقیم خود 
را نیــز دور زده و ایفــای نقش موثر تری 

داشته باشند.

ارزیابی وضعیت موجود بیمه های اتکایی در صنعت بیمه کشور
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/05/30

شماره : 1167

تمدید ستاره ها، تمدید موفقیت
هواداران سرخابی های پایتخت بیش از 
هر زمان دیگر نگران وضعیت تیم شــان در 

فصل نقل و انتقالات هستند.
فصــل نقل و انتقالات همــواره دورانی 
پر از بیــم و امید برای هــواداران فوتبال 
است. هوادارانی که آرزو دارند تا در دوران 
تعطیلی مسابقات، تیم های محبوب شان 
بهترین عملکرد را در یارگیری داشته باشند 
و بتوانند با قدرت به مســابقات بازگردند و 
به موفقیت برســند. در ایــن میان، حفظ 
و نگهداری اســکلت تیم و تمدید قرارداد 
بازیکنانی که فصل گذشــته در تیم حضور 
داشته اند، به اندازه جذب بازیکنان جدید 
ضروری است چرا که با ایجاد ثبات و سپس 
تقویت تیمی است که یک مجموعه فوتبالی 

امکان موفقیت را می تواند داشته باشد.
در ایــن میان دو باشــگاه پــر طرفدار 
اســتقلال و پرســپولیس که باید یک ماه 
دیگــر در مرحله یک هشــتم نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا به مصاف حریفان خود بروند، 
سخت در تلاشــند که بتوانند ستاره های 
فصل پیشین خود را حفظ کنند. در ادامه 
مروری خواهیم داشت بر وضعیت تمدیدی 
های سرخابی های پایتخت در روزهای داغ 

نقل و انتقالات.
پس از اینکــه آبی ها با فرهاد مجیدی 
فصل را بدون جام و با شکســت در فینال 
جــام حذفی و همچنین ســومی در لیگ 
برتر به پایان رســاندند، حالا باید خود را 
برای فصل آینده آمــاده کنند. فصلی که 
فرهــاد مجیدی برای اولین بار می خواهد 
تیمــش را خودش ببنــدد و در وهله اول، 
خواهــان تمدید قــرارداد اکثــر بازیکنان 
فعلی اش شــده. بازیکنانی نظیر حســین 
حسینی، ســیاوش یزدانی، مسعود ریگی، 

فرشید اســماعیلی، آرش رضاوند، ارسلان 
مطهری و داریوش  شــجاعیان قراردادشان 
با باشــگاه به پایان رســیده و آبی ها برای 
حفظ اســتخوان بندی خود چاره ای جز 
تمدید قرارداد با آن ها ندارند. با همه این 
اوصاف چند بازیکن اســتقلال در پیغامی 
به این باشــگاه عنوان کــرده اند که ابتدا 
باید مطالبات فصل گذشته شان پرداخت 
شده و تسویه حساب کامل با آن ها انجام 
بگیرد و ســپس قرارداد خود را با باشــگاه 
استقلال 60  بازیکنان  کنند.بیشتر  تمدید 
درصــد از قرارداد خود را دریافت کرده اند 
که با این شرایط باشگاه استقلال باید برای 

تمدید قرارداد با آن ها مشــکلات مالی را 
حل کرده و سپس قراردادهای جدید را به 
امضا برساند. مشکلات مالی ای که البته به 
نظر حل شدنی نمی آیند. علی رغم ادعای 
رســانه رسمی باشگاه اســتقلال مبنی بر 
برگزاری جلسات با بازیکنان و مدیربرنامه 
های آن ها جهت تمدید قرارداد، خبرهایی 
که از باشگاه استقلال بیرون می آید حاکی 
از این است که حساب بانکی آبی ها خالی 
است و آن ها توان مالی برای تسویه حساب 
و تمدید و انعقاد قرارداد با بازیکنان جدید 
ندارند و همین مســئله شرایط را برای آن 
ها بسیار پیچیده کرده است. در این میان، 

جدایی بازیکنانی نظیــر میلیچ، دیاباته و 
محمد نادری از جمع اســتقلالی ها قطعی 
شــده و ارسلان مطهری هم روز گذشته با 
انتشار پستی در اینستاگرامش تلویحا خبر 
از جدایی خود داد.این در حالی اســت که 
استقلال باید روز 22 شهریورماه در دیداری 
حســاس و ســخت به مصاف تیم الهلال 
عربستان برود و با شرایط موجود، مشخص 
نیســت که آبی ها در آن مســابقه با چه 
تــوان و قدرتی بتوانند پا به زمین بگذارند.

پرسپولیس درحالی به قهرمانی لیگ بیستم 
رســید و به پنجمین قهرمانی متوالی اش 
دســت یافت که قــرارداد شــش بازیکن 

تیمش به پایان رســیده حالا هواداران این 
تیم منتظر هســتند تا قرارداد مهره های 
مورد نظر یحیی گل محمدی تمدید شود. 
یکی از بازیکانی که قراردادش با باشــگاه 
به پایان رســیده بود محمدحسین کنعانی 
زادگان بود که در شب جشن قهرمانی خبر 
از جدایــی اش از جمع قرمزها داد. به غیر 
از کنعانی، قرارداد احمــد نوراللهی، امید 
عالیشاه، کمال کامیابی نیا، مهدی شیری و 
وحید امیری هم به پایان رسیده و باشگاه 
تا به حال نتوانسته قرارداد آن ها را تمدید 
کند.از قرار معلوم این بازیکنان به باشــگاه 
اعلام کرده اند که باشگاه ابتدا باید مطالبات 
فصل گذشته آنها را تسویه کند و بعد برای 
تمدید اقدام شود.بازیکنان پرسپولیس 25 
درصد از اصل قرارداد فصل گذشــته خود 
را طلبکار هستند و در کنار آن آپشن هایی 
نظیر قهرمانی، صعود به لیگ قهرمانان آسیا 
و رضایت ســرمربی هم به این طلب اضافه 
می شود که با احتساب این آپشن ها طلب 

بازیکنان چیزی حدود 40 درصد است.
با این حال از گوشــه و کنار اخباری به 
گوش می رســد که ممکن است یحیی از 
جمع 5 بازیکنی که به آن ها اشاره شد، دو 
یا سه بازیکن را در جمع نفراتش نگه ندارد. 
البته این موضوع بســتگی به عملکرد نقل 
و انتقالاتی پرســپولیس و خرید بازیکنان 
جدیــد دارد و یحیی منتظر اســت ببیند 
چــه نفراتی به تیم اضافه خواهند شــد تا 
در خصــوص تمدیدی هــا تصمیم نهایی 
اش را بگیرد. پرســپولیس هــم به عنوان 
یکی از نماینــدگان فوتبال ایران در لیگ 
قهرمانان آســیا روز 2۳ شــهریور در شهر 
دوشنبه به مصاف تیم استقلال تاجیکستان 

خواهد رفت.

 
 

 شرط پیوستن سردار آزمون به آاس رم
باشــگاه آ.اس رم تحــرکات جدیــدی را بــرای جــذب مهاجــم ملــی پــوش 

کشــورمان و عضــو باشــگاه زنیــت انجــام داد.
نــام ســردار آزمــون لژیونــر ایرانــی عضــو باشــگاه زنیــت در نقــل و انتقالات 
تابســتانی در کنــار باشــگاه هــای مشــهور اروپایــی مثــل بایرلورکــوزن، آ.اس 

رم، ســویا، اینتــر و لیــون مطــرح شــد.
ــا  ــایت »Giallorossi.net« ایتالی ــه س ــن زمین ــر در ای ــن خب در جدیدتری
ــر داد و  ــی خب ــرای جــذب مهاجــم ایران ــد باشــگاه آ.اس رم ب ــدام جدی از اق
نوشــت: تامــی آبراهــام مهاجــم انگلیســی چلســی گزینــه اول مورینیــو بــرای 
تقویــت خــط حملــه اش در فصــل جدیــد ســری آ اســت و اگــر ایــن پــروژه 
شکســت بخــورد جــذب ســردار آزمــون ســتاره ایرانــی زنیــت گزینــه دوم و 

جایگزیــن مورینیــو اســت.
ایــن رســانه در ادامــه نوشــت: باشــگاه آ.اس رم در همیــن زمینــه تحرکاتی 
ــن بازیکــن  ــی الاصــل ای ــی ایجنــت مشــهور ایران ــی رمضان ــا فال داشــته و ب
رایزنــی هایــی داشــته تــا دربــاره ســردار آزمــون و شــرایط انتقالــش پــرس 

و جــو کنــد.
آزمــون در ایــن فصــل از لیــگ برتــر زنیــت نیــز مثــل فصــل های گذشــته 
خــوش مــی درخشــد و تــا کنــون بــا گذشــت ۳ هفتــه از بــازی هــای لیــگ با 

بــه ثمــر رســاندن 4 گل بهتریــن گلــزن لیگ روســیه اســت.

 جهانبخش: نمی خواهم هیچ مسابقه ای را از دست بدهم
بازیکــن ایرانــی تیــم فاینــورد هلنــد اعــلام کــرد آســیب دیدگی منجــر بــه 
تعویــض او در دیــدار لیــگ کنفرانــس اروپــا خیلــی جــدی نیســت. بــه نقــل 
از voetbalprimeur هلنــد، علیرضــا جهانبخــش بــه دنبــال آســیب دیدگی در 
دیــدار برگشــت از مرحلــه ســوم لیــگ کنفرانــس اروپــا برابــر لوتزرن ســوئیس 
کــه باعــث خروجــش از میــدان شــد بــه هــواداران فاینــورد اطمینــان داد کــه 

خیلــی زود بازخواهــد گشــت.
ــزرن ســوئیس را شکســت  ــر لوت ــر صف ــورد شــب گذشــته ۳ ب ــم فاین تی
ــر صفــر پیــروز  ــا نتیجــه 6 ب داد و در مجمــوع دو دیــدار رفــت و برگشــت ب
شــد و صعــود کــرد. علیرضــا جهانبخــش زننــده دو گل فاینــورد در دقایــق 
۹ و ۳4 بــود و در دقیقــه 4۳ بــه دلیــل آســیب دیدگی از ناحیــه کشــاله ران 

تعویــض شــد.
ــود،  ــدار ب ــن دی ــورد در ای ــزرگ فاین ــتاره ب ــه س ــش ک ــا جهانبخ علیرض
ــازی احســاس کــردم کشــاله رانــم  اظهــار داشــت: پــس از پنــج دقیقــه از ب
ــس  ــم. پ ــه ده ــد ادام ــردم بای ــر ک ــن وجــود فک ــا ای ســفت شــده اســت. ب
ــتم  ــتم. نمی خواس ــی داش ــن احساس ــاره چنی ــم دوب ــت ه از زدن گل نخس

ــه دهــم. ــازی ادام ــه ب ــل داشــتم ب ــا تمای ــم، ام ریســک کن
گلــزن تیــم فاینــورد پــس از زدن گل دوم تیمــش بــه لوتــرزون ســوئیس 

دیگــر نخواســت بــه بــازی ادامــه دهــد.
ــن مــورد خاطــر نشــان کــرد: در ایــن لحظــه  علیرضــا جهانبخــش در ای
ــود و  ــیده ب ــان رس ــه پای ــم. کارم ب ــتم بیشــتر ریســک کن ــر نمی خواس دیگ
ــل  ــه دلی ــورد ب ــابقه ای را در فاین ــچ مس ــم هی ــتم. نمی خواه ــش داش آرام
آســیب دیدگی از دســت دهــم. از گل دومــم خیلــی راضــی بــودم. گل خوبــی 
بــود. بازیکــن حریــف روی مــن فشــار آورده بــود، امــا برگشــتم و فکــر کــردم 
بایــد ایــن گل را امتحــان کنم.ملی پــوش ایرانــی فاینــورد دربــاره ســبک بــازی 
فاینــورد در دوران دیــک ادووکات بــا آرنــه اســلوت )ســرمربی جدیــد فاینورد( 
گفــت: فاینــورد در حــال پیشــرفت اســت. مــا در بــازی خــارج از خانــه برابــر 
دریتــای کــوزوو هــم خــوب بودیــم که احســاس خوبــی بــه بازیکنــان فاینورد 
بخشــید. ســرمربی تیــم بــرای پیــاده کــردن ســبک بــازی اش نیــاز بــه زمــان 
ــی  ــا در مســیر خوب ــان را بشناســیم، ام ــر و بیشــتر خودم ــد بهت داشــت. بای

. هستیم

  توافق اولیه آقای گل لیگ با پرسپولیس
ــه ادامــه  ــر تصمیــم ب ــت هــای لیــگ برت  آقــای گل فصــل گذشــته رقاب
فوتبــال خــود در تهــران دارد و بــه پیشــنهاد اولیه باشــگاه پرســپولیس پاســخ 

مثبــت داده اســت.
یحیــی گل محمــدی ســرمربی تیــم فوتبــال پرســپولیس پــس از اطــلاع از 
پیشــنهاد جــدی باشــگاه ســپاهان بــه ســانتا کلارا پرتغــال مبنــی بــر انتقــال 
قطعــی شــهریار مغانلــو تصمیــم بــه انتخــاب جانشــین بــرای مهاجــم تیــم 
خــود گرفــت.از ایــن رو ســجاد شــهباززاده را نخســتین گزینــه خــود بــرای 
ــی  ــه باشــگاه معرف ــده پرســپولیس ب ــان فصــل آین ــن مهاجم حضــور در بی
کــرد. جعفــر ســمیعی مدیرعامــل باشــگاه پرســپولیس نیــز مذاکــره بــا او را 
آغــاز کــرد تــا آقــای گل لیــگ برتــر بیســتم را جــذب کند.شــهباززاده کــه 
ســابقه پوشــیدن پیراهــن اســتقلال را در کارنامــه خــود دارد ابتــدا نســبت 
ــس از گذشــت  ــا پ ــی نشــان داد ام ــش منف ــه خواســته پرســپولیس واکن ب
چنــد روز بــا شــروط باشــگاه پرســپولیس موافقــت کرد.شــهباززاده در حالــی 
تصمیــم بــه جدایــی از ســپاهان گرفتــه اســت کــه محــرم نویدکیــا بــا وجــود 
جــذب شــهریار مغانلــو همچنــان روی مانــدن ایــن بازیکــن اصــرار دارد امــا 
مهاجــم گلــزن زردپوشــان فعــلا بــه تمدیــد بــا ایــن تیــم پاســخ منفــی داده 
است.شــهباززاده تــا دوشــنبه قــرار اســت تصمیــم قطعــی خــود را بــرای عقــد 
ــا پرســپولیس بگیــرد. او کــه ســابقه پوشــیدن پیراهــن  قــرارداد یک ســاله ب
اســتقلال را دارد در صــورت پیوســتن بــه پرســپولیس می توانــد بمــب بزرگــی 
در بــازار نقــل و انتقــالات تابســتانی لیــگ برتــر ایــران شــود.باید دیــد مهاجــم 
ســپاهان اصفهــان ســر تصمیــم خــود مبنــی بــر ایــن جابجایــی خواهــد مانــد 
یــا اینکــه بــار دیگــر مقصــد خــود را تغییــر داده و مســیر متفاوتــی را طــی 

می کنــد.

 دستیار سابق گل محمدی سرمربی پیکان شد
ــن  ــال ای ــم فوتب ــت تی ــکان هدای ــگاه پی ــره باش ــات مدی ــم هی ــا تصمی ب

ــد. ــپرده ش ــینی س ــی حس ــه مجتب ــگاه ب باش
 بعــد از برگــزاری جلســات متعــدد اعضــای هیــات مدیــره باشــگاه پیکان و 
بررســی گزینــه هــای مختلــف برای ســپردن هدایــت تیــم فوتبــال، در نهایت 
مجتبــی حســینی بــه عنــوان ســرمربی جدیــد ایــن تیــم انتخــاب و معرفــی 
ــن  ــال ای ــم فوتب ــاره تی ــی خــود را درب ــم نهای ــکان تصمی ــت پی شــد. مدیری
ــا حضــور در  ــه همیــن منظــور مجتبــی حســینی ب باشــگاه اتخــاذ کــرد و ب
ــو  ــدی اینانل ــل و مه ــدی مدیرعام ــر محم ــور اکب ــکان و در حض ــگاه پی باش
رییــس هیــات مدیــره قــراردادش را بــه مــدت یــک فصــل امضــا کرد.مجتبــی 
ــان،  ــن اصفه ــای ذوب آه ــم ه ــرمربیگری تی ــود س ــوابق خ ــینی در س حس
ــرز و... را دارا اســت. او  ــان، گل ریحــان الب نفــت مسجدســلیمان، مــس کرم
همچنیــن ســالهای زیــادی بــه عنــوان دســتیار اول در کادرفنــی یحیــی گل 
محمــدی فعالیــت کــرده است.ســرمربی جدیــد و 47 ســاله پیــکان کــه دارای 
مــدرک مربیگــری حرفــه ای اســت، از امــروز رســما کارش را در ایــن باشــگاه 

شــروع خواهــد کــرد

 یک پرسپولیسی مدیر عامل فولاد شد
ــا  ــد. حمیدرض ــین آذری ش ــا جانش ــق قرمزه ــابق و موف ــل س مدیرعام
گرشاســبی بــه عنــوان مدیرعامــل جدیــد فــولاد انتخــاب شــد. او کــه دوران 
ــرد.  ــی ب ــر م ــه س ــواز ب ــا در اه ــن روزه ــپولیس داشــت، ای ــی در پرس موفق
ــه  ــولاد جلس ــره ف ــات مدی ــای هی ــه و اعض ــران کارخان ــا مدی ــبی ب گرشاس
ــن باشــگاه انتخــاب شــد.  ــد ای ــل جدی ــوان مدیرعام ــه عن ــرد و ب ــزار ک برگ

ستار همدانی می گوید:»در این سال ها هر مدیری که به استقلال آمده در 
خور نام این باشگاه نبوده است.«

 از دست رفتن یک جام دیگر درست در یک قدمی آن. سناریویی تلخ و 
تکراری. استقلال فصل گذشته فینال جام حذفی را به تراکتور واگذار کرد و 
امسال هم در فینال مغلوب فولاد شد. حالا هوادار حق دارد به شدیدترین لحن، 
از شرایط موجود گلایه کند. حق دارد مدیریت را به گوشه رینگ ببرد و حق 
دارد از وزارت ورزش و جوانان این مطالبه را داشته باشد که چرا با انتخاب های 
نادرست، بستری فراهم کرده تا تیم محبوبش حتی یک روز هم روی آرامش 
به خود نبیند. استقلال یک فصل دیگر را هم بدون جام به پایان برد تا آتش 
اختلافات در این باشگاه بار دیگر زبانه بکشد. چرا استقلال به این روز افتاده و 
چه دلایلی باعث شده هواداران پرشور آبی، اینچنین عصبانی باشند از شرایط 
باشگاه؟ آیا می تواند به آینده این تیم امیدوار بود؟ ستار همدانی پیشکسوت 

باشگاه استقلال در گفت وگو با جام جم به این پرسش ها پاسخ می دهد.

  یک جام دیگر هم برای استقلال از دست رفت.
بلــه! به فولادی ها تبریک می گویم. آنچه در فینال جام حذفی رقم خورد 
تفاوت ثبات مدیریت در یک باشگاه و عدم ثبات در باشگاه دیگر است. وقتی 
مدیریت ثبات و زمان نداشته باشد، نه می تواند هدفگذاری کند، نه می تواند 
استراتژی تعریف کند و نه نمی تواند برنامه هایش را پیاده سازی کند. این یکی 
از بزرگترین مشکلاتی است که استقلال در سال های اخیر دارد. ما در همین 
4-۳ ســال اخیر نزدیک به 10 مدیرعامل در استقلال داشتیم ، درحالی که 
در 15 سال قبل استقلال فقط ۳ یا 4 مدیرعامل عوض کرد. در واقع اگر آن 
زمان موفقیتی هم به دست می آمد به دلیل همین ثبات مدیریت بود. حال 

استقلال اصلا خوب نیست.

 به عنوان یک پیشکسوت باشگاه، چقدر وزیر ورزش را مقصر 
ناکامی های استقلال می دانید؟

نمی خواهم بگویم وزیر پرسپولیســی اســت اما به هر حال آقای وزیر با 
تصمیماتی که گرفت و با انتخاب های بدی که برای مدیریت استقلال داشت، 
یکی از مســببان اصلی شرایط بحرانی این روزهای استقلال است. هواداران 
فوتبال آدم های فهیمی هستند. آنها از ما جلوتر هستند و دائم می پرسند چرا 
شایسته ســالاری صورت نمی گیرد و چرا ما بر اساس تخصص، توانمندی و 
ظرفیتی که دارند آنها را انتخاب نمی کنیم؟ چرا مدیری برنامه محور نمی آید؟ 
متاسفانه در این سال ها هر که آمده در خور نام استقلال نبوده است. در واقع 
این مدیران چیزی به اســتقلال اضافه نکردند و بعد از مدتی با کلی شهرت 

از باشگاه جدا شدند.

 پس شما سلطانی فر را مقر اصلی این ناکامی ها می دانید.
در میان این 10 مدیر و ده ها عضو هیات مدیره، هرچقدر هم که مثبت 
نگاه کنیم شاید انتخاب یک یا دو یا نهایتا سه نفر سهوی بوده، اما وقتی اکثر 
مدیرانی که برای استقلال انتخاب می شوند ضعیف هستند این دیگر سهوی 
نیســت. وزیــر هر آنچه که تصمیم گرفته و هر کــه را به عنوان مدیر برای 
اســتقلال انتخاب کرده در همه ناکام بوده  است. وجود مشکلات بسیار بین 

مدیرعامــل و اعضای هیات مدیره یا اختلاف بین اعضای هیات مدیره، حالا 
دیگر برای هوادار استقلال عادی شده است. انگار در این باشگاه هیچ کسی 
با دیگری همدل نیست و همه دنبال درست کردن حاشیه هستند.  شما از 
زمان آقای شفر نگاه کنید. عجیب نیست که مدیران عامل همواره با مربیان 
مشکل داشتند؟ با وینفرد شفر، با آندره آ استراماچونی، با محمود فکری و با 
فرهاد مجیدی در دو مقطع. چطور می شود در ساختاری که اعضای مجمع، 
هیات مدیره را انتخاب می کنند و اعضای هیات مدیره هم به مدیرعامل رای 
می دهند شاهد این همه اختلاف نظر باشیم؟ البته در این میان بودند آدم هایی 
که با عشق آمدند و کمک کردند، اما مردم و این هوادار دلسوخته، فرق خادم 

و خائن را به خوبی می شناسد.

 شــما پیشکسوتان که بیرون گود هستید چرا در این سال ها 
خودتان روی یک  به اجماع نرسیدید؟

حق با شماست. ما در این یک مورد مشکل داشتیم و دلیلش هم این است 
که متاسفانه آن اتحاد، همبستگی و وفاق لازم در بین پیشکسوتان باشگاه هرگز 
وجود نداشته است. شک نکنید کسانی که بهتر از این مدیران باشند، هستند 

اما ما پیشکسوتان هم هرگز نتوانستیم با هم یکصدا شویم.

 دولت در حال پوست اندازی است. آیا می توان به آینده استقلال 
در فصل جدید امیدوار بود؟

مدیریت، مشکل کل کشور است و در همه جا به لحاظ مدیریتی مشکلاتی 
وجود دارد. حتی در سطح وزیران. اما چون ورزش و به خصوص فوتبال زیر 
ذره بین است این مشکلات بیشتر انعکاس داده می شود. من به شخصه با وجود 
تغییر دولت یک مقدار سخت می بینم که مشکل مدیریتی استقلال به همین 
سادگی حل شود. مشکلی که طی ۸-7 سال و حتی بیشتر ایجاد شده، قطعا 
یک شبه یا ظرف یک ماه یا دو ماه برطرف نخواهد شد و باید چند سالی کار 

کرد تا استقلال بواسطه ثبات مدیریت طعم آرامش را بچشد.

حال استقلال خوب نیست

سرمربی سابق تیم ملی والیبال ایران با بیان اینکه مشکل 
اصلی این تیم در بازی های المپیک ضربات سرویس بود، از 
قبول پیشنهاد فدراسیون برای حضور ۳0 بازیکن در تمرین 
به عنوان بزرگترین اشتباه یاد کرد. ولادیمیر الکنو سرمربی 
سابق تیم ملی ایران بعد از پایان قراردادش با ایران و بازگشت 
به روسیه، امروز پنجشنبه در یک نشست خبری آنلاین با 
حضور خبرنگاران شرکت کرد تا به سئوالات آنها پاسخ بدهد.

 چرا در المپیک نوسان داشتیم؟
الکنو درباره دلیل نوسان در بازی تیم ملی در المپیک یعنی 
پیروزی مقابل لهستان و شکست مقابل ایتالیا و کانادا و ژاپن 
پرسشی را مطرح کرد. سرمربی سابق تیم ملی والیبال ایران 
در این خصوص گفت: در کل از نظر نتیجه عملکرد منفی 
بود ولی در بازی با لهستان از نظر روحی و روانی بهتر بودیم.

الکنو با اشاره به باخت تیم ملی در بازی دوم المپیک، افزود: 
کانادایی ها اجازه بازی به ما ندادند و روز کانادا بود. برابر این 
حریف بد بازی کردیم و آنها روز خوبشــان بود. اما بدترین 

روز ما دیدار با ژاپن بود.

 این نشست خبری ابتکار خودم بود
سرمربی ســابق تیم ملی والیبال که بعد از المپیک راهی 
روسیه شــد و به ایران نیامد، درباره دلیل عدم سفرش به 
تهران گفت: از همان اوایل همکاری با فدراســیون والیبال 
گفته بودم که پس از اتمام بازی ها باید برای کارهای شخصی 
به روسیه بروم. امروز هم که سعی کردم با خبرنگاران صحبت 
کنم ابتکار خودم بود چون می دانستم خبرنگاران و هواداران 
منتظر توضیحات هستند.الکنو تاکید کرد که برگزاری این 
نشست خبری از راه دور به دو دلیل یعنی کمک به فدراسیون 
در مســائل مالی و همچنین شیوع کرونا و تسریع در روند 

پاسخگویی انجام می شود.

 با مربیان ایرانی مشورت داشتم ولی دستم باز نبود
»آیا از مشورت مربیان ایرانی در مدت حضورتان در تیم ملی 
استفاده کردید؟« الکنو در پاسخ به این سئوال اظهار کرد: 
از روز اول با کادر فنی و مربیان ایرانی که در سالن حضور 
داشتند بر سر مسائل جزئی و بزرگ مشورت می کردم ولی 

تصمیم نهایی با من بود. این که از بیرون قضاوت شد من با 
مربیان ایرانی مشورت نداشتم درست نیست. می توانید از 
آنها بپرسید.وی درباره دلیل استفاده از مرتضی شریفی در 
المپیک خاطرنشان کرد: دستم برای انتخاب بازیکنان باز 
نبود. از روز اول انتخاب محدود بود. با در نظر گرفتن تمام 

شرایط شریفی بهتر بود و برای همین او را انتخاب کردم.

 ۵۰ درصد تیم ملی جوان شده بود
الکنو در ادامه این نشســت خبــری بازهم بحث دخالت 
فدراسیون در تصمیمات فنی را رد و تاکید کرد که فدراسیون 
والیبال ایران همواره با وی همکاری کرد. وی ســپس در 
واکنــش به اینکه انتظار می رفت نتایج بهتری با تیم ملی 
ایران کسب کند، گفت: این را باید در نظر بگیرید که 50 
درصد تیم جوان بود. این 50 درصد بازیکنان جوان اکثرا در 
لیگ ایران بازی می کنند. سرمربی سابق تیم ملی والیبال 
ایران افزود: اگر آمار و ارقام لیگ روسیه، لهستان و فرانسه و 
سایر کشورها را نگاه کنید، 70 درصد سرویس های ایرانی 
موجی متوسط زده می شــود ولی وقتی با سرویس های 
قوی مواجه می شــوید در دریافت به مشکل می خورید. 
باید به آینده و وضعیت لیگ ایران نگاه کنید تا این مشکل 
حل شود.وی تصریح کرد: آیا کسی می تواند بگوید بازیکن 

جوان کم تلاش کرد؟ بازیکنان هرچه توان داشتند، گذاشتند. 
البته از بازیکنان باتجربه انتظار بیشتری داشتم ولی باز هم 
آنها کم کاری نکردند. باید به لیگ والیبال ایران نگاه ویژه 

تری داشته باشید.

 اگر می گفتم پول برایم مهم نیست دروغ گفته بودم
خبرنــگاری از الکنو به دو اظهارنظر جنجالی وی در مدت 
حضور در تیم ملی ایران اشــاره کرد؛ اینکه الکنو پیش از 
حضور در ایران گفته بود مسائل مالی برایش وسوسه انگیز 
است و اینکه گفته بود نمی توان از لیمو، رب گوجه فرنگی 
گرفت. در ادامه این خبرنگار سئوال کرد که آیا شما از پیش 
می دانستید والیبال ایران نتیجه نمی گیرد و برای پول به 
تیم ملی آمدید؟سرمربی سابق تیم ملی والیبال در واکنش 
بــه این صحبت ها گفت: اگر مصاحبــه را با دقت خوانده 
باشید گفتم انگیزه اصلی من در ایران، حضور در چهارمین 
المپیک بوده است. در رابطه با مسائل مالی نیز باید بگویم 
اگر می گفتم پول مهم نیســت دروغ گفته بودم. هر مربی 
مسائل مالی برایش مهم است ولی انگیزه اصلی من حضور 

در چهارمین المپیک بود.

 اشتباه من قبول درخواست حضور 3۰ بازیکن بود

الکنو افزود: واقعیت در رابطه با این که گفتم از لیمو نمی 
تــوان رب گوجه فرنگی گرفت این اســت که در بازی ها 
دیدیــد وقتی یک بازیکن نمی تواند توپ ســرویس را از 
روی تور رد کنــد، نمی تواند مقابل تیم های بزرگ بازی 
کند. کمر تیم شکســت. همه دیدنــد چقدر در رد کردن 
توپ روی تور دچار مشــکل شــدیم. در پــاس های دوم 
 هم دچار مشکل شــدیم ولی تا حدودی بر طرف کردیم.

 مشــکل اصلی ما ســرویس بود.یکی از سئوالات دیگر از 
الکنو به همکاری فدراسیون والیبال با او اختصاص داشت. 
ســرمربی سابق تیم ملی والیبال اظهار کرد: برای بار دهم 
اعلام می کنم از روز اول حضورم در ایران فدراسیون هرچه 
در توان داشت برای ما تامین کرد. فدراسیون هیچ کوتاهی 
برای خواسته های ما نکرد ولی آنچیزی که اشتباه من بود 
و من به درخواســت فدراسیون پذیرفتم حضور ۳0 نفر در 
ســالن برای تمرین بود. من برای شناخت بیشتر بازیکنان 
سعی کردم نفرات بیشتری به تمرین بیایند. علی رغم اینکه 
تا به حال با این تعداد کار کرده ام، برای اینکه اجحافی در 
حق بازیکنی نباشد پذیرفتم و این بزرگترین ضربه در راه 

آماده سازی تیم بود.

 فکر کردم معروف به سرویس بهداشتی رفته است!
وی در واکنش به تاثیر حواشی پیش از المپیک بر عملکرد 
تیم ملی و اینکه آیا کســب سهمیه در این بازی ها انتظار 
زیادی بوده اســت؟ تاکید کرد: اگر نگاه کارشناسانه بشود 
متوجه خواهید شد بازیکنان جوانی اضافه شده اند و در آینده 
به تیم ملی کمک می کنند. تنها ثمره بد ما در المپیک عدم 
صعود به مرحله بعد بود.  می توانستیم ژاپن را ببریم و باید 
می بردیم. راجع به حواشی صحبت نمی کنم. حاشیه ها در 
ایران ماند و من از ایران خارج شدم.سرمربی سابق تیم ملی 
والیبال ایران درباره صحنه خبرساز سعید معروف در بازی 
ایران و ژاپن که حواشی زیادی را در پی داشت، تصریح کرد: 
در رابطه با معروف صحنه ای که همه دیدند، قضاوت دوربین 
های تلویزیونی بود. من فکر کردم شاید معروف به سرویس 
بهداشتی رفته است! فشار بازی بسیار بالا بود، تمام سعی 
معروف کمک به تیم بود. حالت روحی معروف در رختکن 

را برای دشمنم هم آرزو نمی کنم!

اعتراف »آلکنو« به بزرگترین اشتباهش در تیم ملی والیبال ایران
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امام علی علیه السلام:
عِیَهُ مَن لا  کَفی باِلعِلمِ شَرَفا أن یدََّ

یحُسِنُهُ ، و یفَرَحَ بهِِ إذا نسُِبَ إلیَهِ ، 
و کَفی باِلجَهلِ ذَمّا یبَرَأُ مِنهُ مَن هُوَ 

فیهِ .
در ارجمندی، دانش همین بس که 

کسی هم که آن را نیک دانا نیست 
دم از داشتن آن می زند و هرگاه 

نسبت علم و دانایی به او داده شود، 
خوشحال می گردد و در نکوهندگی 

نادانی همین بس، که حتی آدم 
نادان و بی بهره از دانش، از آن 

بیزاری می جوید. 
منیة المرید : ۱۱۰. 

 دلار                          2۵۱,7۱۰ 
 یورو                         3۰2,98۰ 
 پوند انگلیس           3۶۵,42۰

 درهم امارات              7۱,۵2۰   
 لیر ترکیه                   37,3۰۰
 سکه امامی         ۱۱8,۶8۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۱2,989,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۶,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه              43,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          2۵,۰۰۰,۰۰۰
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جدیدترین ترفند سفر به شمال در قرنطینه!

فناوری
  تبدیل دوچرخه معمولی به دوچرخه برقی تنها با یک دستگاه 

ساده 
در حالی که وســایل زیادی وجود دارند که دوچرخه ی شــما را تبدیل به 
ای بایک)دورچرخه الکتریکی( کنند، بسیاری از آن ها شامل بخش های زیادی 
هستند که باید روی دوچرخه وصل شوند. کلیپ)Clip( این کار را ساده تر می کند. 
این وسیله  متشکل از یک دستگاه محرک برای چرخ جلو و یک ریموت بی سیم 
اســت.  به نقل از نیو اتلس، این دستگاه که توســط گروهی از کارآفرینان در 
بروکلین ساخته شده نتیجه ی یک سرمایه گذاری جمعی موفق است و اکنون 

وارد مرحله ی تولید شده و قرار است در بهار امسال توزیع شود.
در مرکز این دستگاه یک ماژول آلومینیومی وجود دارد که به دوشاخه یک 
دوچرخه ی جاده و یا هیبریدی متصل می شود. این دستگاه مناسب دوچرخه هایی 

است که قطر چرخ جلو آن ها 26 تا 2۸ اینچ )66 تا 71 سانتی متر( باشد.
این ماژول یک باتری لیتیومی Wh-144/۳6V دارد که یک غلتک لاستیکی 
موتوردار را تغذیه می کند. این غلتک در جلوی چرخ جلو قرار می گیرد و با حرکت 
خود چرخ را به حرکت در می آورد و دوچرخه را به سرعت 15 مایل در ساعت)24 
کیلومتر در ساعت( می رساند. وزن کل این محصول 7 پوند)۳ کیلوگرم( است و 
بی شباهت به دستگاه محور عقب Rubbee نیست اما با اختصاص یافتن کلیپ به 
چرخ جلو می توان آن را به راحتی وصل و جدا کرد تا کاربران بتوانند به راحتی 

از آن بر روی دوچرخه های اشتراکی نیز استفاده کنند.
دوچرخه سواران می توانند این دستگاه را به وسیله ی یک ریموت نصب شده 
روی فرمان که با بلوتوث کار می کند فعال کنند. لازم به ذکر است که کلیپ 
به طور خودکار برای افزایش قدرت پدال زدن فرد فعال نمی شــود. طبق گفته 
سازندگان یک بار شارژ دستگاه به مدت 40 دقیقه برای طی کردن مسافت 10 

تا 15 مایلی )16 تا 24 کیلومتر( کافی است.

 صاعقه های آبی رنگی که فقط از ایستگاه فضایی دیده می شوند
دوربین ایســتگاه فضایی بین المللی در یک رویداد آب و هوایی که فقط از 
فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها به سمت بالا 
را رصــد کرد.  به نقــل از آی ای، آیا تا به حال در مورد آزمایش های زیادی که 
در ایستگاه فضایی بین المللی)ISS( انجام می شود، فکر کرده اید؟ فضانوردان در 
این آزمایشگاه مداری چیزهای زیادی را مطالعه می کنند که یکی از آنها آب و 
هوای کره زمین است. به ویژه آن دسته از رویدادهای آب و هوایی که از سطح 

زمین قابل مشاهده نیستند.
اکنون دوربین ایستگاه فضایی بین المللی در یکی از این رویدادها که فقط 
از فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها را به سمت 
 )elves(»بالا رصد کرده است. این پدیده به نام صاعقه های آبی و همچنین »الِوز
که مخفف »انتشار نور و اغتشاشات با فرکانس بسیار پایین به دلیل منابع تپش 
الکترومغناطیســی« است، نامیده می شود و نظارت بر آنها توسط ابزار اروپایی 
موسوم به »رصدگر تعاملات جو-فضا«)ASIM( تعبیه شده روی ایستگاه فضایی 
بین المللی امکان پذیر است. ابزار »ASIM« در سال 201۸ روی ایستگاه فضایی 
بین المللی نصب شده است و متشکل از مجموعه ای از دوربین های نوری، فتومتر و 
یک آشکارساز اشعه گاما و ایکس است و برای تشخیص تخلیه الکتریکی حوادث 

آب و هوایی که فقط از فضا قابل مشاهده هستند، به کار می رود.
شــناخت این رویدادهای آب و هوایی کهکشــانی نه تنها برای درک آب و 
هوای کره زمین، بلکه همچنین برای دریافت غلظت گازهای گلخانه ای موجود 

در جو زمین بسیار مهم است.
اما صاعقه های آبی و »الوز« چه هستند؟ صاعقه های آبی همانطور که از نام 
آنها مشــخص است، جریاناتی از رعد و برق های آبی رنگ هستند که برخلاف 
صاعقه هایی که ما می شناسیم، به سمت زمین نشانه نمی روند، بلکه همانطور که 

تصویر نشان می دهد، به سمت بالا و رو به فضا شلیک می شوند.
از طرف دیگر »الوز« انتشاراتی از نور هستند که به صورت حلقه هایی که به 

سرعت در حال انبساط هستند در یونوسفر ظاهر می شوند.
»الوز« و صاعقه های آبی هر دو توســط ابــزار »ASIM« در تاریخ 26 فوریه 
201۹ در نزدیکی جزیره »نائورو« که یک جزیره کوچک در مرکز اقیانوس آرام 
اســت، مشاهده شــد. اکنون آنها در مقاله ای که در تاریخ 20 ژانویه 2021 در 
مجله Nature منتشر شده است، شرح داده شده اند. این تحقیق همراه به نمایش 
گذاشتن زیبایی حیرت انگیز این پدیده ها، جزئیات کامل آنها را توصیف می کند.

اگر از طرفداران پدیده های فضایی هستید، مطمئناً این مقاله ارزش خواندن 
دارد. این مقاله همچنین نشان دهنده همه چیزهایی است که شاید ما هنوز باید 

در سیاره ارزشمند خود کشف کنیم و از دید ما پنهان مانده است.
»آسترید اور« هماهنگ کننده علوم فیزیکی آژانس فضایی اروپا)ESA( برای 
پرواز فضایی انسان و رباتیک گفت: این مقاله، نمایانگر برجسته ای از پدیده های 
جدید است که توسط ابزار ASIM رصد شده است و نشان می دهد که ما هنوز 

چیزهای زیادی برای کشف و یادگیری در مورد زمین خود داریم.

 کشف فسیل 2۰ میلیون ساله یک کرم عظیم الجثه
دانشــمندان فســیل 20 میلیون ســاله یک نوع کرم را کشف کرده اند که 
طعمه خود را با مخفی شدن در گودالی در زیر زمین به دام می انداخته و شکار 

می کرده است. 
 به نقل از آی ای، اگر درباره کرم عظیم الجثه ای بشــنوید که تا زمان شکار 
طعمه خود در حالی که هنوز زنده است، در زمین پنهان می شود، احتمالاً فکر 
می کنید که از یک فیلم ترســناک ایده گرفته شده است. اما بر اساس مطالعه 
جدیدی که در مجله Scientific Reports منتشر شده است، این نوع کرم ها در 
واقعیت مدت ها اســت که وجود دارند. رفتار تغذیه ای این شکارچی کمین گر 
موسوم به »کرم بابیت« با نام علمی »Eunice aphroditois« خارق العاده است. 
این کرم ها در حفره های خود پنهان می شوند تا وقتی که شکار آنها از بالای سر 
آنها عبور کند. سپس آنها در کسری از ثانیه بیرون می جهند و با فک قدرتمند 
خود طعمه غافلگیر شده را شکار می کنند. سپس طعمه را که هنوز زنده است به 
لانه خود می برند. اما چرا این موضوع اکنون مطرح شده است؟ زیرا محققان یک 
گونه اجدادی باستانی و احتمالاً منقرض شده از این کرم ها را کشف کرده اند که 
حتی وحشتناک تر از گونه های فعلی هستند. کشف این فسیل کاملاً یک موفقیت 
محسوب می شود، چرا که بدن این کرم عمدتاً از بافت نرم تشکیل شده که فسیل 
شدن آنها را دشوار می کند. محققان اظهار داشتند که برای شناسایی این فسیل 
کرم 20 میلیون ساله از داده های ریخت شناسی، رسوب شناسی و ژئوشیمیایی 

از لایه های میوسن در شمال شرقی تایوان استفاده کرده اند.
محققان به طور مشخص تر، گودال های L شکل این گونه را کشف کردند که 

طول آنها حدود 6.5 فوت)2 متر( و قطر آنها تقریباً یک اینچ)دو تا سه سانتی 
متر( بود. طول گونه های امروزی این کرم ها معمولاً بین 2 تا 4 فوت)60 تا 120 
سانتی متر( کاهش یافته است، در حالی که برخی از گونه ها تا 10 فوت)۳ متر( 

نیز رشد می کنند.
آنها فسیل کرم تازه کشف شده خود را »پنیچنوس«)Pennichnus( نامیدند 
و توضیح دادند که چگونه ۳1۹ نمونه کمیاب را که در رسوبات ماسه سنگی در 
سراسر ژئوپارک »Yehliu« در تایوان حفظ شده بودند، مطالعه و بررسی کردند. 
آنها در نهایت کشف کردند که این کرم باستانی دارای برخی از عادات شکار و 

تغذیه متمایز و نسبتاً غیرمعمول بوده است.
محققان نوشتند: این گودال های L شکل رفتارهای شکار کرم های بابیت را 

نشان می دهد. آنها بعد از هر بار شکار، دوباره حفره ای ایجاد می کردند.

 »زحل« در حال کج شدن است
پس از تشکیل سیاره »زحل« برخی از مکانیزم های دینامیکی سبب کج شدن 
زحل شده اند و اکنون نیز میزان انحراف محوری این سیاره 26.7 درجه است. 
تصور می شود که این رویداد بیش از 4 میلیارد سال پیش و در اواخر مهاجرت 

سیاره ای رخ داده باشد. 
 به نقل از تک اکسپلوریست، دو دانشمند از مرکز ملی پژوهش های علمی 
فرانسه و دانشگاه سوربن که در »موسسه مکانیک سماوی و محاسبات نجومی« 
کار می کنند اخیراً کشف کرده اند که قمر زحل می تواند کج بودن محور چرخشی 
این غول گازی را توضیح دهد. مطالعه آنها نشان می دهد که کج بودن این محور 

در طی چند میلیارد سال آینده افزایش نیز خواهد یافت.
دانشمندان دریافتند که کج بودن فعلی محور چرخش زحل در اثر مهاجرت 
قمرهای آن به ویژه بزرگترین قمر آن یعنی »تیتان«)Titan( ایجاد شده است. 
مطالعات اخیر نشــان داده اســت که قمرهای زحل بسیار سریع تر از آنچه در 
گذشته تصور می شد در حال دور شدن از زحل هستند. دانشمندان این مطالعه 
این افزایش نرخ مهاجرت را در محاسبات خود قرار دادند و آنها را بررسی کردند. 
دانشمندان بر اساس محاسبات خود نتیجه گرفتند که این روند حرکت بر روی 
کج بودن محور چرخش زحل تأثیر می گذارد و هرچه قمرهای آن دور می شوند، 

کج بودن سیاره بیشتر و بیشتر می شود.
دانشمندان اظهار کردند محور زحل همچنان در حال کج شدن است و آنچه 
امروز می بینیم صرفاً یک مرحله انتقالی در این تغییر است. طی چند میلیارد 

سال آینده، کجی محور زحل می تواند بیش از دو برابر شود.

 زئوس؛ اولین کشتی نیروی دریایی هیدروژنی جهان
یک کشتی آزمایشی نیروی دریایی که با هیدروژن)در کنار منابع دیگر( کار 

می کند، امسال در دریای مدیترانه به حرکت در خواهد آمد. 
 به نقل از اینوویشــن اوریجینز، به گفته گروه ســازنده، این کشــتی که 

»زئوس«)Zeus( نام دارد، اولین کشتی هیدروژنی جهان است.
به گفته مخترعان این کشتی، نام زئوس این کشتی مخفف جمله »بهترین 
کشتی بدون دود/ آلاینده »)Zero Emission Ultimate Ship( است اما گفتنی 
است زئوس در اساطیر یونانی، پادشاه خدایان نیز است. داشتن این نام اختصاری 

بهتر از داشتن نام هادس)خدای جهان زیرزمینی( است.
زئوس اولین کشتی نیروی دریایی مجهز به یک موتور هیبریدی)دو ژنراتور 
دیزلی و دو موتور الکتریکی( اســت. این کشــتی دارای یک سری واحد پیل 
سوختی است که توانایی تأمین 1۳0 کیلووات انرژی را دارند. تقریباً 50 کیلوگرم 
هیدروژن از هشت مخزن هیدرید فلزی تأمین می شود که این موضوع مطابق 
با فناوری است که پیشتر در زیردریایی ها مورد استفاده قرار می گرفت. سیستم 
باتری کشــتی، مدت زمان حرکت بدون انتشار آلودگی در مدت هشت ساعت 
با سرعت حدود 7.5 گره را فراهم می کند. طول قایق حدود 25 متر و وزن آن 
حدود 170 تن است. سیستم پیشرانش به گونه ای طراحی شده است که موتورها 
می توانند انرژی خود را از چهار طریق مختلف تأمین کنند. گزینه »فاقد ســر 
و صدا«)Zero Noise( فقط روی باتری های لیتیومی که برای یک دامنه چهار 
ساعته با سرعت چهار گره مناسب هستند عمل می کند. اگر کاپیتان تصمیم به 
انتشار عواملی مانند NOx و Sox نداشته باشد در این صورت از نیروی الکتریکی 
تأمین شده توسط سلول های سوختی برای تأمین انرژی کشتی استفاده می کند. 
همچنین این گزینه وجود دارد که هنگام شارژ شدن باتری ها برای حرکت کشتی 
از یک دیزل ژنراتور استفاده کنند. تنها دو موتور دیزلی برای پوشش مسافت های 
طولانی تر استفاده می شوند که می تواند 60 ساعت و با سرعت ۹ گره حرکت کند.

به گفته شرکت کشتی سازی ایتالیایی فینکانتیری )Fincantieri( زئوس یک 
کشتی آزمایشی شناور است. هدف یافتن راه حل های سازگار با محیط زیست 
برای کشــتی های تفریحی، کشتی های بزرگ و لوکس و فرابر است. پیشرانش 
هیدروژنی می تواند راه حلی برای حداقل یک نوع حمل و نقل مانند کشتی های 
تفریحی باشد زیرا سلول های سوختی عملًا بی صدا و بدون چرخش قطعات یا 
لرزش کار می کنند. زئوس یک ایده و کار مهم در سیاست نسبتاً نوپای اروپا که 

هدف آن افزایش توسعه و استفاده از انرژی هیدروژن است، می باشد.

 تشخیص نشانگرهای زیستی با کمک یک برچسب سوزنی
پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود، یک برچسب دارای سوزن های 

ریز ابداع کرده اند که می تواند به تشخیص نشانگرهای زیستی کمک کند. 
به نقل از وب سایت رسمی »دانشگاه واشنگتن در سن لوئیس«)WUSTL(، یک 
برچســب دارای سوزن های ریز ابداع کرده اند که می توان آن را روی پوست به 
کار برد. این برچسب به خاطر حساسیت بی سابقه ای که دارد، به پزشکان امکان 

می دهد تا وجود زیست نشانگر را تشخیص دهند.
این فناوری، هزینه کمی دارد و استفاده از آن برای پزشکان و خود بیماران 
ساده است. این برچسب می تواند لزوم مراجعه به بیمارستان را برای گرفتن خون 
از بین ببرد. »سریکانث سینگاماننی«)Srikanth Singamaneni(، سرپرست این 
پژوهش گفت: این برچسب های سوزنی علاوه بر هزینه کم و سهولت استفاده، 
مزیت دیگری نسبت به گرفتن خون دارند که شاید برای برخی از افراد، مهم ترین 

ویژگی آن باشد. سوزن های این برچسب تقریبا بدون درد هستند.
یافتن نشــانگر زیستی با استفاده از برچسب های سوزنی، به آزمایش خون 
شباهت دارد اما به جای استفاده از محلول برای یافتن و تعیین کمیت نشانگر 
زیستی در خون، سوزن ها مستقیما آن را از مایعی که سلول های ما را در پوست 
احاطه کرده است، می گیرند که »مایع میان بافتی پوست«)ISF( نامیده می شود. 
پس از گرفتن نشانگرهای زیستی، وجود و کمیت آنها با استفاده از فلورسنس 

شناسایی می شود.

با پایان کار شــاتل فضایی ناسا، مفهوم هواپیمای فضایی با قابلیت استفاده ی 
مجدد به نوعی فراموش شده است. آیا هواپیماهای فضایی دوباره رونق می گیرند؟

رؤیای پرواز فضایی وقتی آغاز شــد که اولین هواگرد در سال 1۹0۳ در کیتی 
هاک کارولینای شمالی به پرواز درآمد و پس از گذشت 70 سال به چیزی مانند 
هواپیماهای امروزی رسیدیم. اما با وجود برنامه ها، نمونه ها و پروازهای اولیه ی بسیار 
از آن زمان، فقط دو هواپیمای فضایی تاکنون به بهره برداری رسیده اند: شاتل فضایی  
و بوئینگ ۳7B-X. از این دو، تنها بوئینگ کوچک بدون سرنشین همچنان در حال 
فعالیت است. رؤیای هواپیمای فضایی همچنان زنده است؛ حتی اگر جاه طلبی در 
مورد نقش واقعی آن  کمرنگ شده باشد. به گزارش بی بی سی، ظاهرا در سپتامبر 
2020، چین هواپیمای فضایی بوئینگ مانند دارای قابلیت استفاده مجدد را پرتاب 
کرد و ممکن است تا هفت پروژه ی هواپیمای فضایی بدون خدمه و با خدمه در 
 Space( دســت توسعه داشته باشد. آزمایشگاه خودگردان پروازگر اسپیس رایدر
Rider( آژانس فضایی اروپا نیز منتظر است که در سال 202۳ به فضا پرتاب شود 

و مینی هواپیمای فضایی هند اواخر این دهه به بهره برداری خواهد رسید.
اما هنوز برای فرســتادن فضانوردان به فضا به راکت ا متکی هستیم و آن ها را 
در کپسول های معلق به وسیله ی  چتر نجات به زمین برمی گردانیم؛ بنابراین، چرا 
هواپیمای فضایی )به  جز شاتل فضایی بازنشسته ناسا( هنوز به پرواز درنیامده است؟

یک پاســخ به ســؤال فوق را می توان در محل آزمایش ها ری اکشــن انجینز 
)Reaction Engines( در 2۹00 کیلومتری کیتی هاک در دامنه ی کوه های راکی 
در کلرادو پیدا کرد. امکانات موجود در فرودگاه فرانت رینج کلرادو )فرودگاه هوا و 
فضای کلرادو( برای آزمایش  فناوری که موتور راکت جدید انقلابی ری اکشن انجینز 
به آن وابسته است، تنظیم شد. این آزمایش  ها از حمایت دارپا )آژانس پروژه های 
پژوهشی پیشرفته ی دفاعی آمریکا( برخوردار بود. ری اکشن انجینز شرکت هوافضای 

بریتانیایی اســت که توسط مهندسانی به نام های آلن باند، ریچارد وارویل و جان 
اسکات در سال 1۹۸۹ پس از لغو پروژه هواپیمای فضایی بریتانیایی هوتول تأسیس 
شد. هدف این شرکت ایجاد جانشین هوتول و موتور آن بود. هواپیمای فضایی جدید 

اسکای لون نام دارد و طی یک مرحله در مدار قرار می گیرد.
SABRE، موتور موشــک هیدروژنی است که می تواند هواپیمای فضایی مانند 
اسکای لون را با استفاده از اکسیژن اتمسفر زمین از سرعت صفر به سرعت  مافوق 
صوت برساند و سپس هنگام حرکت با سرعت کافی، وسیله ی نقلیه را در فضا با 
استفاده از ذخیره ی اکسیژن درونی مانند یک راکت معمولی وارد مدار کند. آن ها 
امروزه با نام های بزرگ صنعت از جمله بوئینگ، بریتیش ایروسپیس و رولز-رویس 

و نیز آژانس های فضایی بریتانیا و اروپا پشتیبانی می شوند.
آن سوی حصار امنیتی، از موتور اصلاح شده ی یک هواپیمای جنگنده دوران 
جنگ سرد برای بازسازی جریان هوای بسیار گرم حاصل از سرعت  مافوق صوت 
اســتفاده می شود. هوای بسیار گرم از دستگاه سبک و حلقه مانند تشکیل شده از 
هزاران لوله ی دارای دیواره ی نازک که حاوی ســردکننده اســت، عبور می کند. 
هدف از این پیش خنک کننده، حذف سریع گرما است. انتظار می رود استفاده از 
این سیستم در موتور SABRE از ذوب شدن اجزای داخلی در دمای بالا ممانعت و 

عملکرد کارآمد موتور را تضمین کند.
در اوایل سال 201۹، این پیش خنک کننده در دمای 420 درجه سانتی گراد 
در شــرایطی کار کرد که سرعت پرواز ۳/۳ ماخ )بیش از سه برابر سرعت صوت( 
را شبیه ســازی می کرد. اما مهندسان می خواستند به عدد جادویی 5 ماخ برسند 
که بیش از 6200 کیلومتر بر ساعت است. این سرعت بیش از دو برابر سریع تر از 
سرعت پیمایش کنکورد  و بیش از 50 درصد سریع تر از اس آر-71 بلک برد یعنی 

سریع ترین هواپیمای مجهز به موتور جت در جهان است.

آیا هواپیمای فضایی چند بار مصرف دوباره رونق می گیرد؟

اپل آزمایش لولا دو گوشی تاشو را با موفقیت به اتمام رسانده است

بر اســاس اخبار منتشرشــده، اپل آزمایش دوام لولا برای اســتفاده در دو 
مدل گوشــی تاشدنی را به اتمام رسانده و قدمی به تولید نهایی این گوشی ها 

نزدیک تر شده است.
مدتی اســت که از عرضه ی اولین گوشی های تاشــدنی به بازار می گذرد؛ 
گوشی هایی انتظار می رفت با ارائه ی ویژگی های جدید و ایده های بکر، انقلابی 
بعدی صنعت موبایل را رقم بزنند. درنهایت، گوشــی های یادشــده با انبوهی 
از مشــکلات و قیمت گزافشــان، آن طور که باید با اســتقبال رو به رو نشدند و 
ظاهرا شــرکت ها از پتانسیل این گوشی ها به خوبی بهره نگرفته اند. وب سایت 
اپل اینسایدر با استناد به اطلاعات منتشرشده از UDN گزارشی را تدوین کرده 
است که نشان می دهد، غول دنیای فناوری خود را برای ورود در بازار گوشی های 
تاشدنی آماده می کند. گزارش یادشده حاکی از آن است که آزمایش مکانیزم 
لولای تاشــدنی به منظور تعبیه در دو مدل گوشی آیفون با طراحی متفاوت، 
در کارخانه ی فاکسکان واقع در شهر شنژن چین تکمیل شده و اولین آیفون 
تاشــدنی تحت آزمایش قرار گرفته است. از قرار معلوم، نخسین مدل احتمالا 
همان نمونه ی اولیه مجهز به نمایشــگر دوگانه است که جان پراسر، تحلیل گر 
نام آشنای محصولات اپل، در ژوئن 2020 )خرداد 1۳۹۹( رسانه ای کرده بود. 
اگرچه نخســتین مدل به دو نمایشگر جداگانه متصل شده به سیله ی لولا بهره 
می برد؛ اما طبق گفته های قبلی پراسر، صفحات نسبتا مداوم و یکپارچه به نظر 
می رسند. اپل به تازگی پتنت دستگاهی را به ثبت رسانده است که دو نمایشگر 
جداگانه مجهز شده و می تواند با هم جمع شوند و یک دستگاه تاشدنی با لولا 
را ایجاد کند که به نظر می رسد کاملا شبیه به نمایشگرهای منعطف تاشدنی 
باشــد. همچنین، در پتنتی دیگر که به مکانیزم لولا مرتبط می شود، اپل یک 
دســتگاه تاشدنی را نشان می دهد که در یک زاویه ی قائم خم شده و ساختار 
جدید لولای آن از چند پیوند پیاپی تشکیل شده است. به عبارت دیگر، به جای 
لــولای یکپارچه، از چندین مفصل برای خم شــدن لولا و صفحه نمایش بهره 

می گیرد. در مســتندات گزارش مذکور آمده اســت که نسخه ی دوم به یک 
نمایشــگر منعطف مجهز خواهد و شواهد نشان می دهد که این مدل می تواند 
دســتگاهی مانند گلکســی زد فیلیپ یا گوشی تاشــدنی موتورلا ریزر باشد. 
افزون براین، گفته می شــود غول کره ای صنعت نمایشــگرها یعنی سامسونگ 
وظیفه ی تولید نمایشــگرهای تاشــدنی این محصول را برعده دارد. با استناد 
به شــایعات گذشته، اپل در اوایل سال 2020 تعداد زیادی نمایشگر منعطف 

سامسونگ را برای اهداف آزمایشی سفارش داده است.
تاکنون مشــخص نیست که دو دســتگاه مورد آزمایش از مکانیزم لولایی 
یکسانی برخوردار هستند یا خیر؛ اما اعتقاد بر این است که واحدهای آزمایشی 
پیش نمایشی محدود از لحاظ سخت افزاری در مقایسه با نسخه ی نهایی محسوب 
می شوند و در این آزمایش نیز اهداف اصلی کوپرتینویی ها ارزیابی دوام مکانیزم 
لولا، یکی از اصلی ترین اجزای گوشی های تاشدنی عنوان شده است. همچنین، 
به نظر می رســد که گزارش مذکور از گفته های اخیر جان پراسر الهام گرفته 
است؛ زیرا او در یک ویدیوی اخیر خود اذعان داشت که اپل در حال توسعه ی 
دو نمونه ی اولیه آیفون تاشدنی است که یکی از آن ها به دو نمایشگر جداگانه 

مجهز شده و دیگری از نمایشگر منعطف از نوع OLED بهره می برد.
گزارشی از نوامبر سال 2020 )آبان 1۳۹۹( اظهار داشت که اپل آیفون های 
تاشــو را برای آزمایش بلبرینگ های تاشــدنی با بیش از 100 هزار بار آزمون 
باز و بسته شــدن به فاکسکان ارسال کرده است که به نظر می رسد فرایند آن 
مشابه آزمایش اخیر به پایان رسیده باشد. علاوه بر این، طبق گزارش ها، تولید 
تجهیزات مــورد نیاز لولا را چندین تأمین کننده به صورت مشــترک برعهده 
گرفته اند؛ اما مونتاژ نهایی را فاکســکان انجــام می دهد. گزارش های قبلی به 
زمان دقیق عرضه ی آیفون تاشــدنی اشــاره ای نمی کردند؛ بااین حال، یونایتد 
دیلی نیوز )UDN( براســاس اطلاعات منابع زنجیره تأمین، ادعا می کند که اپل 
اولین آیفون تاشدنی را در بازه ی زمانی 2022 تا 202۳ به بازار عرضه می کند.


